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Akcje
pozwolą
zarobić
Adam Łukojć, zarządzający 
funduszami w TFI Allianz Polska,
radzi odkurzyć walory niedawnych 
giełdowych faworytów,
zwłaszcza z segmentu małych
i średnich spółek. 16
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założysz 
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PulsFirmy

Praca zdalna 
wymaga 
ustaleń 
w firmie

Trudno przewidzieć 
w ustawie wszystkie 
możliwe sytuacje, dlatego 
o pewnych kwestiach trzeba 
będzie decydować na szcze-
blu zakładowym — podkre-
śla Iwona Michałek, 
wiceminister rozwoju, 
pracy i technologii. 14

Banki
mają
dość
UOKiK
Urząd antymonopolowy dał się we znaki 
branży finansowej. Bankowcy sugerują, 
że ich kosztem przesadnie chroni konsumentów, 
sypiąc niejasno kalkulowanymi karami, 
i raczej uprawia politykę, niż reguluje. 
Prezes Tomasz Chróstny twierdzi, że edukuje. 4-5

PulsDnia

Ekokioski 
przyciągają 
biznes
R3think Polska, krajowa firma, 
która wchodzi z własnym produktem 
na rynek recyklomatów, chwali się 
współpracą z sieciami handlowymi, 
CCC, Adidasem i Maspeksem. Liczy 
na Amazona, a przede wszystkim 
na regulacje, które nałożą obowiązek 
zagospodarowania odpadów. 10

Zakup przez rodzimego agenta 
transferowego konkurencyjnej, 
luksemburskiej spółki Moventum 
to ewenement — dotychczas polskie 
firmy finansowe nie przejmowały 
na Zachodzie. Transakcja, 
którą z ramienia funduszu 
Cornerstone Partners przeprowa-
dził Andrzej Klesyk, to także krok 
milowy w rozwoju ProService’u. 6

ProService 
Finteco
wskoczyło 
na trampolinę
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K 
ilka dni temu pisałem 
o zaskakująco mocnych 
danych o przychodach 
i wynikach finansowych 

średnich i dużych firm w Polsce. 
Teraz przedstawię sytuację w elicie 
polskiego biznesu, czyli wśród spółek 
giełdowych. Przychody już wróciły do 
przedkryzysowego trendu, a wyniki 
finansowe są aż o jedną piątą wyższe 
niż przed rokiem. To głównie zasługa 
firm medycznych, przemysłowych 
i deweloperów.

Dane opieram na grupie 111 prywatnych 
firm giełdowych, które już podały wyniki 
za I kw. i posiadają co najmniej siedmiolet-
nią historię wyników. Odrzuciłem spółki 
skarbu państwa, ponieważ one odgry-
wają mniej więcej taką rolę w ogólnych 
przychodach, jakby na kajak wjechać 
TIR-em. Odrzuciłem też banki, ponieważ 
ich wyniki są nieco inaczej księgowane 
i trudno je jednoznacznie porównywać 
z innymi sektorami. Postanowiłem skupić 
się na niefinansowym biznesie prywatnym 
ze średnioterminową historią wyników. 
W I kw. przychody w tej grupie wyniosły 
46,9 mld zł i były o aż o 11,5 proc. wyższe 
rok do roku. Ostatni raz taką dynamikę od-
notowano w II kw. 2015 r. Jak widać na wy-
kresie, przychody znalazły się dokładnie 
na poziomie przedkryzysowego trendu.

Jeszcze wyższa jest dynamika wyniku 
EBITDA, czyli zysku po odjęciu podatków 
i amortyzacji. Wzrósł on o 21 proc., czyli 
najmocniej od końca 2017 r. W struk-
turze branżowej wyników widać jak na 

dłoni wszystkie najważniejsze historie 
sukcesów biznesowych ostatniego roku.

Firmą, która najszybciej zwiększyła obroty 
(wśród spółek z co najmniej 50 mln kwartal-
nych przychodów, pominąłem małe spółki) 
był Mercator, czyli producent rękawic 
medycznych, korzystający ewidentnie na 
pandemii. Wysoko na liście są też dwie 
spółki z bardzo szeroko pojętego sektora 
ochrony zdrowia — Selvita, dostawca usług 
badawczych dla firm medycznych, oraz 
Voxel, dostawca usług diagnostycznych.

Mocno obecną branżą na liście najbardziej 
dynamicznych spółek są deweloperzy. Dom 
Development i Atal zwiększyły przycho-
dy o 157 i 55 proc. Branża deweloperska 
korzysta na wzroście cen oraz wysokim po-
pycie na mieszkania, uruchomionym m.in. 
przez niskie stopy procentowe, ale też 
będącym kontynuacją długookresowego 
trendu związanego z rosnącym zatrudnie-
niem i spadającym bezrobociem.

Na liście nie mogło zabraknąć też firm 
przemysłowych. W końcu przemysł jest 

dziś tym obszarem, który przeżywa 
największe ożywienie — zarówno pod 
względem wolumenu obrotów, jak też 
cen. Mamy więc wśród najbardziej dyna-
micznych firm Alumetal, producenta pół-
produktów aluminiowych, oraz Mobruk, 
przetwórcę odpadów przemysłowych. 
Paradoksalnie — czasy dla wielu firm są 
doskonałe, a w kolejnych kwartałach 
będzie jeszcze lepiej.

Czy na tym optymistycznym obrazie 
może coś aaciążyć? Jakaś plama 
czy choćby rysa? Największe ryzyko 
jest związane z nawrotem epidemii, 
którego nie można wykluczyć. Pomijając 
ten całkowicie egzogeniczny czynnik, 
kluczowe niebezpieczeństwo może tkwić 
w inflacji i stopach procentowych. 
Gdyby się okazało, że ceny przyspieszają 
jeszcze bardziej niż do tej pory, banki 
centralne mogą się wystraszyć i szybko 
podnieść stopy procentowe. Za szybko. 
Byłby to scenariusz przegrzania i nad-
miernego schłodzenia. Na dziś jednak 
jest to tylko mała ciemna chmurka na 
dalekim horyzoncie. © Ⓟ

JACEK ZALEWSKI
j.zalewski@pb.pl

P
rocedura ratyfikacyjna ustawy o udziale Polski 
w rozbudowanym od 1 stycznia 2021 r. systemie 
zasobów własnych Unii Europejskiej (31 grudnia 
2020 r. wygasł znacznie skromniejszy) zakończy 

się w sposób oczywisty. Po dopisaniu przez Senat w czwar-
tek do jednozdaniowej ustawy podniosłej preambuły 
w piątek Sejm łatwo ją odrzuci. Przemilczana jest ważna 
okoliczność, że pamiętnego 4 maja w kwestii wszelkich 
poprawek do lakonicznej ustawy podział posłów przebiegał 
inaczej, niż w bardzo nagłośnionym głosowaniu finalnym. 
Wtedy wszystkie poprawki odrzucał całkowicie zintegro-
wany klub PiS, z udziałem lojalnej przystawki Zbigniewa 
Ziobry, natomiast popierała je równie zwarta opozycja, 
przegrywając mniej więcej 225:235. Osobiście obstawiam, 
że 28 maja zaraz po Sejmie ustawa zostanie podpisana 
przez prezydenta w biegu i ogłoszona, zaś już w sobotę 
Andrzej Duda podpisze dokument ratyfikacyjny (ustawa 
stanowi jego podstawę). Dalej zaś typuję, że w poniedziałek 
31 maja Rzeczpospolita Polska powiadomi sekretarza
 generalnego Rady UE o zakończeniu konstytucyjnej 
procedury. Koniecznie trzeba jednak zdementować fejki 
władców, że Komisja Europejska po aptekarsku wymaga 
dotrzymania terminu majowego! Od dawna założyła 
zebranie kompletu 27 ratyfikacji w czerwcu, aby w tymże 
miesiącu prowadzić negocjacje z rynkami finansowymi 
i od 1 lipca uruchomić pierwszą transzę Instrumentu 
Odbudowy i Zwiększania Odporności.

Przy okazji ratyfikacyjnego zgiełku kolejny raz wystąpił 
problem, co można wrzucać do ustaw nielegalnie z boku. 
Chodzi o przywołane w tytule śmieci. Zgodnie z legislacyj-
nymi prawidłami, w końcowych artykułach ustawy umiesz-
cza się przepisy zmieniające, epizodyczne, przejściowe 
i dostosowujące, ale muszą one ściśle wiązać się z ratio 
legis części głównej. Niestety, od pięciu lat PiS nasiliło 
w stopniu niespotykanym nigdy w III RP proceder wrzu-
cania do najróżniejszych ustaw śmieci bez tematycznych 
ograniczeń. Masa takich przykładów znajduje się w bardzo 
szybko forsowanych ustawach teoretycznie służących 
przeciwdziałaniu COVID-19. Najbardziej szkodliwe dla Polski 
w 2020 r. było takie wrzucanie kolejnych śmieci nakręca-
jących pamiętną hucpę wyborczą. Osobiście za rekordowo 
bezmyślny uznaję jednak art. 85 ustawy antyepidemicznej 
z 31 marca 2020 r., na podstawie którego premier mógł 
usuwać członków Rady Dialogu Społecznego, powołanych 
przez prezydenta. Pachniało to tak brzydko, że Mateusz 
Morawiecki na szczęście nie ważył się z możliwości sko-
rzystać i przy którejś następnej nowelizacji władcy sami 
wyrzucili absurd do kosza.

W sprawie ratyfikacji unijnych zasobów własnych wahadło 
przesunęło się na drugą stronę i teraz śmieci podrzuca 
kto inny. Wszelkie podejmowane przez opozycję pod wodzą 
KO/PO — najpierw w Sejmie, a potem w Senacie — próby 
obudowywania jednozdaniowej ustawy jakimikolwiek 
pobocznymi zapisami są niedorzecznością. Wystarczy 
spojrzeć choćby w treść najważniejszych dla Polski ustaw 
ratyfikacyjnych — na przykład o konkordacie ze Stolicą 
Apostolską, o przystąpieniu do Organizacji Traktatu 
Północnoatlantyckiego czy o zaakceptowaniu reformują-
cego UE traktatu z Lizbony. Przy wymienionych okazjach 
także błąkały się pomysły dopisywania preambuł, ale 
pukano się w czoło i uchwalano czyste ustawy jednozdanio-
we. Notabene akcesja do UE nie wymagała żadnej ustawy, 
ponieważ tamtą decyzję parlament przekazał całemu spo-
łeczeństwu. Prezydent Aleksander Kwaśniewski podpisał 
dokument ratyfikacyjny wprost na podstawie wyniku 
referendum. © Ⓟ
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Ustawowe śmieci 
to zawsze śmieci

KOMENTARZ EKONOMICZNY 

Wzrost przychodów spółek 
giełdowych najwyższy od 6 lat

IGNACY MORAWSKI 
główny ekonomista
„Pulsu Biznesu”
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Niemiecka firma wchodzi do Wrocławia
Boehringer Ingelheim, 
rodzinna firma 
farmaceutyczna 
zatrudniająca 
na świecie 50 tys. osób, 
otwiera centrum usług 
wspólnych. Zatrudni 
nawet 350 osób.

Kolejna firma farmaceutyczna 
otwiera we Wrocławiu cen-
trum usług wspólnych. W pią-
tek w urzędzie miasta będą go-
ścić przedstawiciele rodzinnej 
firmy Boehringer Ingelheim. 
Następnie zostanie wydany 
komunikat o inwestycji. 

— Firma otworzy we 
Wrocławiu centrum usług 
wspólnych. Zatrudni 250-350

osób. Szuka miejsca na biuro, 
niewykluczone, że zdecyduje 
się na biurowiec w Centrum 
Południe firmy Skanska 
— twierdzi źródło „PB”.

We Wrocławiu ma lokali-
zację więcej centrów usług 
firm farmaceutycznych. 
Są tu obecne m.in. Merck, 
Becton Dickinson czy Align 
Technology. Ostatnia to cieka-
wy przykład: w 2020 r. otwo-
rzyła centrum usług, a w tym 
roku zdecydowała się na budo-
wę fabryki za 550 mln zł.

— Takie projekty dowodzą, 
że Polska jest dobrym miej-
scem dla projektów z branż 
wysokich technologii. Po nich 
następują często projekty ba-
dawczo-rozwojowe, na których 
nam najbardziej zależy — ko-

mentuje Paweł Panczyj z ABSL, 
Związku Liderów Sektora 
Usług Biznesowych.

ABSL klasyfikuje Wrocław 
jako miasto Tier 1, razem 
z Krakowem i Warszawą. 
Działa tu ponad 188 centrów 
usług i pracuje 51,9 tys. osób 
— oszacował związek w rapor-
cie z 2020 r.

Niemiecki koncern ma hi-
storię sięgającą 1885 r. Albert 
Boehringer założył wtedy 
firmę produkującą kamień 
winny z drożdży winiarskich, 
kwas winowy i kwas mleko-
wy metodą fermentacji. Dziś 
grupa, której centrala zloka-
lizowana jest w Ingelheim 
w Niemczech, ma 146 pod-
miotów zależnych i zatrud-
nia ponad 50 tys. osób. 

W 2017 r. miała 18,1 mld EUR 
przychodów netto ze sprze-
daży, a 17 proc. tej kwoty 
zainwestowała w badania 
i rozwój. W Polsce firma po-
jawiła się w latach 70. ubie-
głego wieku, a przedstawiciel-
stwo otworzyła w Warszawie 
w 1990 r. Trzy lata później 
utworzono polską spółkę 
Boehringer Ingelheim oraz 
hurtownię farmaceutycz-
ną. W 1995 r. polska spółka 
przejęła przedstawicielstwo 
firmy Pharmaton. Obecnie 
sprzedaje leki przepisywane 
na recepty i leki dostępne bez 
recepty, a od niedawna leki 
i suplementy diety dla zwie-
rząt. © Ⓟ

Małgorzata Grzegorczyk

m.grzegorczyk@pb.pl ☎ 22-333-98-56
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Pandemia COVID-19 zwiększyła aktywność 
konsumentów w internecie i przyspieszy-
ła cyfryzacyjne trendy, których nadejścia 
firmy wprawdzie się spodziewały, ale nie 
sądziły, że zmiany nastąpią aż tak szyb-
ko. Problem w tym, że na gwałt potrzebni 
są specjaliści z nowoczesnych dziedzin, 
w których braki kadrowe widoczne były 
już wcześniej.

National Westminster Bank (NatWest) 
z siedzibą w Londynie do końca roku za-
mierza zatrudnić 200 osób na stanowisko 
data engineer oraz 100 w charakterze data 
analyst. Wcześniej bank otworzył proces re-
krutacyjny na rodzimym rynku, jednak nie 
zdołał w krótkim czasie znaleźć wystarczają-
cej liczby specjalistów. Rozpoczyna więc re-
krutację o charakterze międzynarodowym, 
uwzględniając kraje, w których ma własne 
centra kompetencyjne (istnieje tym samym 
możliwość pracy na miejscu lub w modelu 
zdalnym). W grę wchodzi także Polska.

— NatWest posiada centra usług wspól-
nych w Wielkiej Brytanii, Polsce i Indiach. 
W tych krajach staramy się obecnie zna-
leźć najlepszych kandydatów do pracy. 
To, z którego z nich będą pochodzić, nie 
ma większego znaczenia, bo w zakresie 
analityki danych działania grupy są zin-
tegrowane międzynarodowo. W Polsce 
natomiast mamy bardzo dobrych i cenio-

nych na świecie specjalistów IT, płynnie 
komunikujących się w języku angielskim. 
Ponadto sytuacja pandemiczna w kraju się 
stabilizuje, co ułatwi proces rekrutacyjny 
— mówi Piotr Zalewski, kierownik ds. ana-
lityki danych w banku NatWest.

Jego zdaniem w obszarze analityki da-
nych rynki pracy polski i indyjski nie są 
jeszcze aż tak konkurencyjne jak rynki za-
chodnioeuropejskie. Dla brytyjskich firm 
np. stały się więc atrakcyjnymi krajami do 
pozyskiwania dobrze wykwalifikowanych 
pracowników. Piotr Zalewski przyznaje, 
że koszty zatrudnienia specjalistów IT 
i big data w Polsce nadal są niższe niż 
w Wielkiej Brytanii, ale w przypadku obec-

nej rekrutacji nie jest 
to jednak kluczowy 
czynnik. Problemem 
jest deficyt specja-
listów big data na 
całym świecie, a po-
trzeby banku NatWest 
w ostatnim roku, czyli 
w czasie pandemii, dia-
metralnie wzrosły.

Obecnie na 17 mln klien-
tów banku 60 proc. korzysta 
wyłącznie z kanałów cyfro-
wych (wzrost o 50 proc. 
r/r), natomiast 9 na 10 pro-
duktów jest sprzedawanych 

Brytyjski bank szuka 
w Polsce analityków danych

Emil Stępień, prezes 
Ent One Investment, 
zapowiada odwołanie 
od decyzji o bankructwie 
filmowej spółki. 
Próbuje też uspokajać 
jej inwestorów.

Dwa dni temu ujawniliśmy 
w „PB”, że sąd ogłosił upadłość 
Ent One Investments (EOI), spół-
ki znanej z głośnej filmowej serii 
„Pitbull”, której ponad 200 in-
westorów powierzyło ponad 25 
mln zł. Przed publikacją artykułu 
próbowaliśmy uzyskać komen-
tarz Emila Stępnia, prezesa i wła-
ściciela EOI, ale nie odpowiedział 
na pytania.

Dotarliśmy jednak do treści 
raportu, który skierował do 

inwestorów. Emil Stępień pod-
kreśla w nim, że postanowienie 
o upadłości EOI jest nieprawo-
mocne i zapowiada jego zaskar-
żenie. Twierdzi, że wniosek 
upadłościowy został złożony 
„w złej wierze”, „bez odpowied-
niej legitymacji” i „nie powinien 
być w ogóle procedowany”.

Tymczasem Marek Malecha, 
wyznaczony przez sąd syndyk, 
zapowiedział już, że prześwietli 
umowy, na podstawie których 
miliony złotych zebrane przez 
EOI od inwestorów zostały 
przekazane do zarejestrowa-
nej na Malcie spółki Ent One 
Studios (EOS).

Chodzi o ujawnione w ubie-
głym roku przez „PB” kontro-
wersyjne wydarzenia z listo-
pada 2019 r.  Wtedy to EOI, 

kontrolowana przez Emila 
Stępnia i jego żonę Dorotę 
Rabczewską-Stępień, pseudo-
nim Doda (dziś piosenkarka 
nie ma już z polską spółką nic 
wspólnego), przelała wszyst-
kie swoje pieniądze, około 12,3 
mln zł, do EOS — spółki również 
należącej do pary celebrytów.

Stało się to na podstawie 
umowy o koprodukcji dwóch 
filmów: obecnie już nakrę-
conych i czekających na pre-
mierę „Dziewczyn z Dubaju”, 
a także planowanego „Gromu”. 
Zdaniem Marka Malechy jest 
prawdopodobne, że zarówno 
ta umowa, jak i kolejne zawar-
te z podmiotami powiązanymi, 
dotyczące zbycia praw autor-
skich do wcześniejszych fil-
mów (trzy „Pitbulle” i „Służby 

specjalne”), mogą zostać uzna-
ne za bezskuteczne.

Co na to Emil Stępień? W ra-
porcie skierowanym do inwe-
storów nie odnosi się wprost do 
słów Marka Malechy. Pisze jedy-
nie, że „próby sparaliżowania 
premiery filmu »Dziewczyny 
z Dubaju« oraz produkcji fil-
mu »Grom«  na chwilę obecną 
są nieskuteczne”, a „podmiot 
będący de facto gospodarzem 
projektu nadal posiada pełnię 
praw do przedmiotowych pro-
jektów, w tym nieograniczone 
prawo dystrybucji już opubli-
kowanego filmu”. Szef EOI za-
pewnia też klientów firmy, że 
ich inwestycje nadal są „w pełni 
zabezpieczone”.    © Ⓟ

Dawid Tokarz

d.tokarz@pb.pl ☎ 22-333-99-30
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Producent „Pitbulli” zaskarży swoją upadłość

 WSZYSTKO JEST W PORZĄDKU: Emil Stępień konsekwentnie 
zapewnia, że przeniesienie majątku z polskiego Ent One Investments 
do maltańskiego Ent One Studios odbyło się „z uwzględnieniem 
interesów inwestorów” pierwszej z firm. Jej syndyk mocno 
w to jednak wątpi.  [FOT. .KRZYSZTOF JAROSZ — FORUM]

NatWest Group mierzy się z niedoborem specjalistów big data na rodzimym 
rynku, pogłębionym przez pandemię. Poszuka ich więc m.in. w Polsce

poprzez kanały online. Potrzeba anali-
zy zachowań konsumenckich stała się 
wręcz paląca.

— Z jednej strony klienci oczekują od 
nas coraz większej personalizacji ofer-
ty. Z drugiej, jako instytucja finansowa, 

jesteśmy zobligowani do ochrony kon-
sumentów w przestrzeni internetowej 
— przed przestępstwami finansowymi, 
wyłudzeniami, praniem pieniędzy itp. 
Istotna jest dla nas ponadto predykcja za-
chowania klientów po ustabilizowaniu się 
sytuacji pandemicznej i powrocie do rze-
czywistości bez ograniczeń społecznych 
i gospodarczych — dodaje Piotr Zalewski.

Zrekrutowani specjaliści mają tym sa-
mym wspierać zespoły pracujące bezpo-
średnio z klientem — back office, zespół 
ryzyka, marketingu, HR. W najbliższych 
trzech latach NatWest Group przeznaczy 
na cyfrową transformację banku 3 mld 
GBP. W zakresie big data bank stawia tak-
że na wewnętrzne szkolenia w ramach 
autorskiego programu Data Academy.

W Polsce NatWest już  zatrudnia 
1,4 tys. osób, m.in. specjalistów ds. prze-
ciwdziałania praniu pieniędzy, a także 
finansów i analityki danych. © Ⓟ
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 Dzień Samorządu Terytorialnego to półświęto, nie ma rangi ustawowej, został ustanowiony 

jedynie uchwałą Sejmu. Upamiętnia przeprowadzone 27 maja 1990 r. pierwsze wolne wybory 
do rad gmin/miast. Od 1999 r. samorząd rozbudowany został o poziom powiatowy oraz wojewódzki, 
przy czym władze województw mają strukturę dwoistą. Głównym punktem sporów 
rządowo-samorządowych od zawsze jest podział pieniędzy oraz kompetencji. 
Po 2015 r. konflikt ostro się zaognił, a na dodatek doszło dzielenie przez władców kraju 
samorządowców na małą grupkę tzw. swojaków oraz zdecydowaną większość niesterowalną.  [JAZ] 

 POD PRESJĄ  DIGITALIZACJI:

Piotr Zalewski, kierownik ds. ana-
lityki danych w banku NatWest, 
podkreśla, że bank jest zdetermi-

nowany, aby rozwijać się zgodnie 
z trendami i potrzebami w zakresie 

transformacji cyfrowej. Inwestuje więc 
w rozwój pracowników i pozyskiwanie 
specjalistów.  [FOT. TP]

OKIEM EKSPERTA

Na celowniku zachodnich firm
ŁUKASZ GRZESZCZYK, dyrektor w Hays Poland, ekspert rynku IT

W ostatnich miesiącach odnotowaliśmy wzrost zainteresowania firm rekrutacją 
specjalistów IT. Popyt zdecydowanie przewyższa podaż, więc konkurencja 

w walce o talenty jest ogromna. Pandemia przyspieszyła tempo cyfryzacji procesów 
biznesowych oraz zwiększyła rolę danych w firmach, co doprowadziło do znacznego 
wzrostu zapotrzebowania na kompetencje cyfrowe. Według naszych szacunków 
w ciągu roku liczba rekrutacji na stanowiska związane z zaawansowaną anali-
tyką danych zanotowała wzrost rzędu 40 proc. Specjaliści do spraw danych 
coraz częściej otrzymują zawodowe propozycje także od zachodnich firm, 
oferujących konkurencyjne kontrakty. 
Zachodni rynek był dotychczas o wiele bardziej zaawansowany pod 
względem skali wykorzystania danych. W wyniku pandemii Polska zbliżyła 
się do zachodnich standardów zarówno technologicznie, jak też pod 
względem sposobu postrzegania danych w kontekście biznesowym, 
nadal jednak utrzymuje się przepaść w wynagrodzeniach. 

nej rekrutacji nie jest 
to jednak kluczowy 
czynnik. Problemem 
jest deficyt specja-
listów big data na 
całym świecie, a po-
trzeby banku NatWest 
w ostatnim roku, czyli 
w czasie pandemii, dia-

Obecnie na 17 mln klien-
tów banku 60 proc. korzysta 
wyłącznie z kanałów cyfro-
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na cyfrową transformację banku 3 mld 
GBP. W zakresie big data bank stawia tak-
że na wewnętrzne szkolenia w ramach 
autorskiego programu Data Academy.
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10 maja prezes Urzędu Ochrony Konkuren-
cji i Konsumentów (UOKiK) poinformował: 
„mBank zwróci pobrane klientom opłaty”. 
UOKiK rozesłał do mediów stosowną infor-
mację prasową wraz z nagraną wypowiedzią 
Tomasza Chróstnego. Została opublikowana 
przez 14 różnych serwisów internetowych 
i trafiła na Wykop. Komunikatu nie opubli-
kował natomiast mBank, choć jako przedsię-
biorca jest zobowiązany do powiadomienia 
klientów o konsekwencjach decyzji UOKiK.

Bank musiał być zaskoczony, po połu-
dniu rzecznik prasowy napisał na Twitte-
rze, że decyzja jest jeszcze nieprawomoc-
na. Wyjaśnił też, że została ona wydana we 
współpracy z bankiem, który nie zamierzał 
się od niej odwoływać. Decyzja uprawo-
mocniła się 20 maja.

Koszt działania urzędu wzrósł od 2010 r. z 52 do 101 mln zł. 
Kary nałożone na banki pokryją ten koszt z nawiązką 
— o ile sąd je zatwierdzi

Kosztowniejszy UOK iK w służbie budże

— UOKiK wie, że strzały w kierunku ban-
ków rozlegną się głośnym echem. Wygląda 
na to, że tym razem ktoś za szybko naci-
snął spust — żartuje jeden z bankowców.

Ktoś musi zapłacić, czyli klient
Branży bankowej do śmiechu jednak nie 
jest. Dwa lata temu, przy okazji debaty 
kończącej badanie jakości obsługi klienta 
Złoty Bankier, uczestnicy wskazywali na 
potęgujące się zjawisko nadmiernej ochro-
ny klientów przez regulatorów. Dzisiaj mó-
wią o zupełnym zachwianiu równowagi 
w relacji konsument — przedsiębiorca.

— To nie jest kwestia negatywnego 
nastawiania do regulatorów, ale modelu 
ochrony konsumentów opartego na prze-
konaniu, że konsument jest nierozgarnięty 
i niedoinformowany, urząd wie najlepiej, 
co jest dla konsumenta dobre, a przedsię-
biorcę należy karać. Możemy zbudować 
system, w którym konsument za nic nie 
będzie ponosił odpowiedzialności, będzie 
dostawał mnóstwo dodatkowych informa-
cji, tyle tylko że ktoś musi za to zapłacić. 

Tu jest fundamentalne niezrozumienie po 
stronie UOKiK: wiara, że można zbudować 
system ochrony za darmo. Można banki 
ukarać i zabronić opłat, ale na koniec nikt 
do tego interesu nie będzie dopłacał i na 
koniec dnia karę zapłaci klient — tłumaczy 
jeden z bankowców.

Ze statystyk UOKiK wynika, że faktycznie 
w ostatnich latach zainteresowanie urzę-
du sektorem bankowym istotnie wzrosło. 
W 2018 r. zapadła tylko jedna decyzja w spra-
wie stosowania klauzul niedozwolonych, rok 
później ukarany został kolejny bank. Jesie-
nią 2020 r., czyli już za kadencji Tomasza 
Chróstnego, który objął posadę z począt-
kiem ubiegłego roku, zapadło sześć decyzji. 

Było to pokłosie postępowań wszczę-
tych przez jego poprzednika Marka Nie-
chciała jeszcze w 2017 r. Decyzje wydał 
jednak Tomasz Chróstny i to on przesą-
dził o wysokości kar. Łącznie urząd wy-
stawił sześciu bankom rachunek na ponad 
110 mln zł.  Kary kalkulowane są za pomo-
cą wzorów, ale w dużej mierze są uzna-
niowe i zależą od „współpracy z prezesem 

UOKiK”. Jeśli szef urzędu jest zadowolony, 
wymiar kary może obniżyć.

— „Współpraca z prezesem” kosztowała 
cały departament wiele dni ciężkiej harów-
ki, spotkań i nerwówki. Robocze relacje 
z UOKiK są dobre, urząd jest otwarty na 
sugestie, proponowane rozwiązania, do-
stosowuje terminy do możliwości banków, 
ale na koniec dnia nie wiemy, czy współ-
praca była dobra, bardzo dobra czy tylko 
umiarkowana — ironizuje prawnik jednego 
z banków.

Niedostateczna satysfakcja urzędu mo-
że kosztować bank kilka milionów złotych. 
Przy okazji ubiegłorocznej serii decyzji 
wobec banków szef UOKiK docenił w przy-
padku PKO BP fakt, że „uczynił też znaczny 
wysiłek organizacyjny, aby przedstawić żą-
dane przez Prezesa UOKiK dane liczbowe 
w ujęciu, które wymagało oryginalnego 
opracowania przez Bank, co z uwagi na licz-
bę klientów Banku było zadaniem skompli-
kowanym i czasochłonnym”. Santanderowi 
za okoliczność łagodzącą policzył to, „że 
Bank współpracował z Prezesem Urzędu 

Eu ge niusz 
Twa róg

e.twa rog@pb.pl ☎ 22-333-98-19

ROZMOWA Z TOMASZEM CHRÓSTNYM, PREZESEM UOKIK

Edukacyjne działania urzędu antymonopolowego
10 maja UOKiK opublikował komunikat 
dotyczący nieprawomocnej decyzji 
w sprawie mBanku, która uprawomocniła 
się dopiero 20 maja. Czy to nowa polityka 
komunikacyjna urzędu, żeby publikować 
nieprawomocne decyzje, jeśli przedsiębiorca 
nie zamierza się odwoływać?
UOKIK informuje o wydanych decyzjach — jest to 
część naszych działań edukacyjnych. Publikujemy 
informacje o zakwestionowanych praktykach, 
rozstrzygnięciu, np. rekompensacie dla 
konsumentów, zamieszczamy porady przydatne 
dla konsumentów.

Czy UOKiK dysponuje statystykami, 
ile zaskarżonych przez przedsiębiorców 
decyzji zostaje podtrzymanych przez sądy, 
a ile uchylonych?
Co do zasady sądy podtrzymują decyzje wydane 
przez prezesa urzędu, zarówno co do meritum, 
jak i zastosowanych sankcji finansowych.

Jaki jest poziom zakładanych wpływów 
do budżetu z tytułu kar nakładanych 
przez UOKiK w 2021 r.? W jakim stopniu 
udało się zrealizować wpływy z tytułu 
kar zaplanowane w budżecie na 2020 r.?
Założone wpływy do budżetu z tytułu kar to: 
26 mln zł w 2020 r. i 25,2 mln zł w 2021 r. 
Trzeba przy tym pamiętać, że są to jedynie 

szacunki, biorące m.in. pod uwagę długość 
postępowań sądowych, na które UOKiK 
nie ma wpływu.  W 2020 r. przedsiębiorcy 
wpłacili 15,5 mln zł, z czego dochód budżetu 
państwa to 13,2 mln zł, a przychód Funduszu 
Edukacji Finansowej — 2,3 mln zł. W tym 
roku przedsiębiorcy wpłacili już  109,6 mln zł, 
z czego dochód budżetu państwa to 83,6 mln 
zł, a przychód Funduszu Edukacji Finansowej  
— 25,9 mln zł.

Z czego wynika istotny wzrost kosztów 
działania UOKiK w ostatnich latach?
Wzrost kosztów w latach 2019-20 wynika 
przede wszystkim z rozszerzenia kompetencji 
prezesa UOKiK. Obejmują choćby 
przeciwdziałanie powstawaniu zatorów 
płatniczych, monitorowanie i kontrolowanie 
jakości paliw, badanie kotłów na paliwa stałe 
czy też kontrolę szczególnych inwestycji. 
Jednocześnie warto zauważyć, że działania 
obejmujące nadzór rynku i kierowanie Inspekcją 
Handlową wraz z siecią laboratoriów, ochronę 
zbiorowych interesów konsumentów, ochronę 
konkurencji, w tym kontrolę koncentracji, 
przeciwdziałanie zmowom przetargowym czy 
wykorzystaniu przewagi kontraktowej, a także 
zwalczanie zatorów płatniczych, realizowane 
są przez zespół profesjonalistów, składający się 
obecnie z ok. 550 osób w całej Polsce, w tym 
ośmiu delegaturach terenowych. To bardzo 

szeroki zakres kompetencji i miarodajne, 
pozytywne efekty naszej działalności, uzyskiwane 
przez stosunkowo nieduży zespół osób.

Na rynku finansowym można spotkać się 
z opinią, że między UOKiK a urzędem 
Rzecznika Finansowego istnieje rodzaj 
rywalizacji, polegający na chęci wykazania, 
która instytucja jest bardziej efektywna 
i w większym stopniu chroni klienta. 
Czy zgadzacie się pan z tą tezą?
Między UOKiK a Rzecznikiem Finansowym nie ma 
rywalizacji. Działamy w podobnych obszarach, 
ale używamy innych środków prawnych 
w tym zakresie. Konsumenci mogą kierować 
zawiadomienia o nieprawidłowościach do obu 
instytucji, co może powodować dezorientację, 
jaką pomoc mogą otrzymać. Dlatego UOKIK 
wspierał projekt przygotowany przez 
Ministerstwo Finansów, zakładający przyłączenie 
biura Rzecznika Finansowego do UOKIK. 
Powstałaby jedna instytucja, która kompleksowo 
zajęłaby się ochroną interesów konsumentów na 
rynku finansowym i napływającymi skargami.

Jak UOKiK komentuje fakt, że nie znalazł się 
na liście instytucji, do których Izba Cywilna 
Sądu Najwyższego zwróciła się o wydanie 
opinii w sprawie mieszkaniowych kredytów
walutowych?

Czekamy na uchwałę Sądu Najwyższego 
i mamy nadzieję, że rozwieje ona 
wątpliwości, pojawiające się przy rozliczaniu 
umów zawierających niedozwolone 
postanowienia umowne.

Przy ustalaniu wysokości kar 
dla przedsiębiorców prezes UOKiK 
bierze pod uwagę okoliczności łagodzące, 
wśród których jest ocena współpracy 
przedsiębiorcy z urzędem. Czy istnieje 
tabela zachowań przedsiębiorcy, lista 
wykonanych czynności, zadań, aktywności, 
które prezes bierze pod uwagę, oceniając 
poziom współpracy?
W wydanych niedawno wyjaśnieniach 
w sprawie ustalania wysokości kar 
za praktyki ograniczające konkurencję 
opisana jest współpraca z prezesem urzędu 
w toku postępowania jako okoliczność 
łagodząca. Dokument precyzuje, że chodzi 
w szczególności o „przyczynienie się do 
szybkiego i sprawnego przeprowadzenia 
postępowania, rozumiane jako aktywne 
współdziałanie, wykraczające poza wynikający 
z art. 50 ust. 1 u.o.k.k. obowiązek przekazywania 
w wyznaczonym terminie koniecznych 
informacji i dokumentów, podjęte 
w szczególności z własnej inicjatywy, w celu 
szybkiego i kompleksowego wyjaśnienia sprawy 
oraz zakończenia postępowania”.
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 KTO NAŁOŻY WIĘCEJ:  Każdy kolejny  
szef UOKiK chce wykazać się większą bez-
kompromisowością na polu ochrony klienta 
niż poprzednik — twierdzą banki. Ich zda-
niem ta tendencja utrzymuje się od 10 lat. 
Na razie wygrywa Tomasz Chróstny,  
obecny prezes urzędu.
[FOT. GK]
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zy UOK iK w służbie budżetu
w toku postępowania w sposób ponadstan-
dardowy”. Z tego samego powodu złagodził 
wymiar kary Millennium.

Prezes może nałożyć karę do 10 proc. 
rocznych obrotów przedsiębiorcy. W przy-
padku banków jest to zazwyczaj 0,25- 
-0,5 proc. dochodów.

Szeryf strzela, sąd kule nosi
Sposób kalkulowania kar skrytykował Sąd 
Ochrony Konkurencji i Konsumentów  
(SOKiK) w marcu bieżącego roku, rozpa-
trując odwołanie Deutsche Banku, któ-
remu prezes UOKiK kazał zapłacić blisko 
7 mln zł z tytułu stosowania niedozwo-
lonych klauzul przeliczeniowych. SOKiK 
zwrócił uwagę, że niedopuszczalne jest 
różnicowanie przedsiębiorców w zakresie 
kary  ze względu na to, który został ukara-
ny pierwszy, a który w dalszej kolejności. 
UOKiK motywował wysokość kary tym, że 
DB trafił pod lupę jako pierwszy z banków.

— W swoich decyzjach UOKiK podkre-
śla, że kara ma mieć skutek prewencyjny 
i odstraszający. Czasem jednak można 
odnieść wrażenie, że chodzi o efekt pro-
pagandowy. UOKiK jakoś później niespe-
cjalnie informuje, jakie są rozstrzygnięcia 
odwołań do SOKiK — mówi jeden z banko-
wych prawników.

Przeanalizowaliśmy losy kilkunastu gło-
śnych decyzji UOKiK wydanych w latach 
2006-17.  W 2009 r. PKP Cargo miało do 
zapłaty 60,3 mln zł. Sąd uchylił decyzję. 
Z kary 100 mln zł nałożonej na trzech ope-
ratorów komórkowych w 2011 r. po odwo-
łaniu zostało 0 zł. Poziom redukcji w przy-
padku megakary w wysokości 123 mln zł 
dla PTC w 2010 r. wyniósł 99 proc. Orlen 
zapłacił 2 proc. z 52 mln zł wskazanych 
w decyzji urzędu z 2010 r. Z kolei w przy-
padku Orange’a, któremu prezes UOKiK 
nakazał w 2017 r. zapłatę 16 mln zł, sąd 
obniżył wymiar kary o 20 proc.

W tym ostatnim przypadku wyrok za-
padł w ekspresowym czasie dwóch lat. 
Zazwyczaj procedury ciągną się dwa-trzy 
razy dłużej.

UOKiK kosztuje dwa razy więcej
Niepewność co do terminu i kształtu roz-
strzygnięć sądowych utrudnia życie pla-
nistom z Ministerstwa Finansów, którzy 
co roku wpisują do budżetu szacowane 
wpływy z kar nakładanych przez UOKiK.  
W 2019 r. (to ostatni w pełni rozliczony  
budżet państwa) urząd zrealizował 
63 proc. planu. Do państwowej kasy 
wpłynęło tylko 18 mln zł. Natomiast 
w 2018 r. wpływy przekroczyły założe-
nia aż o 342 proc. i wyniosły 176 mln zł. 
W 2017 r. także udało się przebić oczeki-
wania resortu — o 42 proc. Wynik: 36 mln 
zł ściągniętych kar. Z kolei w 2016 r. wyko-
nanie vs. plan to minus 50 proc. Tak jest 
od lat. W 2014 r. wkład UOKiK do budżetu 
wyniósł 4,3 mln zł, co stanowiło niespełna 
9 proc. planu. W następnym roku budżet 
zasiliła rekordowa suma 266 mln zł, co by-
ło efektem kumulacji wyroków w sprawie 
decyzji wydanych w latach 2007-09.

Wysokość wpływów waha się w ostat-
nich 12 latach, natomiast systematycz-
nie w górę idą koszty działania UOKiK. 
W ostatnich kilku latach tempo wydatków 
z państwowej kasy mocno przyspieszyło. 

W 2010 r. urząd wystawił państwu rachu-
nek na 53,9 mln zł, w 2016 r. było to 66 mln 
zł i 75,9 mln zł w 2019 r. W 2020 r. limit 
wydatków wpisany w budżecie (zazwyczaj 
jest przekraczany) wyniósł 102,5 mln zł. 
W tym roku państwo chce dać na UOKiK 
maksymalnie 101 mln zł.

Dlaczego Sąd Najwyższy pominął UOKiK
Jeśli sądy podtrzymają decyzje o rekordo-
wych karach nałożonych przez Tomasza 
Chróstnego na Biedronkę (723 mln zł), 
Veolię (blisko 120 mln zł) czy banki (nie 
mówiąc już o 29 mld zł dla Gazpromu), 
UOKiK z górką pokryje wydatki państwa 
na urząd.

— Wzmożona aktywność prezesa UOKiK 
wydaje się mieszanką motywacji politycz-
nych i ambicjonalnych. Można odnieść 
wrażenie, że w przypadku banków chodzi 
o rywalizację z Rzecznikiem Finansowym, 
który mocno zaczął podkreślać swoją od-
rębność na rynku — sugeruje jeden z na-
szych rozmówców.

Rywalizację dobrze było widać z pozycji 
dziennikarzy, których skrzynki mejlowe 
były zasypywane komunikatami jednego 
i drugiego urzędu. W ostatnich miesiącach 
konkurencja jakby osłabła, co może być 
pokłosiem informacji o planach wchłonię-
cia rzecznika przez UOKiK. W tym kon-
tekście bolesnym wizerunkowym ciosem 
dla urzędu był fakt, że Izba Cywilna Sądu 
Najwyższego na liście podmiotów, z który-
mi chce skonsultować kwestię frankową, 
uwzględniła KNF, NBP, Rzecznika Praw 
Dziecka i Rzecznika Finansowego, a za-
brakło na niej UOKiK.

— Ochroną praw konsumentów usług 
finansowych zajmuje się Rzecznik Finan-
sowy. Dlatego z punktu widzenia prawa to 
on w tym wypadku był podmiotem właści-
wym. Natomiast trudno się wypowiadać 
na temat szczegółowych motywów składu 
orzekającego przy podejmowaniu takiej, 
a nie innej decyzji, ze względu na brak 
uzasadnienia postanowienia — wyjaśnia 
Aleksander Stępkowski, rzecznik SN.  © Ⓟ

Equinor sfinalizował zakup działki w Łebie. Zostanie na 
niej zbudowany port serwisowy do obsługi morskich farm 
wiatrowych. Partnerem Equinoru w tym przedsięwzięciu 
jest Polenergia. Firmy nie podały harmonogramu i kosz-
tów planowanej inwestycji. 
Łeba może stać się centrum serwisowym nie tylko dla 
Equinoru i Polenergii, ale także dla innych podmiotów pla-

nujących budowę farm wiatrowych. W Krajowym Planie 
Odbudowy przewidziano w tym mieście – oraz w Ustce 
– realizację inwestycji, które pozwolą na obsługę bałtyc-
kich farm. Terminal instalacyjny ma natomiast powstać 
w Gdyni, ale od miesięcy są problemy z ustaleniem kon-
kretnej lokalizacji. W sumie w KPO na port instalacyjny  
i serwis zarezerwowano prawie 440 mln EUR.  [KAP]

OF FSHOR E

Łeba — centrum 
serwisowe dla 
morskich farm

W 2018 r. zapadła 
tylko jedna decyzja 

w sprawie stosowania  
klauzul niedozwolonych,  
rok później ukarany  
został kolejny bank.  
Jesienią 2020 r., czyli już 
za kadencji Tomasza 
Chróstnego, który objął 
posadę z początkiem 
ubiegłego roku, zapadło  
sześć decyzji. 
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ProService Finteco przejęło 
konkurenta z Luksemburga

ProService Finteco, czołowy na polskim 
rynku agent transferowy i dostawca roz-
wiązań IT dla firm z sektora finansowego, 
sfinalizowało zakup Moventum — kon-
kurencyjnej spółki z centralą w Luksem-
burgu. Na zielone światło Commission de 
Surveillance du Secteur Financier (odpo-
wiednika Komisji Nadzoru Finansowego) 
polska firma czekała aż dwa lata. Kwota 
transakcji nie jest jawna.

— Przejęcie Moventum to krok milowy 
w rozwoju ProService Finteco — grupa sta-
je się graczem zupełnie innej klasy. Wcho-
dzi na trudny, wysoko rozwinięty rynek 
finansowy — mówi Andrzej Klesyk, partner 
zarządzający w Cornerstone Partners, któ-
ry nadzorował transakcję.

Drzwi do świata zachodnich finansów
Należąca do funduszy Oaktree Capital Ma-
nagement i Cornerstone Partners grupa 
ProService Finteco nie jest nowicjuszem 
w przejęciach — kupiła już kilka firm na 
rodzimym rynku, w tym m.in. Aspartusa, 
IFAS czy wydzieloną część przedsiębior-
stwa Bonair. Za granicą przejmuje jednak 
po raz pierwszy. Ponadto od razu na Za-
chodzie, gdzie do tej pory polskie spółki 
z sektora finansowego nie kupowały re-

gulowanych podmiotów. PZU i PKO BP, 
perły w koronie skarbu państwa, prowa-
dziły ekspansję na Wschodzie: w krajach 
bałtyckich i na Ukrainie. mBank nato-
miast rozwijał od zera biznes w Czechach 
i na Słowacji.

Luksemburskie Moventum otwiera 
przed polskim ProService Finteco drzwi 
do świata zachodnich finansów (ry-
nek luksemburski rozwija się w tempie 
15-20 proc. r/r, a sektor finansowy ma 
36-procentowy udział w PKB). Ponadto 
Movenetum ma być trampoliną na ko-
lejne rynki. Grupa przygląda się rynkom 
w Irlandii, Singapurze i Stanach Zjedno-
czonych.

— Inwestujemy w Luksemburgu przede 
wszystkim po to, aby dynamicznie się 
rozwijać. Biznes agenta transferowego to 
biznes skali. ProService Finteco istotnie 
zwiększy zasięg, a Moventum może liczyć 
na duże inwestycje w rozwój własnego 
modelu biznesowego, a tym samym na 
dalszy nieprzerwany wzrost — mówi Paweł 
Sujecki, prezes ProService Fineco.

O co wzbogaci się polska spółka
— Jeśli pojawi się atrakcyjny podmiot do 
przejęcia, to rozważamy kolejną transak-
cję — dodaje Andrzej Klesyk.

Moventum to biznes z 20-letnim sta-
żem. Firma prowadzi działalność usłu-
gową i dystrybucyjną. Obsługuje 40 tys. 
klientów w ponad 140 krajach. Mają oni 
dostęp do ponad 10 tys. produktów, 
w tym funduszy ETF oraz innych pa-

pierów wartościowych przez platformę 
inwestycyjną Moventum Office. Ponad-
to firma umożliwia otwieranie klientom 
rachunków inwestycyjnych, za pomocą 
których można składać zlecenia oraz ko-
rzystać z narzędzi analitycznych, spra-
wozdawczych oraz innych instrumen-
tów wsparcia. Moventum współpracuje 
z 1,6 tys. doradców finansowych, a jego 
biura znajdują się także poza Luksembur-
giem — w Niemczech, Austrii, Czechach 
i Polsce. Część Polska została już wcze-
śniej wchłonięta przez Proservice Fin-
teco. Reszta biznesu Moventum będzie 
funkcjonować jako oddzielny podmiot, 
zachowując tożsamość.

— Moventum i ProService Finteco pro-
wadzą tożsamy biznes, co daje nam moż-
liwość osiągnięcia synergii i przyspieszo-
nego wzrostu organicznego. Zakładamy 
kilkukrotny wzrost biznesu w ciągu roku, 
dwóch — mówi Paweł Sujecki.

Plan spółki matki wobec luksembur-
skiej córki jest taki, aby back office, czyli 
zaplecze technologiczne, znajdowało się 
w Polsce — Proservice Finteco działa od 
1994 r. i na rozwiązaniach IT zjadło zę-
by. Na 1,2 tys. pracowników aż 500 to 
programiści. Dystrybucja, czyli biura do-
radcze, zostaje tam, gdzie są obecnie: 
w Luksemburgu, Niemczech, Austrii 
i Czechach.  © Ⓟ

Polska spółka z sektora finansowego, należąca do funduszy Oaktree 
i Cornerstone, podbój zachodnich rynków zaczęła od zakupu Moventum

OKIEM EKSPERTA

Strzał w dziesiątkę
SZYMON OSTROWSKI
dyrektor wykonawczy w Haitong Banku

D otychczasowe akwizycje ProService 
Finteco jasno wskazują na przemy-

ślaną strategię rozwoju spółki, wyspecja-
lizowaną w wąskiej dziedzinie: od agenta 
transferowego, przez wycenę funduszy, po 
księgowość korporacyjną. Wejście na ry-
nek luksemburski to awans do najwyższej 
ligi. Luksemburg jest europejskim centrum 
funduszy inwestycyjnych, a także drugim 
rynkiem funduszy na świecie po Stanach 

Zjednoczonych. Dostać się do serca fundu-
szowego poprzez zakup spółki z ugrunto-
wanym brandem jest nie lada wyzwaniem. 
Trzeba pamiętać, że za ProService Finteco 
stoją fundusze private equity, które będę 
chciały wyjść z inwestycji z zyskiem. Stra-
tegia skokowego wzrostu i zdobywanie 
nowych rynków nie dziwi. Na uwagę zasłu-
guje natomiast fakt, że jest realizowana 
konsekwentnie i z pomysłem. Innym cie-
kawym przykładem zdobywania kolejnych 
rynków zagranicznych przez polską spółkę 
z sektora finansowego jest Kruk.

Karolina
Wysota

k.wysota@pb.pl ☎ 22-333-99-35

 PASMO SUKCESÓW: Andrzej Klesyk był najdłużej urzędującym prezesem PZU i założycielem banku 
internetowego Inteligo, który sprzedał  PKO BP. Obecnie jest partnerem zarządzającym w Cornerstone 
Partners, funduszu private equity. Z jego ramienia zarządzał przejęciem firmy Moventum.  [FOT. WM]

 SKOKOWY WZROST: ProService Fineco, na którego czele stoi Paweł Sujecki, współpracuje głównie 
z funduszami inwestycyjnymi, emerytalnymi, ubezpieczycielami i bankami. Po połączeniu z konkuren-
cyjnym Moventum wartość aktywów w zarządzaniu przekroczy 30 mld EUR.  [FOT. WM]

Moventum 
otwiera 
przed 
polskim 
ProService 
Finteco 
drzwi 
do świata 
zachodnich 
finansów 
(rynek 
luksemburski 
rozwija się 
w tempie 
15-20 proc. 
r/r, a sektor 
finansowy 
ma
36-procen-
towy 
udział 
w PKB). 
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Pierwszy lockdown spowo-
dował, że między marcem 
a majem 2020 r. stopy pro-
centowe spadły do poziomu 
zerowego. Jednocześnie, do 
12 marca 2020 r., WIG stracił 
na wartości 35 proc. Wyceny 
akcji i jednostek funduszy in-
westycyjnych znalazły się na 
bardzo atrakcyjnych pozio-
mach. Inwestorzy zaczęli więc 
szukać alternatywnych możli-
wości inwestycyjnych. Przyby-
wało rachunków maklerskich, 
a wskaźniki giełdowe zaczęły 
nadrabiać  straty. 

— Niskie stopy procentowe 
są kluczowym powodem za-
interesowania giełdą, ale nie 
jedynym. Ograniczenie kon-
sumpcji i niepewność przy-
szłości przyczyniły się do gwał-
townego wzrostu oszczędności 
gospodarstw domowych. Tylko 
w 2020 r. zwiększyły się one 
o blisko 230 mld zł, wykazując 
niemal 15-procentową dynami-
kę w stosunku do poprzedniego 
roku, i zbliżyły się do 1,8 bln zł. 
Depozyty terminowe i bieżące 
przyrosły o prawie 100 mld zł,  
przebijając 1 bln zł — wylicza 
Jarosław Fuchs, wiceprezes 
Banku Pekao S.A.

Rośnie apetyt na ryzyko
Depozyty, które przynosiły 
jednoprocentowe odsetki przy 
inflacji, która jeszcze nie była 
szczególnie wysoka, w zeszłym 
roku nie przynosiły faktycz-
nych strat. 

— Teraz mamy specyficzną 
sytuację, inflacja przekroczyła 
4 proc. i już niektórzy ekono-
miści prognozują, że może ona 
wzrosnąć do 5 proc. Poszukiwa-
nie alternatywy dla oszczędno-
ści zgromadzonych w bankach, 
która przynajmniej pokryłaby 
inflację jest niezwykle trudnym 
wyzwaniem — podkreśla Jaro-
sław Fuchs.

Produktem antyinflacyjnym 
są  obligacje SP,  ale jest też ry-
nek giełdowy, oferujący  dużą 
liczbę instrumentów finanso-
wych, dopasowanych do róż-
nych grup klientów. 

— Zaobserwowaliśmy, że 
oszczędności osób fizycznych, 
po zapadnięciu depozytów, 
zaczęły trafiać na rachunki 
bieżące. To zmieniło mechani-
zmy postępowania inwestorów. 
Oprocentowanie depozytów 
powodowało utrzymywanie ich 
do okresu zapadalności, to nie 
zmuszało  do myślenia  o alter-
natywnych rozwiązaniach, ale 
gdy oszczędności zapadły i by-
ły transferowane na rachunki 
bieżące o zerowym oprocen-
towaniu, inwestorzy w pewien 
sposób chcąc ochronić kapitał 
i zniwelować efekt inflacji za-
częli rozważać alternatywne 
produkty i rynki. W mojej oce-
nie na rynku utrwalił się natu-
ralny stymulator do poszuki-

wania wyższych rentowności  
nawet przy zwiększonym ryzy-
ku inwestycyjnym — wyjaśnia 
wiceprezes Banku Pekao.

Na rynek giełdowy zaczęli 
napływać zarówno inwestorzy 
nowi, jak i powracający. Część 
postawiła na fundusze inwe-
stycyjne, do których napływ 
wzrósł gwałtownie, a część bar-
dziej doświadczonych wybrała 
samodzielne inwestycje.

— Dzisiaj inwestorzy są „od-
ważniejsi”,  dysponują dużo 
łatwiejszym dostępem — onli-
ne — do analiz inwestycyjnych, 
wskaźników do oceny spółek, 
rekomendacji, komentarzy 
ekonomicznych, więc zapo-
znając się, nawet niekoniecznie 
z wysoce wyspecjalizowanymi 
opracowaniami, można było 
zrozumieć, że akcje spółek sta-
ły się przecenione. To był na 
pewno impuls do powrotu in-
westorów na szeroko rozumia-
ny rynek kapitałowy — mówi 
Jarosław Fuchs.

Pojawienie się nowych in-
westorów, zwłaszcza młodych, 
którzy stanowią większość do-
brze rokuje rozwojowi rynku. 

— Ta grupa inwestorów wy-
magała jednak wprowadzenia 
istotnych zmian w modelu 
obsługi. To nie są klienci, któ-
rzy będą przychodzili do pla-
cówek. Ich kontakt z bankiem 
ogranicza się do nowoczesnych 
aplikacji,  a najchętniej do roz-
wiązań mobilnych, czyli do  
ekranu smartfona. Instytucje 
finansowe muszą się do tego 
dopasować, udostępnić narzę-
dzia i rozwiązania, które po-
zwolą inwestować zdalnie, bez 
żadnych ograniczeń. Obecnie 
poza modułami transakcyjny-
mi inwestorzy oczekują, aby 
aplikacje miały wbudowane 
moduły analityczne, notowania 
online, narzędzia wspierające 
decyzje takie jak bieżące ser-
wisy informacyjne, ale również 
onlinowe połączenie z aplikacją 
bankową i rachunkiem  — za-
znacza wiceprezes Fuchs.

Strategia Biura Maklerskiego 
Pekao wpisuje się  więc w stra-
tegię banku.

— Rozważając zagadnienie 
demografii bazy klientów mo-
gę powiedzieć, że bardzo zależy 
nam, żeby odmłodzić bank, po-
zyskać jak najwięcej młodych 
ludzi, którzy stanowią o przy-
szłości tego segmentu. Jestem 
pewny, że zmiana demografii 
baz klientów to jeden z waż-
niejszych elementów strategii 
dzisiejszych instytucji finan-
sowych. Strategie z przyczyn 
obiektywnych mają zawężone 
horyzonty czasowe, występują 
w nich jednak elementy, które 
swoim okresem wykraczają 
poza ramy dokumentu — ma-
ją charakter znacznie bardziej 
elementarny i związany z szer-
szym spektrum zagadnień niż 

tylko finanse  — mówi Jaro-
sław Fuchs.

— Obecnie strategie instytu-
cji finansowych opierają się nie 
na modelach produktowych 
a raczej na tzw. cyklach życia 
klienta — budowaniu lojalności 
do marki i kreowaniu rozwią-
zań które będą zaspakajać ocze-
kiwania i potrzeby klientów 
w każdej sytuacji — tzw. modele 
pełne i elastyczne tzn. oferty są 
bardzo spersonalizowane — na 
takie podejście pozwalają no-
woczesne rozwiązania CRM, 
analiza zachowań w mediach 
społecznościowych, analizy 
wydatków itd. Zagadnienie 
demografii baz klientów było 
dość powszechne w bankowo-
ści amerykańskiej już w latach 
70. i 80. ubiegłego stulecia 
— np. finansowanie studentów 
renomowanych uczelni. Dziś 
jednak banki chcą docierać już 
do osób znacznie młodszych, 
ale jednocześnie chcą być 
partnerami dla osób w wieku 
emerytalnym — coraz częściej 
współpracują przy tzw. trans-
ferze pokoleniowym, czyli pro-
cesach związanych z sukcesją 
— dodaje wiceprezes Pekao.

Część związana z działalno-
ścią inwestycyjną też jest wpi-

sana w ten nurt, a kluczowym 
elementem strategii jest zdigi-
talizowana nowoczesna platfor-
ma Wealth Management, która 
ma zawierać zarówno bardzo 
rozwinięte doradztwo inwesty-
cyjne, jak i na kolejnym etapie 
asset managment — wszystko 
w zdalnej obsłudze. 

— Nie chcemy powielać mo-
deli obecnych na rynku, czyli 
np. hybrydowych rozwiązań 
pracujemy nad rozwiązaniem 
w pełni zautomatyzowanym. 
Każda decyzja inwestora musi 
być wykonywana natychmiast. 
Rynek jest organizmem żywym 
i czasami kilka sekund decy-
duje o tym czy transakcja jest 
opłacalna, czy nie.

Wielu brokerów poza algo 
tradingiem, rozwinęło rozwią-
zania typu HFT. Oczywiście to 
dotyczy inwestorów instytucjo-
nalnych i finansowych, ale roz-
wiązania dotyczące klientów 
indywidualnych też związane 
są z pełną automatyzacją i in-
westycjami w czasie rzeczywi-
stym. Systemy muszą więc ana-
lizować chociażby takie kwestie 
jak best execution w przypadku 
instrumentów notowanych na 
kilku rynkach. Przepływ infor-
macji i pełna automatyzacja 

transakcji to kluczowe elemen-
ty — podkreśla Jarosław Fuchs.

Testowa wersja platformy 
będzie wdrażana na przełomie 
2021 i 2022 r., a na przełomie 
I i II kwartału 2022 roku zo-
stanie udostępniona klientom 
private bankingu.

— Jeśli wszystko przebiegnie 
pomyślnie, a pracujemy nad 
tym intensywnie, to wprowa-
dzimy platformę również dla 
innych segmentów klientów, 
choć w ograniczonej formule. 
Nie wszystkim klientom może-
my zaproponować wszystkie 
produkty –zapowiada Jaro-
sław Fuchs.

Taniej tylko online?
Podsumowując digitalizowa-
ne muszą więc być wszystkie 
procesy i wszystkie produkty. 
Do inwestycji online zachęca-
ją liczne promocje. Wszyscy 
klienci BM Pekao mogą w tym 
roku inwestować w różnego ro-
dzaju instrumenty finansowe 
bez opłat pod warunkiem, że 
transakcje będą realizowane 
zdalnie. 

— To efekt pandemii, w któ-
rej żaden kontakt osobisty nie 
był pożądany. Oczywiście od-
działy były czynne, ale krócej 
i dostosowane do różnych ob-
ostrzeń sanitarnych, co ogra-
niczało obsługę bezpośrednią. 
Klienci szukali innych możli-
wości kontaktu z bankiem i  
możliwości kupna produktów 
inwestycyjnych online. Chcie-
liśmy promować tego typu 
zachowania, zachęcać klien-
tów do pozostania w domach. 
Niezależnie od opłat manipu-
lacyjnych, zmniejszyły się też  
opłaty za zarządzanie. Poza 
zmianami określonymi przez 
Rozporządzenie MF, nasze Pe-
kao TFI  na początku roku bar-
dzo obniżyło je w wielu klasach 
funduszy. Pod tym względem 
to jedna z najlepszych ofert na 
rynku — zaznacza wiceprezes 
Banku Pekao.

Dygitalizacja również gene-
ruje pewne koszty związane 
z nakładami inwestycyjnymi 
na rozwój, a później na utrzy-
manie systemów. 

— Te koszty nie są pono-
szone przez samo TFI, bo 
ono funkcjonuje w pewnym 
środowisku i jego głównym 
zadaniem jest zarządzanie 
powierzonymi mu aktywami, 
ale my jako dystrybutor musi-
my być przygotowani do tego, 
żeby udostępnić produkty on-
line, a za tym stoją technolo-
gie i nakłady inwestycyjne To 
kosztuje. Trudno więc liczyć, 
że dystrybucja produktów in-
westycyjnych będzie  darmo-
wa, ale zawsze będzie tańsza 
online. Opłaty muszą być ade-
kwatne do kanału dystrybucji, 
muszą również odzwierciedlać 
proporcjonalną relację pomię-

dzy spodziewanych dochodem 
banku i klienta (MIFID II) — wy-
jaśnia wiceprezes Fuchs.

Dotyczy to także rynków za-
granicznych, którymi zaintere-
sowanie również rośnie.

—  Nasi klienci szukają al-
ternatyw, nie tylko lokalnie, 
ale także globalnie. Wystarczy 
popatrzeć na rynek amery-
kański, na którym pewne sek-
tory rosną nieustannie, nawet 
jak są korekty, to minimalne. 
Rok 2020 był rekordowy pod 
względem obrotów na ryn-
kach zagranicznych — wynio-
sły one 4,5 mld zł, podczas gdy 
w 2019 r. było to około 700 mln 
zł. W I kwartale 2021 r. wynio-
sły 1,3 mld zł, więc można przy-
puszczać, że na koniec roku 
osiągną 5-6 mld zł. BM Pekao 
umożliwia dostęp do 20 ryn-
ków z całego świata: od giełd 
europejskich poprzez amery-
kańskie aż po Australię. Jest 
więc w czym wybierać. Do ryn-
ków światowych zapewniamy 
też dostęp poprzez instrumen-
ty strukturyzowane — wylicza 
Jarosław Fuchs.   

Inwestor w cyfrowym świecie
Inwestowanie online jest już 
normą, ale otwieranie rachun-
ków maklerskich online wciąż 
nie jest powszechną usługą. No-
wa usługa BM Pekao — zdalnego 
otwarcia rachunku w formule 
End to End jest więc innowa-
cyjna na polskim rynku kapita-
łowym. 

— Mamy aplikację makler-
ską, która funkcjonuje przez 
bankowość internetową Pe-
kao24, ale korzystanie z niej 
zawsze wymaga podpisania 
umowy w banku, a dla nas naj-
ważniejsze jest umożliwienie 
klientom absolutnie zdalnego 
otwierania rachunku. W mar-
cu wdrożyliśmy pilota usłu-
gi — family&frends — dziś już 
wychodzimy z tej fazy z sukce-
sem kilkuset  rachunków i od 
01.06. szeroko otwieramy tę 
funkcjonalność. W pierwszym 
etapie ruszy wersja interneto-
wa, a miesiąc później poprzez 
aplikację PeoPay — zapowiada 
Jarosław Fuchs.

— Chciałbym, aby przed 
wakacjami wszyscy klienci 
mieli możliwość korzystania 
z Biura Maklerskiego i z tego 
co dzieje się na rynkach w każ-
dym momencie — dodaje Jaro-
sław Fuchs.

Na początku możliwość 
zdalnego otwierania rachunku 
będzie dostępna dla klientów 
Banku Pekao, ale jego wicepre-
zes zapewnia, że w późniejszym 
terminie każdy będzie mógł 
z tego rozwiązania skorzystać 
i zostać klientem BM Pekao.

Rachunek założysz zdalnie
Pandemia wymusiła nie tylko digitalizację usług bankowych, ale również 

inwestycyjnych. Zwłaszcza, że zainteresowanie rynkami giełdowymi,  

zarówno polskimi, jak i zagranicznymi rosło z kwartału na kwartał

Inwestowanie 2.0 z BM Pekao 

 Partnerem publikacji jest
BM Pekao S.A.

 WSZYSTKO W TELEFONIE: Nie zawsze mamy przy sobie laptop, 
ale telefon zawsze. Mamy w nim bank, dowód osobisty, karty, prawo 
jazdy, mandaty czy recepty — wszystko. To jest kierunek, w którym 
wszystko się rozwija. Moim marzeniem jest, żeby aplikacja PeoPay 
była oknem do świat inwestycji dla naszych klientów — mówi 
Jarosław Fuchs, wiceprezes Banku Pekao S.A.  [FOT. ARC]
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Asseco pełne optymizmu

 SPOJRZENIE 
NA MARŻE: 
Karolina 
Rzońca-
-Bajorek, 
wiceprezes 
Asseco ds. 
finansów, 
przyznaje, 
że po krót-
kiej przerwie 
informatyczna 
grupa znów 
odczuwa 
presję 
płacową. 
Spodziewa się 
jednak 
utrzymania 
poziomu 
rentowności.
[FOT. ARC]

W I kwartale zysk netto Asseco Poland wy-
niósł 102, 4 mln zł i były to historycznie naj-
lepsze pierwsze trzy miesiące roku. Zysk ope-
racyjny zwiększył się o 29 proc. do 323 mln zł, 
a przychody urosły o 14 proc. do 3,34 mld zł.

— To świetne wyniki, jesteśmy z nich 
bardzo zadowoleni — mówi Marek Panek, 
wiceprezes Asseco.

— Poprawiliśmy rentowność — to nas 
bardzo cieszy — podkreśla Karolina Rzoń-
ca-Bajorek, szefowa finansów.

Perspektywy na kolejne kwartały też 
są dobre.

— Nie wystąpiły żadne zjawiska, któ-
re spowodowałyby znaczącą w biznesie 
zmianę — ani in plus, ani in minus — mówi 
Artur Wiza, wiceprezes Asseco Poland.

Zwraca uwagę na tzw. backlog, czyli 
portfel zamówień na 2021 r. W segmencie 
oprogramowania własnej produkcji jego 
wartość to 8,58 mld zł, o 14 proc. więcej 
rok do roku.

Rentowność operacyjna grupy w pierw-
szym kwartale wzrosła o 1,1 pkt proc., mi-
mo wzrostu kosztów sprzedaży i ogólne-
go zarządu. Spółka tłumaczy, że to efekt 
oszczędności covidowych, m.in. niższych 
kosztów podróży służbowych, delegacji, 
używania samochodów etc. Z drugiej stro-
ny na poprawę wpłynęła wyższa marżo-
wość kontraktów podpisanych w ubiegłym 
roku w Polsce. Czy marże mają szansę 
utrzymać  się w kolejnych okresach?

— Nie spodziewam się spadku rentow-
ności w stosunku do I kwartału — mówi 
Karolina Rzońca-Bajorek.

Przyznaje jednocześnie, że po krótkiej 
przerwie po wybuchu pandemii grupa 
znów odczuwa presję płacową.

— To zapewne będzie wyzwaniem. Na-
szych pracowników dotkną też zapewne 
zmiany w ramach Nowego Ładu. Na razie 
za wcześnie na ocenę, jak ukształtuje się 
obciążenie pracowników etatowych — in-
formuje szefowa finansów.

Asseco, swego czasu bardzo aktywne 
w przejęciach w Polsce i regionie, ostat-
nio nie spieszy się z zakupami na krajo-
wym rynku.

— Widzimy niezdrowe szaleństwo w za-
kresie wyceny przejmowanych spółek. Jest 
wiele transakcji, które doszły do skutku po 
cenie, jakiej my byśmy nie zapłacili — mó-
wi Marek Panek.

Przyznaje, że na polskim rynku trwa-
ją rozmowy z jedną firmą — są na etapie 
negocjowania ceny i struktury transakcji. 
Nie będzie to jednak znacząca inwestycja.

W kwietniu Asseco sprzedało wszyst-
kie udziały w rosyjskiej spółkce R-Style 
Softlab (49 proc.). To kolejny etap dezin-
westycji — pierwsza transakcja sprzedaży 
odbyła się w 2017 r. Asseco zainwestowało 
w R-Style Softlab w 2013 r. Wówczas ob-
sługiwał on około 300 banków, czyli blisko 
połowę działających na rynku rosyjskim. 
Polska firma liczyła, że transakcja w przy-
szłości pozwoli jej wejść na rynek z wła-
snym oprogramowaniem. Aneksja Krymu 
przez Rosję doprowadziła jednak do sankcji 
i zmian, które sprawiły, że inwestycja stra-
ciła rację bytu. Pojawiły się m.in. zmiany 
prawne, w wyniku których R-Style z Asse-
co jako większościowym udziałowcem nie 
mógł obsługiwać rosyjskich banków, któ-
rych liczba w dodatku mocno się skurczyła.

— Nie mieliśmy szczęścia, jeśli chodzi 
o politykę. Świadomie wycofaliśmy się z te-
go rynku. Sprzedaliśmy udziały w zgodzie 
z ludźmi, którzy prowadzili ten biznes. 
Jesteśmy w dobrach relacjach z nabywcą. 
To majętny Rosjanin, który podjął próbę 
budowy grupy IT — mówi Marek Panek.

Szacuje, że na inwestycję w R-Style As-
seco wydało około 40 mln USD.  Odzyskało 
około 7 mln USD plus dywidendy wypłaco-
ne przez spółkę.

Cała grupa Asseco w pierwszym kwar-
tale przejęła cztery spółki. Tradycyjnie 
najbardziej aktywna była grupa Formula 
Systems. W kwietniu kontynuowała zaku-
py. Kupiła izraelską firmę z obszaru e-com-
merce — Zap Group. Wartość transakcji to 
około 340 mln zł, a spółka generuje około 
200 mln zł przychodów rocznie. E-com-
merce ma być czwartym filarem działalno-
ści grupy Formula Systems.  © Ⓟ

Grzegorz 
Suteniec

g.suteniec@pb.pl ☎ 22-333-98-57

Po rekordowym zysku w I kw. grupa IT z optymizmem patrzy na cały rok. 
Zwraca uwagę na grubszy portfel zamówień i marże, które zamierza utrzymać

OKIEM ANALITYKA

Dobre wyniki
SOBIESŁAW PAJĄK, analityk DM BOŚ

Z ysk netto był znany już wcześniej, 
a wyniki kwartalne pokazały, że był 

on wypracowany operacyjnie, czyli nie 
był pochodną zdarzeń jednorazowych. 
Były to więc dobre, zdrowe wyniki. Warto 
zwrócić uwagę na poziom backlogu, któ-
rego dynamika jest o 1 pkt proc. wyższa 
niż poprzednio. Gdyby nie niekorzystne 
zmiany walutowe, dynamika portfela 
wyniosłaby 17 proc. i byłaby najwyższa 
w ostatnich latach. Wskaźnik pokry-
cia rocznych przychodów backlogiem 
— w stosunku do naszej prognozy przy-
chodów — jest obecnie wyższy niż rok, 
dwa i trzy lata temu. Pod tym względem 
nasze prognozy mogą więc wydawać 
się konserwatywne.

Orlen wypłaci dywidendę i dał premie za 2017 r.
Wiceburmistrz 
Mokotowa, właściciel 
36 akcji, nie wywalczył 
na walnym wyższej 
dywidendy. Na pytanie 
o premie za 2017 r. 
zarząd odpowiedział: 
„uznano, że się należy”.

Walne zgromadzenie akcjona-
riuszy PKN Orlen, giełdowej 
firmy paliwowej kontrolowa-
nej przez skarb państwa, prze-
głosowało w czwartek wypłatę 
3,5 zł dywidendy na akcję, co 
daje łącznie 1,49 mld zł.

Burmistrz chciał więcej
Na walne w Płocku wybrał 
się Krzysztof Skolimowski, 

zastępca burmistrza warszaw-
skiej dzielnicy Mokotów, który 
stworzył na Facebooku grupę 
„Akcjonariusze PKN Orlen”. 
Ma 36 akcji Orlenu (całkowita 
liczba akcji to 427 709 061).

— Poziom dywidendy jest 
za niski. Proponuję 5,47 zł na 
akcję. W zeszłym roku dywi-
denda była bardzo niska, więc 
akcjonariuszom należy się 
rekompensata. Zwłaszcza że 
spółka dokonuje inwestycji, 
które niekoniecznie świadczą 
o rozwoju — postulował na wal-
nym Krzysztof Skolimowski.

Jego postulat przeszedł 
bez echa.

Czy warto wiercić?
Pytania zarządowi zadał z ko-
lei Raimondo Eggink, dorad-

ca inwestycyjny i zawodowy 
członek rad nadzorczych. 
W przeszłości zasiadał m.in. 
w nadzorze Orlenu. Zauważył, 
że działalność poszukiwaw-
czo-wydobywcza Orlenu po-
chłonęła 4,4 mld zł nakładów 
rzeczowych, a przynosi stra-
ty na poziomie EBIT i EBIT-
DA (wskaźniki operacyjne). 
W związku z tym chciał się do-
wiedzieć, jak zarząd historycz-
nie ocenia decyzję o wejściu 
w ten segment i jakie ta ocena 
ma odzwierciedlenie w strate-
gii spółki.

— Trudno nam komento-
wać decyzje podjęte w 2013 r. 
Uważnie obserwujemy rynek, 
ale jesteśmy świadomi histo-
rycznych zawirowań w świecie. 
Trzeba się będzie spokojnie 

nad tym zastanowić — odpo-
wiedział Janusz Szewczak, wi-
ceprezes Orlenu odpowiedzial-
ny za finanse.

Premie się należą
Kolejne pytania Raimondo 
Egginka dotyczyły sprawoz-
dania rady nadzorczej, w któ-
rym można wyczytać, że rada 
przyznała członkom zarządu 
zaległe premie za 2017 r.

— Dlaczego premie za 2017 r. 
oceniono dopiero w 2020 r.? 
— chciał wiedzieć Raimondo 
Eggink.

— Dopiero wtedy spółka 
przestała mieć wątpliwości co 
do tych należności. Odbył się 
audyt i uznano, że się należy, 
dlatego premie przyznano — od-
powiedział Janusz Szewczak.

Chodzi tu o sprawę, o któ-
rej wielokrotnie pisaliśmy 
w „PB”, nazywając ją hasłowo 
„Skromność+”. Jej motorem 
była wypowiedź Jarosława Ka-
czyńskiego z kwietnia 2018 r. 
— szef PiS powiedział wtedy, że 
posłowie, ministrowie, samo-
rządowcy, a także menedżero-
wie państwowych spółek mają 
zarabiać skromniej. W efekcie 
premie menedżerów zosta-
ły zablokowane, ale tylko na 
jakiś czas. Stopniowo premie 
wracały, co eksperci witali 
z entuzjazmem, uważając je 
za skuteczne narzędzie moty-
wacyjne.

Przewodniczącym walnego 
zgromadzenia Orlenu był Ra-
dosław Kwaśnicki, szef kance-
larii RKKW.  [GRA]  © Ⓟ

ORLEN BARDZIEJ 
PAŃSTWOWY: Orlen, którym 
kieruje Daniel Obajtek, szykuje 
się do przejęcia PGNiG i Lotosu, 
dwóch państwowych firm. 
Powstać ma koncern multiener-
getyczny, w którym skarb ma 
mieć prawie 50 proc. akcji.  [FOT.GK]

 SPOJRZENIE  SPOJRZENIE 
NA MARŻE: 
Karolina 
Rzońca-
-Bajorek, 
wiceprezes 
Asseco ds. 
finansów, 
przyznaje, 
że po krót-
kiej przerwie 
informatyczna 
grupa znów 
odczuwa 
presję 
płacową. 
Spodziewa się 
jednak 
utrzymania 
poziomu 
rentowności.
[FOT. ARC]
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OGŁASZA
PRZETARG PUBLICZNY PISEMNY NR 04/OW-DG/2021 NA SPRZEDAŻ RZECZY RUCHOMYCH NIEKONCESJONOWANYCH

Nr poz. 

przet.
Nazwa rzeczy ruchomych niekoncesjonowanych

Ilość poz.  

przet.
Nr fabryczny

Rok  

prod.

Cena wywoławcza  

netto (zł) za poz. przet. 

1 Kompaktowy węzeł cieplny SPIRAX HEP14-22 1 068/14 2014 8 000,00

2 Szlifierka SO-300 1 23969 1956 1 800,00

3 Obrabiarka wieloczynnościowa DYFE-2 1 6446 1986 2 800,00

4 Ploter EPSON STYLUS/PRO/9700 BB KR N1U1 (bez wyposażenia i oprogramowania) 1 LNDE007548 2011 400,00

5 Warsztat ruchomy B/KWAT OWR-810 na samochodzie STAR-200 (bez wyposażenia) 1
VIN: A200W0263872,  

nr podwozia 63872, nr sil. 44720
1988 6 000,00

6 Zespół spalinowo-elektryczny PAB-4-3/400/P1 (4 kW, 400 V, 50 Hz), na przyczepie 1-os. (ładowność 0,8 tony) - bez wyposażenia 1 IN 0676, nr podwozia 068801803 1988 1 400,00

7 Zespół spalinowo-elektryczny PAB-4-3/400/P1 (4 kW, 400 V, 50 Hz), na przyczepie 1-os. (ładowność 0,8 tony) - bez wyposażenia 1 10677, nr podwozia 058801753 1988 1 400,00

8 Zespół spalinowo-elektryczny PAD-8-3/400/P1 (8 kW, 400 V, 50 Hz), na przyczepie 1-os. (ładowność 0,8 tony) - bez wyposażenia 1 34314, nr podwozia 05840145 1984 3 000,00

9 Zespół spalinowo-elektryczny PAD-8-3/400/P1 (8 kW, 400 V, 50 Hz), na przyczepie 1-os. (ładowność 0,8 tony) - bez wyposażenia 1 34315, nr podwozia 09840261 1984 3 000,00

10 Zespół spalinowo-elektryczny PAD-8-3/400/P1 (8 kW, 400 V, 50 Hz), na przyczepie 1-os. (ładowność 0,8 tony) - bez wyposażenia 1 31008, nr podwozia 10760192 1976 3 000,00

11 Drewno opałowe mieszane - pakiet zawierający 137,5 m3 3 500,00

12 Narzędzia i wyposażenie infrastruktury - pakiet zawierający 29 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu), w tym m.in.: kompresor olejowy, piła spalinowa, pompa wodna, zawory itp. 4 500,00

13 Rynny i rury spustowe - pakiet zawierający 10 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) 1 500,00

14 Aparat USG diagnostyczny z Dopplerem 1 A6C200300001393 2006 1 500,00

15 Sprzęt medyczny - pakiet zawierający 14 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) w tym m.in.: autoklaw, ciśnieniomierz, glukometr itp. 1 000,00

16 Motopompa M8/8 PO-8 1 INP0012MP 2000 1 500,00

17 Narzędzia i sprzęt infrastruktury - pakiet zawierający 6 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) w tym m.in.: wiertarko-wkrętarka, piły łańcuchowe, odkurzacz itp. 1 200,00

18 Szafy metalowe na akta i odzież (111 szt.)- pakiet zawierający 3 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) 6 500,00

19 Taborety koszarowe na metalowej podstawie 350 x 350 x 450 mm WP2-30 - pakiet zawierający 100 szt. 1 800,00

20 Drewno opałowe mieszane - pakiet zawierający 70 m3 2 000,00

21 Przyczepa manewrowa 6200 x 2400 mm (bez skrzyni ładunkowej) 1 10167 1986 2 000,00

22 Przyczepa manewrowa 6200 x 2400 mm (bez skrzyni ładunkowej) 1 10168 1986 2 000,00

23 Przyczepa transportowa małej ładowności (ładowność 0,8 t, bez opończy) 1 0548 1973 2 000,00

24 Przyczepa transportowa małej ładowności (ładowność 0,8 t, bez opończy) 1 18563 1971 2 000,00

25 Samochód małej ładowności FIAT DUCATO 10 poj. 2,0 JTD 1 ZFA24400007213482 2003 2 000,00

26 Części i akcesoria samochodowe (głównie do samochodów STAR) - pakiet zawierający 176 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) w tym m.in.: amortyzatory, sprężarki, rozrusznik itp. 3 000,00

27 Namioty (bez stelaży i okien) - pakiet 2 poz. asort. w tym: namiot do laboratorium uniwersalny na STAR 660 - 12 kpl. oraz namiot do sali przedoperacyjnej na STAR 660 - 2 kpl. 1 000,00

28 Zestawy do pielęgnacji chorych G-13 (ukompletowanie ok. 80%) - pakiet zawierający 20 kpl. 1 200,00

29 Narzędzia i sprzęt infrastruktury – pakiet zawierający 72 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) w tym m.in.: wiertarko-wkrętarki, gwintowniki, narzynki, dłuta itp. 1 500,00

30 Kable na bębnach (łącznie 8 103 m) - pakiet zawierający 5 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) 2 500,00

31 Autobus pasażerski AUTOSAN H-9-20-41 (42 miejsca siedzące) 1 670751 1990 8 000,00

32 Mikrobus LUBLIN 3314 2,4 4TC90 (brak silnika wraz z osprzętem, 9 miejsc siedzących) 1 SUL331412X0036398 1999 2 000,00

33 Cysterna paliwowa CP-4 na przyczepie 2-os. D-46A (poj. zbiornika 4 000 l) 1 0001 1982 4 000,00

34 Cysterna paliwowa, dystrybutor CD-5W na samochodzie STAR 266 (poj. 4 500 l, bez przepływomierza i pompy) 1 8422168 1988 13 000,00

35 Cysterna paliwowa, dystrybutor CD-5W na samochodzie STAR 266 (poj. 4 500 l, bez przepływomierza i pompy) 1 A266CD5013112181 1983 13 000,00

36 Cysterna paliwowa, dystrybutor CD-5W na samochodzie STAR 266 (poj. 4 500 l, bez przepływomierza i pompy) 1 9423705 1989 13 000,00

37 Cysterna paliwowa na przyczepie 2-os. CP-11B (poj. 10 000 l) 1 16200 1986 8 000,00

38 Frezarka uniwersalna FWD-32 1 M-3417 1986 10 000,00

39 Wymienniki ciepła oraz olejowe - pakiet zawierający 3 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) 8 000,00

40 Sprzęt warsztatowy - pakiet zawierający 44 poz. asort. (wg oddzielnego wykazu) w tym m.in.: pompy, gwintowniki, rozwiertaki, zawory itp. 2 500,00

41 Wyeksploatowane niszczarki - pakiet zawierający 17 szt. (wg oddzielnego wykazu) 210,00

42 Wyeksploatowane czajniki - pakiet zawierający 49 szt. 7,50
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1.  Otwarcie ofert nastąpi w dniu 11.06.2021 r. o godz. 12:00 w siedzibie Oddziału 

Regionalnego AMW w Warszawie ul. Chełmżyńska 9.

2.  Mienie wystawione do przetargu dostępne jest do obejrzenia w dniach 07, 08.06.2021 

r. w godz. 8:00÷14:00 w następujących miejscach:

  • poz. 1 26 WOG GZ Zegrze • poz. 2 2 RBLog RWT Nowy Dwór Mazowiecki • poz. 3  

OR MON Pruszków • poz. 4÷5 42 BLSz ZZ Sochaczew • poz. 6÷10 26 WOG SPS Nowy Dwór 

Mazowiecki • poz. 11÷13 26 WOG GZ Wesoła • poz. 14÷15 26 WOG JW 1230 Warszawa 

• poz. 16÷19 26 WOG GZ Białobrzegi • poz. 20 26 WOG SOI Rembertów • poz. 21÷29 

WOFiTM Celestynów • poz. 30 2 RBLog Skład Zegrze • poz. 31÷40 2 RBLog WT Pilawa 

• poz. 41÷42 BP AMW Warszawa.

  Adresy ww. jednostek organizacyjnych oraz dane kontaktu zostały zamieszczone na 

stronie internetowej www.amw.com.pl, w zakładce „Uzbrojenie i sprzęt wojskowy 

– Sprzęt wojskowy i wyposażenie – Sprzedaż przetargowa” oraz dostępne są u organi-

zatora przetargu.

  UWAGA: Osoby dokonujące oględzin mienia wystawionego do przetargu są zobowiązane 

do przestrzegania zasad sanitarnych (stosowanie rękawiczek, maseczek ochronnych itp.) 

obowiązujących na terenie kompleksów wojskowych.

  Oględziny mienia wystawionego do przetargu mogą być niemożliwe, w związku z wystę-

powaniem stanu epidemii (poszczególne jednostki organizacyjne, w których znajduje się 

mienie, mogą być zamknięte dla osób postronnych, z powodu występujących ograniczeń 

związanych z koronawirusem COVID 19).

3.  Nabywca zobowiązany jest do odebrania mienia w terminie do dnia 31.08.2021 r.

4.  Szczegółowy wykaz mienia oferowanego w poz. 12, 13, 15, 17, 18, 26, 29, 30, 39÷41 

do wglądu na stronie internetowej – www.amw.com.pl, u organizatora przetargu i w 

miejscu jego składowania.

5.  Warunkiem przystąpienia do przetargu jest wpłacenie wadium w wysokości 10% ceny 

wywoławczej na wybrane pozycje przetargowe określone w formularzu ofertowym. 

Wadium należy wpłacać przelewem na konto Agencji Mienia Wojskowego w Banku 

Gospodarstwa Krajowego, Al. Jerozolimskie 7, 00-955 Warszawa nr konta 17 1130 

1017 0000 0060 0720 0022, podając w tytule przelewu nr i datę przetargu, nazwę 

oferenta oraz numery wybranych pozycji przetargowych.

6.  Oferenci, którzy wpłacili wadium zostaną dopuszczeni do udziału w przetargu pod 

warunkiem jego zaksięgowania na koncie bankowym sprzedawcy – AMW, najpóźniej 

w przeddzień terminu przetargu.

7.  Oferent traci złożone wadium i prawa wynikające z wyboru jego oferty, jeżeli:

 •  nie uiści ceny nabycia w terminie 7 dni od dnia zawiadomienia go o przyjęciu jego 

oferty (tj. środki nie zostaną zaksięgowane w terminie 7 dni na koncie bankowym 

organizatora przetargu),

 •  uchyli się od zawarcia umowy sprzedaży (tj. nie odbierze zawiadomienia o przyjęciu 

jego oferty lub nie przekaże organizatorowi przetargu podpisanej umowy sprzedaży, 

jeżeli wymagana jest przez organizatora przetargu).

8.  Wadium złożone przez oferentów, których oferty nie zostały przyjęte, będzie zwrócone 

nie później niż w ciągu 5 dni roboczych od daty zakończenia przetargu. Wadium złożone 

przez nabywcę ulega zarachowaniu na poczet ceny nabycia.

9.  Ofertę należy złożyć (przesłać/doręczyć) w kancelarii Oddziału w Warszawie,  

ul. Chełmżyńska 9, w terminie do dnia 11.06.2021 r. do godziny 11:00.

10.  Oferta powinna zostać zapakowana w sposób uniemożliwiający jej przypadkowe otwarcie 

oraz opisana w sposób jednoznacznie wskazujący jej charakter i przeznaczenie. Oferta 

powinna znajdować się w zamkniętej (zaklejonej), nieprzezroczystej kopercie, na której 

oferent umieszcza:

 •  nazwę (imię i nazwisko) i adres oferenta;

 •  nazwę i adres organizatora przetargu;

 •  dopisek: „Przetarg nr 04/OW-DG/2021 – nie otwierać przed 11.06.2021 r. do godziny 

12:00”.

11.  Oferta powinna być złożona na „Formularzu ofertowym” obowiązującym u organizatora 

przetargu i zawierać:

 •  dane identyfikujące oferenta oraz jego dane kontaktowe;

 •  oferowaną cenę netto dla wybranej/ych pozycji przetargowej/ych i warunki zapłaty;

 •  oświadczenie oferenta, że zapoznał się ze stanem przedmiotu podlegającego przetar-

gowi;

 •  wszystkie wymienione w formularzu oświadczenia i dokumenty;

 •  wykaz osób upoważnionych do reprezentowania oferenta w przetargu (upoważnienia 

- jeżeli są wymagane).

12.  Formularz ofertowy oraz Ogólne Warunki Sprzedaży, wzór umowy sprzedaży i upoważ-

nienia można pobierać w siedzibie Oddziału w Warszawie od dnia 28.05.2021 r. do dnia 

10.06.2021 r., w godz. 8:00÷15:00 oraz w dniu przetargu w godz. 8:00÷11:00, pok.  

nr 004 lub ze strony internetowej – www.amw.com.pl, w zakładce „Uzbrojenie i sprzęt 

wojskowy – Sprzęt wojskowy i wyposażenie – Sprzedaż przetargowa”.

13.  Ogólne Warunki Sprzedaży stanowią integralną część ogłoszenia o przetargu i zawiera-

nych umów sprzedaży w trybie przetargu.

14.  Oferenci składając ofertę oświadczają, że zostały im doręczone, zapoznali się i akceptują 

Ogólne Warunki Sprzedaży.

15.  Na wybrane przez organizatora przetargu pozycje przetargowe, zawarta zostanie pisem-

na umowa sprzedaży, która wyłącza stosowanie Ogólnych Warunków Sprzedaży tylko 

w zakresie uregulowanym w niej w sposób odmienny. Pisemna umowa sprzedaży może 

zawierać dodatkowe uregulowania nie ujęte w Ogólnych Warunkach Sprzedaży.

16.  Oferta niezłożona na formularzu ofertowym obowiązującym u organizatora przetargu, 

niekompletna bądź niezawierająca wszystkich informacji wymaganych treścią ogłoszenia 

i Ogólnych Warunków Sprzedaży, zostanie odrzucona.

17.  W razie ustalenia, że kilku Oferentów zaoferowało tę samą cenę, prowadzący przetarg 

postanawia o kontynuowaniu przetargu w formie licytacji między tymi Oferentami, 

wyznaczając jednocześnie termin i miejsce licytacji lub występuje pisemnie do Oferentów 

o złożenie dodatkowej oferty cenowej. Zawiadomienie Oferenta o przyjęciu oferty ozna-

cza zawarcie umowy sprzedaży w trybie przetargu.

18.  Organizator przetargu zastrzega sobie prawo przesunięcia terminu rozpoczęcia przetar-

gu, wycofania z przetargu poszczególnych pozycji przetargowych oraz unieważnienia 

przetargu bez podania przyczyny i bez możliwości dochodzenia jakichkolwiek roszczeń 

oraz odszkodowań przez uczestników przetargu na każdym etapie przetargu.

19.  Do sprzedaży rzeczy ruchomych niekoncesjonowanych stosuje się odpowiednie przepisy 

ustawy z dnia 11 marca 2004 r. o podatku od towarów i usług (Dz. U. z 2021 r. poz. 685, 

z późn. zm.) oraz wydanych na jej podstawie aktów wykonawczych.

20.  W przypadku przekroczenia terminu odbioru mienia lub odstąpienia od umowy sprzedaży 

przez nabywcę, Sprzedawca nalicza stosowne kary umowne, określone w Ogólnych 

Warunkach Sprzedaży lub w pisemnej umowie sprzedaży.

21.  Wymagane przez RODO informacje dotyczące przetwarzania Państwa danych osobo-

wych zostały zamieszczone na stronie internetowej www.amw.com.pl w zakładce: 

„Uzbrojenie i sprzęt wojskowy – Informacje – Polityka prywatności”, dostępne są w sie-

dzibie Oddziału Regionalnego AMW w Warszawie oraz zostaną przekazane w momencie 

pozyskiwania danych osobowych.

22.  Szczegółowe informacje dotyczące oferty bezprzetargowej sprzedaży rzeczy ruchomych 

niekoncesjonowanych i sklepu internetowego AMW zamieszczone są na stronie interne-

towej www.amw.com.pl 

23.  Szczegółowe informacje: e-mail: e-mail: a.okrasa@amw.com.pl, p.rotuski@amw.com.

pl faks 22/326 10 01 oraz tel. 22/314 98 38, 22/314 99 27, od poniedziałku do piątku 

w godz. 8:00÷15:0

ODDZIAŁ REGIONALNY AMW 
w WARSZAWIE

ul. Chełmżyńska 9, 04–247 Warszawa
tel. (22) 326-10-10, faks (22) 326-10-01

e-mail: warszawa@amw.com.pl; www.amw.com.pl

NIP: 5261038122  BDO: 000001319
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Ekokioski zyskują 
popularność

 CENNE DANE: 

Przedstawiciele 
R3 Polska 
podkreślają, 
że z informacji 
z recyklomatów 
może także 
korzystać Główny 
Urząd Statystyczny, 
a nawet fiskus, 
a stosowanie 
krajowej technologii 
zapewnia 
bezpieczeństwo 
danych.  
[FOT. ARC] 

R3think Polska to krajowa firma działa-
jąca pod marką R3 Polska. Wchodzi na 
rynek sprzedaży ekokiosków, czyli urzą-
dzeń, do których można wrzucać zużyte 
butelki PET czy puszki. W automatach 
są montowane specjalistyczne urządze-
nia, dzięki którym producenci mogą zy-
skać cenne informacje, a klienci liczyć 
na bonusy. Recyklomaty są popularne 
w Niemczech czy krajach skandynaw-
skich. Skąd wziął się pomysł ich produk-
cji w Polsce?

— Kilka lat temu nawiązałem kontakt 
z mieszkańcami Hiszpanii, z którymi pra-
cowaliśmy nad urządzeniem. Jednak po 
wybuchu konfliktu hiszpańsko-kataloń-
skiego moi partnerzy zostali aktywista-
mi i nie kontynuowaliśmy współpracy. 
Próbowaliśmy nawiązać ją z podmiotami 
z Chin, ale nie chcieliśmy opierać opro-
gramowania naszego urządzenia na chiń-
skiej technologii. Tymczasem jedna z sieci 
handlowych była już zainteresowana jego 
zakupem, więc znaleźliśmy partnera kra-
jowego, z którym opracowaliśmy polskie 
urządzenie i rozpoczęliśmy produkcję 
— mówi Dariusz Staszewski, jeden z zało-
życieli R3 Polska i właścicieli patentu.

Partnerem została firma Autocomp Ma-
nagement, dotychczas znana np. z pro-
dukcji symulatorów dla kolei oraz zbro-
jeniówki.

Recykling pomaga w promocji
— Współpracujemy z sieciami handlowymi, 
CCC, Adidasem czy Maspeksem, a wkrótce 
możemy zawrzeć porozumienie z Amazo-
nem, który w swoich placówkach może po-
stawić nasze urządzenia, by np. zachęcać 
pracowników do segregacji i ekologicznego 
postępowania z opakowaniami — dodaje 
Dariusz Staszewski.

CCC namalowało nawet w Warszawie 
mural zachęcający do wrzucania opako-
wań do ekokiosku, bo dzięki materiałom 
z recyklingu mogą być produkowane buty 
sprzedawane przez firmę.

Choć klientów zainteresowanych eko-
kioskami jest coraz więcej, R3 Polska za-
kłada, że system upowszechni się dopiero, 
kiedy zbieranie i zagospodarowanie od-
padów stanie się obowiązkowe. Zapewnić 
ma to planowane przez Ministerstwo Kli-
matu i Środowiska (MKiŚ) wprowadzenie 
systemu rozszerzonej odpowiedzialności 
producenta (ROP). Jego wdrożenie jest 
planowane od stycznia 2023 r. 

Ekokioski są wielofunkcyjne
Recyklomaty pomagają nie tylko zbierać 
odpady do recyklingu. Odczytują kody 
z opakowań, dzięki czemu producenci 
otrzymują powiadomienia, ile zostało ze-
branych. 

— Urządzenia mają także inne funkcje. 
Dzięki zbieranym przez nie informacjom 
producenci mogą wiedzieć, kiedy jakie gru-
py klientów robią zakupy. Nasze recyklo-
maty są także wyposażone w monitory, na 
których można przekazywać informacje dla 
konsumentów emitować reklamy czy filmy 
promocyjne i edukacyjne zachęcające do 
ochrony środowiska. Producenci czy sprze-
dawcy mogą też decydować, ile punktów 
rabatowych przyznawać konsumentom za 
różnego rodzaju opakowania, co np. po-
maga im w promowaniu sprzedaży swoich 
produktów — wylicza Dariusz Staszewski.

Korzystający z urządzeń konsumenci 
mogą np. otrzymywać punkty na zakupy 
w sklepach czy kupony rabatowe do mu-
zeum, na basen itp.

— Zależy nam także na rozwoju współ-
pracy z samorządami, by nasze recyklomaty 
połączyć z kartami miejskimi, dzięki czemu 
mieszkańcy mogą zbierać różnego rodzaju 
bonusy — dodaje Dariusz Staszewski.

Firma zdecydowała się na zamontowa-
nie urządzeń w przedszkolu, by już naj-
młodszych zachęcać do segregacji odpa-
dów. Ekokioski będą też pomagały policji.

— Zawarliśmy porozumienie z policją 
i np. na jednej planowanych imprez ma-
sowych będą nasze urządzenia. Uczest-
nicy będą mogli wrzucać do nich zużyte 
opakowania. W recyklomatach są także 
zamontowane rejestratory, które będą mo-
nitorować sytuację, by zwiększyć bezpie-
czeństwo — informuje Dariusz Staszewski.

MKiŚ w ramach systemu ROP planuje 
wprowadzić obowiązek zbierania butelek 
PET o pojemności do 3 l, dlatego spółka 
zmodyfikowała urządzenia, by można było 
wrzucać do nich także większe opakowania.

Organizacje zrzeszające producentów 
opakowań proponują wprowadzenie 
systemu depozytowego, dzięki któremu 
klienci będą mogli liczyć na zwrot kaucji 
za butelki wrzucone do recyklomatu. Da-
riusz Staszewski uważa, że to dobre roz-
wiązanie, ale by zachęcić konsumentów 
do korzystania z recyklomatów, nadal ko-
nieczne będzie oferowanie przez sklepy 
czy producentów punktów, rabatów czy 
innych zachęt promocyjnych. Podkreśla 
też, że rząd — np. za pośrednictwem fun-
duszy ochrony środowiska — powinien 
wdrożyć wsparcie dla sklepów na wsi, 
których nie będzie stać na ekokioski, by 
zachęcać mieszkańców do oddawania 
opakowań, a nie spalania ich w przydo-
mowych piecach.  © Ⓟ

Firmy stawiają recyklomaty, które mogą być cennym źródłem informacji 
oraz dać impuls do rozwoju polskich firm. Przykładem jest R3 Polska, 
która liczy na upowszechnienie systemu

OKIEM EKSPERTA

Efekty ekologiczne będą po zmianie prawa
ANNA SAPOTA
wiceprezes ds. relacji rządowych w Europie 
Północno-Wschodniej, Grupa Tomra

O d stycznia 2023 r. ROP powinien 
wejść w życie, jednak wciąż czekamy 

na regulacje w zakresie implementacji 
przepisów dotyczących tego systemu i dy-
rektywy Single Use Plastics. Niektóre firmy 
już jednak zbierają opakowania, bo publicz-
nie obiecały konsumentom, że będą robić 
więcej i szybciej, niż wymaga tego prawo. 
Przykładem jest Żywiec Zdrój, prowadzą-
cy działania na rzecz zebrania i oddania 
do recyklingu takiej ilości plastiku, jaką 
wprowadza na rynek. Inne przedsiębior-
stwa wpisują tego typu cele w CSR — np. 
Coca-Cola, która ufundowała wybranym 
gminom recyklomaty. Firmy chcą też przy-
gotować się do czekających je zmian w pra-
wie i już teraz testują nowe modele działań 
uwzględniające zbieranie opakowań. Nie 

bez znaczenia mogą być też obawy przed 
wprowadzeniem tzw. plastic tax — choć za 
2020 r. opłaty tej nie będą ponosić jeszcze 
producenci, tylko budżet państwa. Produ-
cenci plastikowych butelek będą wkrótce 
musieli spełnić również wymogi dotyczące 
zawartości recyklatu w opakowaniu. Te 
wszystkie okoliczności mogą być powodem 
umieszczania już teraz maszyn do zbiera-
nia opakowań w sklepach, np. w ramach 
akcji takich jak organizowane przez Żabkę 
i Żywiec Zdrój. Są to jednak niewielkie, 
jednorazowe przedsięwzięcia. Dopiero 
uchwalenie konkretnych przepisów spowo-
duje, że pojedyncze działania zostaną ujed-
nolicone i zobaczymy ich wymierne efekty 
ekologiczne, takie jak zwiększenie poziomu 
recyklingu projektowanie bardziej prośro-
dowiskowych opakowań i zmniejszenie ich 
ilości, czy stworzenie opakowań zwrotnych 
w miejsce jednorazowych.

Katarzyna
Kapczyńska

k.kapczynska@pb.pl ☎ 22-333-98-16

Inwestycje w odpady szansą na rozwój know-how
 Branżowi eksperci podkreślają, że inwestycje związane z budową nowego systemu  

zagospodarowania opakowań mogą dać impuls do rozwoju krajowych firm technolo-
gicznych. „Polska może stać się eksporterem technologii i know-how. Chociaż z początku 
możliwości realizacji inwestycji w gospodarce odpadami przez polskie firmy będą zniko-
me, to z czasem Polska może eksportować do państw spoza UE swoje rozwiązania oraz 
maszyny. W horyzoncie kilkunastu lat możliwe jest zainteresowanie recyklingiem np. 
państw afrykańskich czy krajów wschodnioeuropejskich. Polska może ponadto budować 
specjalizacje sektorowe, np. w obszarze produkcji oprogramowania do urządzeń wyko-
rzystywanych w segregacji” — czytamy w raporcie Związku Pracodawców Przemysłu 
Opakowań i Produktów w Opakowaniach EKO-PAK.
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PulsDniaW okresie pandemii nie słabnie zainteresowanie zagra-
nicznych konsumentów pochodzącym z Portugalii 
winem. Jego eksport w I kw. 2021 r. zwiększył się r/r 
o 13 proc., przekraczając 200 mln EUR, m.in. dzięki 
polskiemu rynkowi. Z danych ViniPortugal wynika, 
że sprzedaż najbardziej wzrosła w Polsce i Finlandii 
— o 42,2 i 37,7 proc. W I kw. do Polski wyeksportowano 

wina o wartości 7,1 mln EUR. Z danych urzędu statystycz-
nego INE wynika, że pandemia nie ograniczyła eksportu 
wina nawet w 2020 r., pierwszym roku pandemii. Jego 
eksport zwiększył się r/r do 846 mln EUR, czyli o 3,2 proc.
Eksport win nie stracił dynamiki podczas pandemii 
w przeciwieństwie do mocnych alkoholi, takich jak 
wódki, rumy oraz giny.  [DI, PAP]

ŻY W NOŚĆ

Polska dużym 
odbiorcą 
portugalskich win

Producent detektorów 
podczerwieni pracuje 
nad technologią 
wykorzystywaną 
m.in. w samolotach F-35. 
Myśli o jej wdrożeniu 
w wojsku i… kosmosie.

Notowany na GPW Vigo System 
realizuje już m.in. wart 29 mln 
zł projekt zminiaturyzowania 
detektorów podczerwieni, ale 
nie zwalnia w innowacjach. 
26 maja poinformował o pod-
pisaniu z Narodowym Centrum 
Badań i Rozwoju (NCBR) umo-
wy na 11,6 mln zł dofinansowa-
nia projektu „Polska matryca 
dla zastosowań kosmicznych 
aktywna w podczerwieni”. Jego 
wartość to 15,6 mln zł, z czego 
9,4 mln zł przypada na Vigo 
(wkład własny — 3,1 mln zł — ma 
zabezpieczony), a reszta na 
partnerów: Wojskową Akade-
mię Techniczną im. Jarosława 

Dąbrowskiego oraz firmę Infra-
met Krzysztof Chrzanowski.

— Celem jest stworzenie pro-
totypu, kolejne kroki będą wy-
magały kilkakrotnie większych 
nakładów. Rozważamy starania 
o dofinansowanie oraz włącze-
nie w proces potencjalnych 
przyszłych odbiorców. Projekt 
sfinalizujemy do końca 2023 r., 
a pozostałe prace chcemy pro-
wadzić równolegle, by roz-
począć produkcję matryc dla 
celów wojskowych w 2024 lub 
2025 r. — mówi Przemysław 
Kalinowski, dyrektor projektu 
rozwoju technologii matryc 
podczerwieni w Vigo Systemie.

Spółka od lat produkuje poje-
dyncze i kilkuelementowe foto-
nowe detektory podczerwieni, 
więc pójście w kierunku matryc 
podczerwieni (podstawa kamer 
termowizyjnych) było dla niej 
naturalnym krokiem w posze-
rzaniu oferty. Łukasz Piekarski, 
członek zarządu Vigo, podkre-

śla, że technologia ich produkcji 
jest jeszcze bardziej wymagają-
ca — potrzeba np. specjalnych 
technik hermetyzacji detekto-
rów.

— Wyzwanie jest duże, a od-
biorcy oczekują najwyższej ja-
kości produktów. Od niedawna 
wdraża się je w technologiach 
kosmicznych służących np. ob-
serwacji Ziemi, jednak przede 
wszystkim znajdują zastosowa-
nie w wojsku, m.in. w samolo-
tach F-35. Światowy rynek ma-
tryc jest nawet większy od ryn-
ku pojedynczych detektorów 
— wyjaśnia Łukasz Piekarski.

Wprawdzie kamery termowi-
zyjne są wytwarzane m.in. przez 
Polską Grupę Zbrojeniową, ale 
kluczowy komponent — matryca 
— jest importowany, co jego zda-
niem ogranicza możliwość eks-
portu gotowych kamer i zwięk-
sza ryzyko produkcji.

— Podczas pandemii jeden 
z dostawców, z którym od lat 

współpracowaliśmy, zawiesił 
dostawy do odwołania. Chce-
my, by w kraju mogła ruszyć 
produkcja matryc z wykorzy-
staniem polskiej technologii. 
Liczymy przede wszystkim na 
zastosowania wojskowe, ale my-
ślimy też o przemyśle kosmicz-
nym — mówi Łukasz Piekarski.

Nie chodzi jednak wyłącznie 
o stworzenie polskiego pro-
duktu. Przemysław Kalinowski 
tłumaczy, że obecnie w matry-
cach wykorzystuje się jako pół-
przewodnik przede wszystkim 
tellurek kadmowo-rtęciowy, 
zawierający toksyczne związki, 
trudny w produkcji i wrażliwy 
na temperaturę oraz uszkodze-
nia.

— My chcemy zastosować naj-
nowsze osiągnięcia w zaawan-
sowanych materiałach półprze-
wodnikowych — tzw. supersieci 
II rodzaju InAs/InAsSb, materiał 
pozbawiony tych wad przy za-
chowaniu porównywalnych pa-

rametrów. Czołowi producenci 
powoli zaczynają go wykorzy-
stywać. My także osiągnęliśmy 
znakomite parametry w tej 
technologii i z powodzeniem 
wprowadziliśmy ją na rynek 
cywilny. Mamy potencjał, by na-
wet prześcignąć konkurencję, 
a nie tylko ją dogonić — mówi 
Przemysław Kalinowski.

W związku z modernizacją 
zapotrzebowanie polskiego 
wojska do 2030 r. w obszarze 
matryc to kilkaset milionów, 
a spółka zamierza też zawal-
czyć o inne kraje, głównie eu-
ropejskie.

— Rynek kosmiczny dopiero 
raczkuje, więc na razie jest wie-
lokrotnie mniejszy niż wojsko-
wy. Chcemy mieć zróżnicowa-
ną ofertę i rozwijać się w róż-
nych kierunkach, a sprzedaż 
matryc będzie stanowiła istot-
ną część naszych przychodów 
— podsumowuje Przemysław 
Kalinowski.  [MB] © Ⓟ

Vigo stworzy polskie matryce podczerwieni

Polski eksport korzysta na zerwaniu łańcuchów dostaw
EEC online

W yzwaniem jest zwiększenie 
eksportu towarów wysoko 

przetworzonych. Czas też na nowe 
rynki — mówili uczestnicy katowic-
kiego EKG — online’owego wstępu do 
planowanego na jesień Europejskiego 
Kongresu Gospodarczego.
Dywersyfikacja dostaw, cyfryzacja, 
zrównoważony rozwój... Jak wykorzy-
stać szanse, które wynikają ze zmian 
w światowym handlu? O tym rozma-
wiali (w trybie zdalnym) uczestnicy 
panelu dyskusyjnego „Międzynarodowa 
ekspansja w nowych realiach” 
w ramach Europejskiego Kongresu 
Gospodarczego w Katowicach.

W poszukiwaniu luk i nisz
— Krajowe przedsiębiorstwa szybko 
dostosowały się do pandemicznej rze-
czywistości, o czym świadczy dodatnie 
saldo w handlu zagranicznym — zwra-
cał uwagę Krzysztof Drynda, prezes 
Polskiej Agencji Inwestycji i Handlu 
(PAIH). Liczby napawają optymizmem: 
gdy w 2020 r. światowy eksport wyra-
żony w dolarach zmalał o 8 proc., polski 
zwiększył się o 1,1 proc. Zanotowaliśmy 
też nadwyżkę w handlu ze światem. 
Było to 13,7 mld USD. 
— Poza utrzymaniem dynamiki ekspor-
tu naszym celem powinna być presja 
na towary przetworzone i wysokiej 
jakości, a także mocniejsze wyjście 
poza UE. Obecnie do krajów Unii wysy-
łamy aż 80 proc. naszych produktów. 
Ogromnym wyzwaniem jest również 
wypełnienie luk i nisz, które pojawiły 
się po brexicie oraz po zmianach w łań-
cuchach dostaw w czasie pandemii. 
Kolejne zadanie to poszukiwanie no-
wych eksporterów. Są u nas świetni 
producenci, ale skupiają się tylko na 
rynku wewnętrznym, bo nie doce-
niają siebie i swojej oferty — mówił 
Krzysztof Drynda.

— Polscy eksporterzy — dodawał — mo-
gą liczyć na wsparcie Grupy Polskiego 
Funduszu Rozwoju, 
w której skład oprócz PAIH wchodzą 
m.in. Bank Gospodarstwa Krajowego 
oraz Korporacja Ubezpieczeń Kredytów 
Eksportowych. Pomocne jest także 
Ministerstwo Spraw Zagranicznych, 
które uruchamia kanały dyplomatyczne 
w poszukiwaniu nowych rynków 
zbytu.
Wsparciem w gospodarczym podboju 
świata mogą być też partnerzy finanso-
wi, na co wskazywał Michał H. Mrożek, 
wiceprezes ING Banku Śląskiego, biorąc 
za przykład swoją instytucję.
— Służymy za pas transmitujący wie-
dzę. Jesteśmy bankiem informacji, a nie 

tylko kapitału. Możemy się dzielić do-
świadczeniami ze współpracy z bizne-
sem poza Polską. Prowadzimy badania, 
które pokazują, co się dzieje na innych 
rynkach — zaznaczał Michał H. Mrożek.

Głód wystaw i targów
Głównymi partnerami handlowymi 
Polski są Niemcy, Czechy, Wielka 
Brytania, Francja i Włochy. Tylko nie-
liczne przedsiębiorstwa są obecne 
w najdalszych zakątkach globu. Należy 
do nich Maspex, który działa na wszyst-
kich kontynentach poza Antarktydą 
— jak z uśmiechem stwierdziła Barbara 
Wieczorek, dyrektor ds. eksportu w tym 
koncernie spożywczym. W ubiegłym 
roku jego zagraniczna sprzedaż pod-

skoczyła aż o 17 proc.!  
— Nie pamiętam takich wzrostów 
w eksporcie, choć wcale nie było 
łatwo. Sprawdziła się zdalna komuni-
kacja ze stałymi klientami, ale nowych 
trudno było pozyskiwać w trybie 
online — wspominała menedżerka, 
która nie może się już doczekać naj-
większych targów dla światowego 
przemysłu spożywczego, czyli Anuga 
w Kolonii.
Z kolei Krzysztof Drynda dużo so-
bie obiecuje po wystawie Expo 
2020 w Dubaju (Zjednoczone Emiraty 
Arabskie), która z powodu pandemii 
została przeniesiona na rok obecny. 
Targi zaczną się jesienią, potrwają 
sześć miesięcy i Polska będzie miała 

na nich swój pawilon. Dzięki temu 
krajowi przedsiębiorcy nawiążą kon-
takty biznesowe nie tylko z firmami 
z Bliskiego Wschodu, lecz także 
z Czarnego Lądu — przewiduje prezes 
PAIH, który rynek afrykański uważa za 
tyleż trudny, co obiecujący. Zwłaszcza 
że zarządzana przez niego agencja 
stworzyła tam sieć biur handlowych 
niwelujących ryzyko działalności. 
Tak jak Dubaj będzie (prawdopodob-
nie) bramą do Afryki, tak Hiszpania 
mogłaby być drzwiami do Ameryki 
Łacińskiej. Co do tego nie ma wąt-
pliwości Javier Sosnowski, prezes 
Hiszpańsko-Polskiej Izby Handlowej 
(HPIH). Żałuje, że w państwach laty-
noamerykańskich produkty z metką 
„made in Poland” nie są propagowane 
z taką intensywnością, na jaką zasłu-
gują. 
— To szerszy problem promowania 
Polski na arenie międzynarodowej. 
Jako PAIH pracujemy nad nowym 
dokumentem dotyczącym tego zagad-
nienia — ujawnił Krzysztof Drynda.
Po wybuchu pandemii zaczęto wiesz-
czyć erę deglobalizacji. Niektóre 
państwa wprowadziły nawet zakazy 
wywozu za granicę towarów strate-
gicznych dla gospodarki i walki z ko-
ronawirusem. Znów ożył pomysł prze-
niesienia fabryk z Chin do krajów Unii 
Europejskiej i USA. Poza tym wrażliwy 
na ekologię biznes chce coraz ściślej 
kontrolować swoje emisje w całym 
łańcuchu dostaw. To wszystko według 
panelistów EKG przemawia za produk-
cją bliżej domu i dywersyfikacją siatki 
dostawców. Co zdoła na tym ugrać 
polski eksport? 

Partnerem publikacji jest 
PAIH

NOWE PERSPEKTYWY: Ze zmian w globalnych łańcuchach dostaw rodzą się szanse, które polscy eksporterzy powinni 
wykorzystać — podkreślał Krzysztof Drynda, prezes Polskiej Agencji Inwestycji i Handlu, podczas panelu dyskusyjnego 
„Międzynarodowa ekspansja w nowych realiach”.  [FOT. ARC]

O G Ł O S Z E N I E  4 2 0 4 2

KONFERENCJE

Wiedza klasy biznes

Sprawdź aktualne 
wydarzenia na: 

konferencje.pb.pl

Kontakt: tel: 22 333 97 77
e-mail: konferencje@pb.pl



12 PULS BIZNESU, 28-30 MAJA 2021

PulsDnia
www.pb.pl

Warszawa i Polska 
na radarach inwestorów

Warszawa i Wrocław zdobyły najwyższe 
noty w badaniu „Business Environment 
Assesment Study” firmy Antal poświęco-
nym ocenie potencjału inwestycyjnego 
polskich aglomeracji. Ponad 800 szefów 
firm działających w Polsce porównuje 
w nim poszczególne miasta pod kątem po-
tencjału zatrudnienia, infrastruktury i do-
stępności powierzchni biurowych, a także 
potencjału edukacyjnego czy warunków 
do zamieszkania. W każdej kategorii oceny 
miały zakres od 0 do 10. 

Kapitał znowu płynie do Polski
Inwestycje zagraniczne w Polsce po zatrzy-
maniu w II kw. 2020 r. szybko wróciły do 
poziomu sprzed pandemii. Polska Agen-
cja Inwestycji i Handlu (PAIH) obsługiwała 
rocznie około 200 projektów i tyleż było 
w 2020 r.

— W 58 zapadły w ubiegłym roku pozytyw-
ne decyzje, a od początku 2021 r. zamknęli-
śmy 38 projektów, wśród nich  reprezentu-
jące sektor nowoczesnych usług dla biznesu 
— mówi Monika Grzelak, menedżer w Cen-
trum Inwestycji Strategicznych PAIH.

Według Artura Skiby, prezesa firmy An-
tal, atrakcyjność Polski w oczach inwesto-
rów z sektora nowoczesnych usług dla biz-
nesu wynika z udanego przejścia na pracę 
hybrydową. Kilku klientów obsługiwanych 
przez Antal przeniosło obsługiwane pro-
cesy do Polski z Indii, gdzie firmy miały 
problemy z pracą zdalną. 

— Obecnie rozmawiamy z amerykań-
skim funduszem inwestycyjnym planują-
cym otworzyć w Polsce centrum finanso-
we do obsługi transakcji nieruchomościo-
wych prowadzonych wyłącznie w USA. To 
najlepiej świadczy o atrakcyjności pracy 
Polaków — mówi Artur Skiba.

Według szefa Antala coraz częściej za 
decyzją o przenoszeniu tego typu usług do 
Polski stoi jakość pracowników, a nie tylko 
niższe płace. Inwestorzy pytają oczywi-
ście o tempo wzrostu wynagrodzeń, które 
w niektórych zawodach powoduje, że do-
ganiamy stawki zachodnie. Oprócz branży 
IT najszybciej rosły ostatnio wynagrodze-
nia prawników.

Atuty inwestycyjne stolicy
W tegorocznej edycji badania pozytywnie 
wyróżnia się Warszawa. Atutami stolicy 

są m.in. potencjał edukacyjny i rynek 
pracy. Ponad 224 tys. osób studiuje tu na 
64 uczelniach. Warszawa jest silna m.in. 
dzięki kształceniu informatyków, praw-
ników i filologów, natomiast jeśli chodzi 
o inżynierów, wyróżniają się Wrocław, 
Katowice czy Kraków. Dostępność kom-
petencji lingwistycznych, kluczowa dla 
branży nowoczesnych usług dla biznesu, 
najwyżej została oceniona właśnie w sto-
licy.

Wskaźnik potencjału zatrudnienia po-
kazuje dostępność już wyszkolonej kadry 
w poszczególnych aglomeracjach. Lide-
rem jest Warszawa, której rynek pracy ofe-
ruje szeroki zasób pracowników o zróżni-
cowanych kwalifikacjach. Wysoko plasują 
się również Wrocław oraz Poznań.

Dostępność powierzchni biurowych
Jednym z ważnych czynników przy wy-
borze lokalizacji dla nowych inwestycji 
jest dostępność powierzchni biurowej. 
Według Katarzyny Lipki, szefowej działu 
konsultingu i badań w Cushman & Wa-
kefield, sytuacja biurowa stolicy w trak-
cie pandemii cechuje się niepewnością. 
Wskaźnik pustostanów wzrósł o 4 punkty 
proc. do 12 proc. Aktywność najemców 
spadła — umowy to głównie przedłuże-
nia. Również działalność deweloperów 
jest ograniczona — w budowie pozostaje 
400 tys. m kw. powierzchni, co w per-
spektywie 2-3 lat spowoduje wystąpienie 
luki podażowej.

— Prognozujemy jednak, że po kryzysie 
pandemii sytuacja w stolicy się unormuje 
i wskaźnik pustostanów spadnie do po-
ziomu 7-8 proc., czyli stanu równowagi 
między popytem i podażą — mówi Kata-
rzyna Lipka.

Całkowite zasoby powierzchni biuro-
wej przekroczyły w Warszawie 5,9 mln m 
kw. Najwyższe czynsze w centrum sięgają 
20-23 EUR/mkw./mies. Są też jednak lo-
kalizacje o czynszach porównywalnych 
z rynkami regionalnymi, akceptowalnych 
dla firm niemogących sobie pozwolić na 
duże wydatki.

— Obecnie w naszych obiektach przy wy-
najęciu na poziomie ponad 90 proc. mamy 
obłożenie rzędu 30 proc. Jak wynika z roz-
mów z najemcami, firmy planują powrót 
pracowników do biur po wakacjach — mó-
wi  Radosław Kostka, Acquisition Manager 
w firmie deweloperskiej Vastint.

Najsłabiej — 5,4 pkt w skali od 0 do 
10 — uczestnicy badania ocenili wsparcie 
administracji publicznej. Tu również du-
żo się zmienia. Włodarze stolicy określili 
w 2020 r. 18 obszarów rozwoju. Wśród 

Paweł 
Berłowski

p.berlowski@pb.pl ☎ 22-333-99-33

mających największy potencjał znalazły 
się właśnie nowoczesne usługi dla bizne-
su, w których Warszawa chce być liderem 
na skalę ogólnopolską. Poza tym miasto 
stawia na start-upy, wśród których już 
obecnie widać firmy zza wschodniej gra-
nicy traktujące Warszawę jako przyczółek 
w drodze na rynki Europy i świata, oraz 
przemysł kreatywny, zwłaszcza branżę 
gamingową. Włodarze starają się też po-
prawiać warunki życia w mieście.   

— Powstające studium zagospodaro-
wania przestrzennego stawia na różno-
rodność. Będziemy unikać monokultury, 
stawiać na projekty wielofunkcyjne i loka-
lizacje zarówno po lewej, jaki i po prawej 
stronie Wisły. Rosnący trend pracy zdalnej 
potwierdza potrzebę lokowania jak naj-
większej ilości usług blisko domu — mówi 
Piotr Paradowski, szef działu współpracy 
z inwestorami w Urzędzie Miasta Stołecz-
nego Warszawy.

Szanse i zagrożenia dziś
Zdaniem Moniki Grzelak pandemia przy-
niosła Polsce wyjątkową szansę, gdyż po-

szukując nowych lokalizacji, inwestorzy 
mogą znaleźć tu duży potencjał do rozwo-
ju, stabilny duży rynek, rozwiniętą i wciąż 
rozwijaną infrastrukturę. Jako największe 
zagrożenie czy wyzwanie ekspertka PA-
IH wskazuje dostępność kadry w dłuż-
szym okresie.

Według Artura Skiby drugim wyzwa-
niem będzie przyciąganie do Polski jak 
najbardziej skomplikowanych procesów 
biznesowych. Szybki wzrost wynagrodzeń 
już wkrótce spowoduje, że te najprostsze 
i odtwórcze znajdą się poza naszym zasię-
giem, tym bardziej że w wielu dziedzinach 
ludzi zastąpią roboty. Jako zagrożenie szef 
Antala wskazuje stan edukacji, która wy-
maga naprawy.

— Tak naprawdę na naszych uczel-
niach dominuje teoria, wykłady, a bra-
kuje zajęć z praktykami, nie uczy się 
logicznego myślenia i nie rozwija się 
inteligencji emocjonalnej. To, że obec-
nie inwestorzy tak wysoko nas oceniają 
pod względem właśnie edukacji, nie jest 
efektem sposobu kształcenia — twierdzi 
Artur Skiba. © Ⓟ

Po latach zainteresowania miastami regionalnymi stolica znów 
zdobywa najwyższe oceny inwestorów. Nasz kraj coraz częściej konkuruje 
jakością pracy, a nie niskimi kosztami

Źródło: badanie Business Environment Assesment Study (BEAS)
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Nowoczesna agencja przyszłości

Przełom w leczeniu 
łuszczycy?

Polski VTOL 
do zadań 
specjalnych

Przełom w dziedzinie okulistyki
Rozmowa z prezesem Agencji 
Badań Medycznych dr. Rado-
sławem Sierpińskim.

Jak można zdefiniować 
atrakcyjność badań klinicz-
nych w Polsce?
W naszym kraju jest to niewy-
korzystany rynek o bardzo du-
żym potencjale. Przez ostatnie 
lata był traktowany po maco-
szemu również z ekonomiczne-
go punktu widzenia. Raporty, 
które pokazują jego istotę, mó-
wią, że jest on wart w Polsce 
około 2 mld zł, a szacuje się, że 
może być trzykrotnie więcej. 
Poza istotną wartością dodaną 
dla pacjentów, jaką jest dostęp 
do nowoczesnych terapii, in-
nowacyjnych rozwiązań lecz-
niczych, ważna jest również 
kwestia inwestycyjna. Mówimy 
o tym, że badania kliniczne to 
poniekąd inwestycja zagranicz-
nych firm, np. farmaceutycz-
nych, w polski rynek biotech-
nologiczny.

Państwa pomysłem jest 
Centrum Wsparcia Badań 
Klinicznych. Czy to przyczy-
ni się do zwiększenia szansy 
pacjentów na dostęp do no-
woczesnych terapii? 
Z wielką satysfakcją mogę po-
wiedzieć, że jest to pewnego ro-
dzaju tryb dokonany. Powstało 
dziesięć takich centrów, wyło-
niliśmy beneficjentów, którzy 
uzyskali 100 mln zł na stwo-
rzenie sieci Centrum Badań 
Klinicznych w największych 
polskich szpitalach, czy insty-

tutach naukowo-badawczych 
(w drugiej połowie tego roku 
powstanie kolejnych pięć).

Ta sieć staje się niezwykle 
istotnym elementem krajowego 
krajobrazu, która daje pacjen-
tom dostęp do szerokiej gamy 
rozwiązań innowacyjnych tera-
pii o europejskim standardzie.

Warto powiedzieć o nieko-
mercyjnych badaniach kli-
nicznych. 
To jedna z kluczowych 
działalności Agencji Badań 
Medycznych. W ubiegłym roku 
zakontraktowaliśmy ponad 
1 mld zł na niekomercyjne ba-
dania kliniczne. Istotna jest ta 
delta, ponieważ w Polsce przed 
powołaniem ABM nie było 
mowy o niekomercyjnych ba-
daniach. Ich zadanie skupia się 
na pokazaniu działania danych 
leków czy rozwoju nieznanych 
dotąd terapii. Co najmniej kil-
kadziesiąt tysięcy osób skorzy-
sta z tych innowacji. To szansa 
na zdrowie i życie!

Bardzo zaciekawiła mnie 
także terapia komórkami 
CAR-T, chodzi o ciężkie no-
wotwory, prawda?
Dotykamy niezwykle innowacyj-
nej gałęzi medycyny, która jest 
nieprawdopodobną szansą na 
życie szczególnie dla pacjentów 
w młodym wieku, mam na myśli 
nowotwory krwi, nowotwory on-
kologiczne. Mówimy tutaj o prze-
łomie. Jestem przekonany, że 
kilkaset osób w naszym kraju sko-
rzysta z tej innowacyjnej terapii. 

Z czego jest pan najbardziej 
dumny? 
Przyświeca mi to, że kilkadzie-
siąt tysięcy osób może skorzy-
stać z naszych badań klinicz-
nych. Mówimy o konkretnych 
istnieniach ludzkich, które 
zyskały szansę na wyleczenie.

Dziękuję za rozmowę.
Sebastian Wach

Rozmowa z dr inż. Ka-
tarzyną Bialik-Wąs
na temat projektu pt. 
„Opracowanie metody 
otrzymywania biohy-
brydowych materiałów 
hydrożelowych inkor-
porowanych systemem
nanonośnik-lek jako wielokom-
partmentowych opatrunków 
umożliwiających leczenie Psoria-
sis” (LIDER/41/0146/L-9/17/NCBR/
2018) (nanolekgel.pk.edu.pl), 
który jest realizowany w ramach 
programu LIDER Narodowego 
Centrum Badań i Rozwoju na Po-
litechnice Krakowskiej, WIiTCh.

— Projekt porusza zagadnienia 
dotyczące problemów z lecze-
niem łuszczycy. Jak do tej pory 
nie udało się znaleźć skutecznego 
sposobu zahamowania tej choro-
by, która dotyka coraz więcej ludzi 
w Polsce i na świecie — mówi dr 
inż. Bialik-Wąs.

Najczęściej w leczeniu miejsco-
wym łuszczycy stosuje się maści 
i kremy, które zawierają m.in. kor-
tykosteroidy, dziegieć, retinoidy 
czy też inhibitory kalcyneuryny.

— Jednak istotnym problemem 
jest konieczność częstej aplikacji 
leku, mała skuteczność działania, 
a niejednokrotnie krótkotrwały 
efekt — dodaje naukowiec. 

Rozwiązaniem wspomnianych 
mankamentów może być zastoso-
wanie nowoczesnych biohybrydo-
wych materiałów hydrożelowych, 
które dzięki obecności systemu 
nanonośnik-lek w transparentnej 

matrycy polimerowej 
umożliwią przedłużo-
ne uwalnianie substan-
cji czynnych, nawet do 
siedmiu dni, co zmniej-
szy częstotliwość poda-
wania leku.

Jakich efektów mo-
żemy się spodziewać? Projekt 
dobiega końca.

— Mamy pierwsze zgłoszenie pa-
tentowe (P. 432720) i we współpra-
cy z zespołem badawczym (dr inż. 
Małgorzata Miastkowska, dr inż. 
Dagmara Malina i dr inż. Klaudia 
Pluta) przygotowujemy kolejne 
dotyczące otrzymywania final-
nego produktu. W tym momen-
cie pracujemy nad określeniem, 
w jaki sposób lek uwalnia się z bio-
-hybrydowej matrycy oraz trwają 
testy cytotoksyczności na liniach 
komórkowych. Pierwsze wyniki 
są bardzo obiecujące i pozwalają 
stwierdzić, że „szkielet” matrycy, 
będącej nośnikiem leku jest bez-
pieczny w stosowaniu — kontynu-
uje dr inż. Katarzyna Bialik-Wąs. 

— Finalnie uzyskamy prototyp 
do dalszych badań wdrożenio-
wych. Poszukujemy partnera biz-
nesowego, który pójdzie z nami 
krok dalej, ten proces wymaga za-
angażowania i wsparcia, co umożli-
wi komercjalizację innowacyjnego 
rozwiązania — kończy naukowiec.

Sebastian Wach

Drony zmieniają świat. Coraz 
częściej media donoszą o roz-
wiązaniach dronowych pozwa-
lających na transport towarów, 
przewóz osób, patrolowanie, 
jak również prowadzenie dzia-
łań militarnych. Wachlarz za-
stosowań jest ogromny. Polski 
przemysł dronowy działający na 
rynku cywilnym dynamicznie się 
rozwija. W tym roku SPECTRE-1, 
unikatowa na rynku światowym 
konstrukcja pionowego startu 
o stałym płacie, zdolna przeno-
sić ładunek 3 kg na odległość do 
150 km, wchodzi do produkcji. 
Dron o rozpiętości 3,5 m bardzo 
dobrze sprawdza się zarówno 
w misjach patrolowych, jak 
i transporcie lekkich ładunków. 
Warto podkreślić, że SPECTRE-1 
nie potrzebuje żadnej infrastruk-
tury naziemnej do wykonywania 
startów i lądowań. Konstrukcja 
łączy w sobie zalety płatowca 
i multikoptera. Firma deklaruje 
rozpoczęcie produkcji modelu 
w tym roku. Obecnie koncentru-
je się na pozyskaniu partnerów 
oraz pierwszych klientów.

Na pytania dotyczące projek-
tu „VIDO — Poprawa jakości 
widzenia za pomocą opty-
ki dynamicznej” odpowia-
da jego kierownik dr inż. 
Karol Kakarenko (Politech-
nika Warszawska).

Jak można zdefiniować opty-
kę dynamiczną?
Optyka dynamiczna to najnow-
sze osiągnięcia specjalistów 
od kontroli nad światłem. 
Do tej pory soczewki miały 
stały kształt i moc optyczną. 
Obecnie w laboratoriach na-
ukowych, a nawet powoli 
w urządzeniach dostępnych na 
rynku, pojawiają się soczewki 
optoelektroniczne, czyli takie 
których właściwości optyczne 
da się zmieniać. Jeśli połączy-
my układ sterujący soczewki 
z kamerą lub innym profesjo-
nalnym czujnikiem światła, 
możemy otrzymać układ, który 
sam zoptymalizuje jakość ob-
razu. Takie rozwiązania coraz 
częściej stosowane są w astro-
nomii, gdzie światło tworzące 
obrazy przebywa miliony kilo-
metrów, ale także w optome-
trii, gdzie pozwalają na auto-
matyczną korekcję wzroku.

Czym będzie urządzenie 
VIDO? Z czego się składa?
Urządzenie VIDO to narzędzie 
pracy okulisty, a jednocześnie 
cenna aparatura do badań kli-
nicznych. Będzie się składać 
z trzech współpracujących ze 
sobą modułów: modułu auto-
matycznego pomiaru jakości 

widzenia i dokładnej charakte-
rystyki układu optycznego oka, 
modułu dynamicznej generacji 
wirtualnej soczewki korekcyj-
nej, przez którą pacjent będzie 
mógł patrzeć, oraz modułu 
sprzężenia zwrotnego, który 
zapewni automatyczną korek-
cję praktycznie każdej wady 
optycznej oka.

Główny cel projektu?
Głównym celem projektu jest 
zrewolucjonizowanie chirurgii 
refrakcyjnej i technik korekcji 
widzenia. Chcemy opracować 
narzędzie, które pozwoli na 

optymalizację kosztów pro-
jektowania nowych, zaawan-
sowanych technologicznie so-
czewek oraz znacznie zwiększy 
możliwości badawcze nie tylko 
w dziedzinie optyki widzenia, 
ale także neurologii, okulistyki 
i badań percepcyjnych.

Co takie urządzenie zapew-
ni np. centrom badawczym? 
Co zyskają kliniki okulistycz-
ne przez opracowanie tech-
nologii?
Widzenie to nie tylko optyka. 
Oczywiście zazwyczaj lepszy 
obraz wiąże się z bardziej 
szczegółową percepcją, ale 
mechanizmy kodowania i in-
terpretacji w mózgu nie zosta-
ły jeszcze dokładnie poznane. 
Badania kliniczne konieczne 
w trakcie opracowywania no-
wych metod korekcji wzroku 
to jeden z głównych kosztów 
zarówno pod względem finan-
sowym, jak i czasu trwania. 
Urządzenie VIDO pozwoli na 
przystąpienie do tego procesu 
przed wykonaniem prototypu 
soczewki. 

Sebastian Wach

 dr Radosław Sierpiński

 dr inż. Karol Kakarenko
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FORUM INTELIGENTNEGO ROZWOJU 

SKONAKTUJ SIĘ Z NAMI ZA POŚREDNICTWEM STRONY

WWW.IRFORUM.PL
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LIDER (LIDER/15/0061/L-9/17/
NCBR/2018).
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także na firma.pb.pl

Nie wszystko można przewidzieć i zapisać w ustawie. W przypadku pracy 
zdalnej wiele kwestii firmy będą musiały ustalić z pracownikami 
— podkreśla Iwona Michałek, wiceminister rozwoju, w wywiadzie dla „PB”

Nie wkładajmy pracy 
zdalnej w sztywny gorset 
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„PB”: Z projektowanych przepisów, 
które mają kompleksowo unormować 
pracę zdalną, wynika, że wiele kwestii 
ustawodawca pozostawi do uzgodnień 
wewnątrzzakładowych, czyli ze związ-
kami zawodowymi, przedstawicielami 
ogółu zatrudnionych czy wprost z kon-
kretną osobą, która będzie w takim 
trybie wykonywać obowiązki. Czy to 
znaczy, że podczas prac nad projektem, 
a trwały one dość długo, ścierało się wie-
le odmiennych koncepcji i trudno było 
znaleźć złoty środek np. co do określe-
nia zasad rekompensowania kosztów 
ponoszonych przez pracownika?
Iwona Michałek, wiceminister rozwoju, 
pracy i technologii:  Prace nad przygoto-
waniem nowelizacji Kodeksu pracy dotyczą-
cej wprowadzenia do niego na stałe pracy 
zdalnej trwały od września. Spotykaliśmy 
się na forum Rady Dialogu Społecznego kil-
kanaście razy. Organizacje związkowe rów-
nież same odbyły wiele spotkań z pracodaw-
cami. Podczas tych dyskusji przedstawiano 
różne stanowiska. Przygotowany projekt to 
wynik intensywnych rozmów i negocjacji. 
Niektóre rozwiązania w nim zawarte są ak-
ceptowane zarówno przez stronę pracow-
ników, jak i pracodawców. Przy czym uzna-
liśmy, że nie byłoby wskazane szczegółowo 
regulować każdy aspekt. Trudno bowiem 
przewidzieć w ustawie wszystkie możliwe 
sytuacje. Naszym zdaniem właściwe będzie 
przekazanie pewnych kwestii do ustaleń na 
szczeblu zakładowym i dajemy taką prawną 
możliwość. Uważamy, że nie można zakła-
dać zbyt sztywnego gorsetu na obie stro-
ny, bo to nie służy wzajemnym relacjom. 
Dlatego niektóre zagadnienia pozostawiamy 
do rozwiązania między pracodawcą i pra-
cownikami lub między pracodawcą a or-
ganizacją związkową. Trzeba pamiętać, że 
firmy różnie działają, mają różne warunki 
i kulturę pracy.  Same wiedzą najlepiej, jak 
tę pracę zdalną wykonywać, żeby była ko-
rzystna dla obu stron.

Co było głównym punktem zapalnym, 
najtrudniejszym do wypracowania 
wspólnego stanowiska? 
Mamy spore doświadczenia z poprzednich 
lat, m.in. z telepracy oraz z pracy zdalnej 
od wybuchu pandemii, gdy wiele zakładów 
przeszło na nią lub zastosowało system hy-
brydowy. W ministerstwie również ją stosu-

jemy i widzimy, że to się sprawdza. Podczas 
posiedzeń Rady Dialogu Społecznego dużo 
dyskusji wywoływał wspomniany wcze-
śniej zwrot kosztów. Na ten temat toczyło 
się najwięcej rozmów i w tej sprawie trzeba 
było doprowadzić do kompromisu. Zgodnie 
z projektem firmy pokryją wydatki związa-
ne z zapewnieniem materiałów i narzędzi 
pracy, a także z dostępem do internetu 
czy zużyciem energii elektrycznej. Forma 
rekompensaty, jej wysokość i ewentualne 
inne opłaty do zwrotu zostaną określone 
w regulaminach wewnętrznych.

Tylko w wyjątkowych, nadzwyczaj-
nych sytuacjach, jak chociażby epide-
mia, pracodawca będzie mógł wydać 
polecenie wykonywania pracy zdalnie. 
W normalnych warunkach w zasadzie 
ma być świadczona z woli pracownika 
za zgodą przełożonych. Czy tylko on 
powinien wyjść z taką inicjatywą? Czy 
firma może go ubiec i sama zapropono-
wać ten tryb pracy?
Obie strony mogą złożyć taką propozycję. 
Doświadczenia ostatnich miesięcy pokazu-
ją, że najczęściej z taką inicjatywą wychodzą 
pracownicy. Niemniej jednak pracodaw-
com też dajemy taką możliwość. Chcemy 
wyjść naprzeciw oczekiwaniom rodzin. 
Wielu rodziców małych dzieci chce i może 
pracować zdalnie — i zakładamy, że będą 
korzystać z nowych przepisów. Doskonale 

wiemy, że nie wszystkie sprawy rodzinne 
wymagają wzięcia np. urlopu, da się je po-
godzić z obowiązkami zawodowymi, które 
można efektywnie wykonać, nie jadąc do 
miejsca stałej pracy. Myślę, że to będzie 
służyło obu stronom. Takie rozwiązania są 
z powodzeniem stosowane na świecie i są 
oczekiwane także w naszym kraju.

Zatem do pracy zdalnej nie można przy-
musić, chociaż pracodawca ma prawo 
ją zaproponować. W uzasadnieniu do 
projektu stwierdziliście, że niektórym 
firmom przyniesie wymierne oszczęd-
ności, np. dzięki zmniejszeniu wynaj-
mowanej powierzchni. Co będzie, jeśli 
z tych względów taka praca zostanie 
narzucona? Ktoś to skontroluje?
Tak. Państwowa Inspekcja Pracy.

Rozumiem, że szykują się zmiany w usta-
wie o inspekcji. Otrzyma ona nowe za-
danie — kontroli stosowania przepisów 
o pracy zdalnej.
Obecnie prowadzimy z inspekcją rozmo-
wy na ten temat.

Jednym z podstawowych obowiązków 
pracodawcy jest zapewnienie bezpiecz-
nych warunków pracy. W przypadku 
zdalnej jego rolą będzie ocenić poten-
cjalne zagrożenia i poinstruować, ja-
kie normy powinno spełniać miejsce 

jej wykonywania. Natomiast zadanie 
odpowiedniej organizacji stanowiska 
i odpowiedzialność za to spadnie na 
pracownika. Czy nie obawia się pani, 
że w razie wypadków dojdzie do spo-
rów o to, kto się do nich przyczynił?
Nie wszystkie sytuacje da się przewidzieć 
w ustawie. W przypadku pracy zdalnej 
trzeba mieć świadomość, że nie wolno 
zaburzyć czyjegoś miru domowego i wcho-
dzić w sferę jego prywatności.

I co to może oznaczać?
Wielokrotnie dyskutowaliśmy o tych spra-
wach podczas posiedzeń Rady Dialogu 
Społecznego. Dotychczasowa praktyka po-
kazuje, że strony uzgadniały między sobą 
zasady przekroczenia progu domu przez 
pracodawcę. W projekcie zapisaliśmy, że to 
on dostarcza materiały i narzędzia. Ponosi 
również koszty ich instalacji i konserwacji. 
Zapewnia pomoc techniczną oraz instruk-
taż. Powinien też mieć prawo weryfikacji 
miejsca zamieszkania pracowników i móc 
z nimi ustalić, w jaki sposób ma być ona 
przeprowadzana. Nowela przewiduje też 
możliwość organizowania szkoleń BHP 
w sposób zdalny. Przedsiębiorców czekają 
nowe obowiązki związane z bezpieczeń-
stwem pracownika zdalnego. Aby ułatwić 
proces przygotowania stanowiska do wyko-
nywania pracy zdalnej, pracodawca będzie 
musiał sporządzić ocenę ryzyka zawodowe-
go, w tym zagrożeń, które pracownik może 
najczęściej napotkać w miejscu swojego za-
mieszkania.

Wspomniała pani o kontrolowaniu 
pracowników. Jak pracodawca ma za-
panować nad czasem pracy, która nie 
jest wykonywana pod jego okiem, cza-
sami przeplata się z obowiązkami do-
mowymi i się wydłuża? Przekroczenie 
norm zobowiązuje do wypłaty dodatku 
za nadgodziny.
Zapewne będą do tego wykorzystane moż-
liwości porozumiewania się drogą elek-
troniczną i wprowadzenia np. obowiązku 
logowania się o określonej porze do poczty 
służbowej czy systemu firmowego, a także 
wewnątrzzakładowe zasady komunikacji. 
To pracodawcy i pracownicy muszą między 
sobą uzgodnić.

Czas więc pokaże, czy umiemy poro-
zumieć się i unikniemy wielu sporów.
Po długim czerwcowym weekendzie wyru-
szam w Polskę. Będę omawiać projektowa-
ne przepisy ze wszystkimi środowiskami. 
Wysłucham postulatów pracodawców. 
Mamy jeszcze czas na wniesie poprawek, 
ponieważ konsultacje nadal trwają.  © Ⓟ

Iwona 
Jackowska

i.jackowska@pb.pl ☎ 22-333-99-99

Trzeba 
pamiętać, że 
firmy różnie 
działają, 
mają różne 
warunki 
i kulturę 
pracy. Same 
wiedzą 
najlepiej, 
jak tę pracę 
zdalną 
wykonywać, 
żeby była 
korzystna dla 
obu stron.
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PulsFirmyW ubiegłym roku było o prawie 25 proc. mniej wypadków 
przy pracy niż rok wcześniej — wynika ze wstępnych 
danych Głównego Urzędu Statystycznego (GUS). Uległo 
im ponad 62,7 tys. osób. O 4,9 proc. zmniejszył się odse-
tek poszkodowanych w wypadkach ciężkich, a zdarzeń 
ze skutkiem śmiertelnym wzrósł nieznacznie, o 0,1 proc.
Do wielu wypadków przyczyniło się nieprawidłowe zacho-

wanie pracowników. Tym spowodowanych było prawie 61 
proc. zdarzeń. Najczęściej dochodziło do nich, gdy osoby 
te znajdowały się w ruchu. W ponad jednej trzeciej przy-
padków poszkodowani doznali urazów kończyn dolnych. 
Według danych GUS najwyższy wskaźnik wypadkowości 
odnotowano w branżach górniczej i wydobywczej, a naj-
niższy w działalności finansowej i ubezpieczeniowej.  [IWA]

PR ACA

GUS: wypadki
często z winy
pracowników

Strumień 
dofinansowania 
w wysokości ponad 
11 mln zł popłynie 
do start-upów ze 
wschodniej Polski. 

Polska Agencja Rozwoju Przed- 
siębiorczości (PARP) rozstrzy-
gnęła dziewiątą rundę konkur-
su z poddziałania 1.1.2 progra-
mu Polska Wschodnia („Rozwój 
start-upów”). Do rządowej 
agencji wpłynęło 38 wniosków 
o dofinansowanie na kwotę 
37 mln zł. W puli było ponad 
11 mln zł. PARP przyznała gran-
ty 12 młodym spółkom techno-
logicznym.

Beneficjenci zakończyli po-
myślnie inkubację, czyli pro-
gram szkoleń dla start-upów. 
Młodzi przedsiębiorcy będą 
mogli przeznaczyć dotacje na 
dalszy rozwój firm.

Granty pokryją do 85 proc. 
kosztów usług doradczych 
i eksperckich związanych z roz-
wijaniem modelu biznesowego. 
Przedsiębiorcy mogą przezna-
czyć wsparcie m.in. na wyna-
grodzenia pracowników i za-
kup środków trwałych, a także 
wartości niematerialne i prawne 
związane z produkcją.

Najwięcej projektów wspar-
tych w tej rundzie naboru do-
tyczy branż: IT, materiałoznaw-
stwa i ekologicznej.  [DZ]  © Ⓟ

Unijne wsparcie  
dla młodych spółek

Co trzecia firma płaci po terminie
Przedsiębiorcy najczęściej 
regulują zobowiązania 
wobec kontrahentów  
po terminie dlatego,  
że sami nie dostają 
zapłaty na czas.

Pandemia negatywnie wpłynę-
ła na zdolność firm do termino-
wego regulowania zobowiązań 
— wynika z badania Krajowego 
Rejestru Długów (KRD). Obec-
nie prawie 36 proc. właścicieli 
firm przyznaje, że zdarza im się 
płacić po terminie za zakupio-
ne towary lub usługi.

Błędne koło
Zdecydowana większość przed- 
siębiorców (80 proc.) spóź-

nia się z zapłatą do miesiąca. 
Niecałe 15 proc. przyznaje, że 
opóźnienia w płatnościach 
z ich strony trwają od dwóch 
do trzech miesięcy. Zapytani, 
dlaczego nie płacą na czas, 
najczęściej odpowiadają, 
że sami czekają na zapłatę 
od swoich kontrahentów 
(52 proc. wskazań).

— To zły prognostyk dla ca-
łej gospodarki, która jest sys-
temem naczyń połączonych. 
Jeśli jedna firma nie płaci 
w terminie drugiej, to kolejna 
może mieć problem z zapłace-
niem następnym kontrahen-
tom i tak w nieskończoność. 
W ten sposób tworzą się za-
tory płatnicze. Niestety, wy-
gląda na to, że w najbliższym 

czasie będą one przybierać 
na sile, bo poziom zaufania 
wśród przedsiębiorców spa-
da — twierdzi Andrzej Kulik, 
ekspert Rzetelnej Firmy.

Co trzeci przedsiębiorca 
brak płatności w terminie 
tłumaczy spadkiem sprzeda-
ży i zleceń oraz — co za tym 
idzie — brakiem pieniędzy 
na regulowanie należności. 
Trudną sytuacją firmy za-
słania się prawie 27 proc. 
badanych. Niecałe 14 proc. 
respondentów wskazuje na 
błąd księgowości albo twier-
dzi, że zapomniało o płatno-
ści. Dla 13 proc. priorytetem 
są wynagrodzenia pracowni-
ków, a 10 proc. nie płaci w ter-
minie, bo musi zaangażować 

pieniądze w kolejne zlecenie 
albo uregulować raty kredy-
towe (6,5 proc.). Pozostali nie 
płacą na czas, bo zleceniodaw-
ca nie upomina się pieniądze 
bądź w dokumentach są braki.

Należności za zakupiony to-
war albo wykonaną usługę na 
czas reguluje 56,8 proc. wła-
ścicieli firm. Około 60 proc. 
badanych twierdzi, że w ciągu 
najbliższych trzech miesięcy 
nie będzie miało problemów 
z terminowym regulowaniem 
faktur wobec swoich kontra-
hentów, a 28 proc. przewidu-
je, że mogą się one pojawić.

Więcej optymistów
Badanie pokazuje, że 43 proc. 
właścicieli firm z sektora MŚP 

dobrze ocenia swoją sytuację 
ekonomiczną. To o 4,7 pkt 
proc. więcej niż w poprzed-
niej edycji badania. Prawie 
28 proc. badanych przed-
siębiorców ma nadzieję, że 
w najbliższych trzech miesią-
cach sytuacja ekonomiczna 
ich firm poprawi się w sto-
sunku do obecnej. Rok temu 
optymiści stanowili zaledwie 
13,7 proc. Jednocześnie obec-
nie liczba pesymistów spadła 
aż o 39,3 pkt proc.

— Od początku pandemii 
w ocenach przyszłej sytu-
acji ekonomicznej pesymiści 
przeważali nad optymistami. 
Sytuacja odwróciła się dopie-
ro teraz, gdy negatywne pro-
gnozy wobec własnej sytuacji 

zgłasza jedynie 15 proc. bada-
nych. To oznacza, że w przed-
siębiorcach budzi się nadzieja 
na powrót do czasów sprzed 
pandemii — zauważa Adam 
Łącki, prezes KRD.

Coraz mniej firm odczu-
wa wpływ koronawiursa na 
prowadzenie działalności. 
Obecnie 45,8 proc. przyzna-
je, że pandemia zdecydowa-
nie wpływa na prowadzenie 
biznesu. To o 19,2 pkt proc. 
mniej niż w pierwszej edycji 
badania. W większości przy-
padków ten wpływ jest ne-
gatywny. Zaledwie 6,1 proc. 
badanych twierdzi, że korona-
wirus pozytywnie oddziałuje 
na produkcję, sprzedaż i ilość 
świadczonych usług.  [SW]  © Ⓟ

„Jak założyć własną 
firmę” — to darmowy 
kurs w bazie Akademii 
PARP, który bije rekordy 
popularności wśród 
jej uczestników.

W czasie pandemii sporo 
przedsiębiorców i ich pra-
cowników decyduje się na 
podnoszenie kwalifikacji za-
wodowych. Dowodem na 
to jest rekordowe zaintere-
sowanie przedstawicieli biz-
nesu bezpłatnymi szkolenia-
mi online z bazy Akademii 
Polskiej Agencji Rozwoju 
Przedsiębiorczości (PARP). To 
interaktywna platforma eduka-
cyjna, która pomaga przedsię-
biorcom rozwijać umiejętno-
ści przydatne w prowadzeniu 
działalności gospodarczej.

W pierwszym kwartale bie-
żącego roku portal e-learningo-
wy miał 60 tys. użytkowników, 
czyli dwa razy więcej niż rok 
wcześniej. Największym zain-
teresowaniem wśród uczest-
ników Akademii PARP cieszy 
się kurs „Jak założyć własną 
firmę”. Ukończyło go około 
13 tys. osób. Eksperci pomogli 
im odpowiedzieć na pytanie, 
skąd wziąć pomysł i pieniądze 
na biznes.

— W ostatnim czasie wyda-
jemy uczestnikom Akademii 
aż tysiąc certyfikatów tygo-
dniowo. To oznacza, że mie-
sięcznie aż 4 tys. osób jest za-
interesowanych zdobywaniem 
nowych kompetencji i wiedzy. 
W rzeczywistości ta liczba jest 
jeszcze większa, bo nie każda 
osoba, która ukończyła kurs, 
jest zainteresowana certyfika-

tem — mówi Michał Polański, 
dyrektor departamentu wspar-
cia przedsiębiorczości w PARP.

Obecnie w ofercie Akademii 
PARP są 32 szkolenia przezna-
czone dla szefów firm i ich 
pracowników oraz przyszłych 
przedsiębiorców. Biznesowe 
kursy dotyczą takich dziedzin, 
jak finanse, prawo, zarządza-
nie, marketing i rozwój kom-
petencji osobistych.

— Zaletą edukacji online 
jest możliwość podjęcia de-
cyzji o czasie i miejscu nauki. 
To, co dodatkowo wyróżnia 
Akademię PARP, to możliwość 
bieżącej oceny szkoleń. Duży 
nacisk kładziemy na współ-
tworzenie portalu przez jego 
użytkowników, co ostatecz-
nie wpływa na wzrost jakości 
kursów — podkreśla Michał 
Polański.  [DZ]  © Ⓟ

Prawie 90 proc. firm 
spodziewa się wzrostu 
kosztów po zmianach 
w rozliczaniu składki 
zdrowotnej — wynika 
z badania firmy inFakt.

70 proc. przedsiębiorców an-
kietowanych przez firmę inFakt 
zdążyło już, choćby pobieżnie, 
zapoznać się ze zmianami, jakie 
przyniesie program gospodar-
czy Polski Ład. Co piąty respon-
dent deklaruje, że zrobił to bar-
dzo dokładnie.

Na ich ocenę programu wpły-
nęła szczególnie zapowiedź no-
wych zasad naliczania składki 
zdrowotnej i zniesienia możli-
wości jej odliczenia od podatku. 
85 proc. respondentów twierdzi, 
że w rezultacie danina ta będzie 
dla nich wyższa. 

Nowe zasady rozliczeń wpły-
ną też negatywnie na obciążenia 
podatkowe. 38 proc. przedsię-
biorców szacuje, że propono-
wane w Polskim Ładzie zmiany 
w opodatkowaniu przyczynią się 
do jego wzrostu, głównie z bra-
ku możliwości odliczenia skład-
ki i mimo planu podwyższenia 
drugiego progu skali podatkowej 
oraz tzw. kwoty wolnej.

Według 29 proc. ankietowa-
nych zapowiadane rozwiązania 
nie zmienią poziomu ich opodat-
kowania. 10 proc. przewiduje, 
że będzie ono niższe. Natomiast 
przedsiębiorcy rozliczający się 
podatkiem liniowym zapłacą 
w skali roku prawie 4 tys. zł 
więcej. 

Dr Anna Czarczyńska z Aka-
demii Leona Koźmińskiego uwa-
ża, że zmiany uderzą głównie 
w małe i średnie przedsiębior-

stwa, które już poniosły straty 
w wyniku pandemii.

— Firmy te ucierpiały najbar-
dziej przez obostrzenia i dziura-
wy system tarcz antykryzyso-
wych — podkreśla.

Prawie połowa badanych 
w reakcji na zapowiadane zmia-
ny będzie próbowała obniżać 
koszty poprzez optymalizację 
podatków. Co czwarty ankie-
towany planuje podnieść ceny 
produktów lub usług. Niemal 
30 proc. przewiduje zmianę 
formy prowadzenia biznesu (np. 
założenie spółki), ewentualnie 
jego likwidację albo zawieszenie.

— Jak widać, już na etapie 
zapowiedzi plan ten ogra-
nicza naturalną w sytuacji 
ożywienia koniunktury chęć 
rozwijania działalności gospo-
darczej — komentuje dr Anna 
Czarczyńska.  [IWA]  © Ⓟ

Skąd wziąć pomysł na biznes MŚP liczą straty z Polskiego Ładu
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WYCIĄG Z OGŁOSZENIA

DYREKTOR ODDZIAŁU REGIONALNEGO 

W WARSZAWIE  

AGENCJI MIENIA WOJSKOWEGO 

ogłasza drugi przetarg ustny nieograniczony na najem, na czas nieoznaczony lokalu 

użytkowego o nr ewid. 5U-87, pow. całk. 95,85 m2, przy ul. Ogrodowej 32 w Warszawie, 

w dzielnicy Wola, dz. ewid. nr 70, obr. 6-01-02, pow. 0,0791 ha, KW nr WA4M/00080124/4. 

Wywoławczy miesięczny czynsz – 4900,00 zł netto, wadium 10000,00 zł płatne do 

14.06.2021 r. Przetarg odbędzie się w dniu 18.06.2021 r.: o godz. 12:30 w siedzibie 

Oddziału Regionalnego w Warszawie AMW przy ul. Chełmżyńskiej 9.

Ogłoszenia o przetargu zawierające warunki przystąpienia do przetargu wywieszono 

od dnia 28.05.2021 r. do dnia 11.06.2021 r. na tablicy ogłoszeń Oddziału Regionalnego 

w Warszawie AMW, Urzędu Dzielnicy Wola oraz opublikowano na stronie internetowej 

www.amw.com.pl i Biuletynie Informacji Publicznej. Dodatkowe informacje:  

tel. 22 3261068, 22 3261059, 22 3261010.

Oddział Regionalny w Warszawie
04-247 Warszawa  •  ul. Chełmżyńska 9, 

tel.: +48 22 326-10-10  •  fax.: +48 22 326-10-01
e-mail: warszawa@amw.com.pl  •  www.amw.com.pl 
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PulsInwestora Wspieramy inwestorów także 
na pb.pl/puls-inwestora

Napływy i wyceny przemawiają za małymi i średnimi spółkami, 
zwłaszcza że z wieloma dużymi wiąże się specyficzne ryzyko, 
uważa Adam Łukojć, zarządzający funduszami z TFI Allianz Polska

Warto wrócić do branż
odstawionych na boczny tor

Trochę niespodziewanie dla WIG20 może 
to być najlepszy maj od 2013 r. Indeks 
urósł o 7 proc., a prym wiodły w nim 
Santander, JSW, Orlen i Dino Polska.

Jeszcze lepiej wypadły jednak indeksy 
małych i średnich spółek, które licząc od 
początku roku, biją indeks blue chipów. 
mWIG40 urósł w tym roku o 21 proc., 
a sWIG80 o 26 proc. WIG20 zyskał 10 
proc. 

Małe jest tanie
Adam Łukojć, dyrektor departamentu 
zarządzania portfelami akcyjnymi w TFI 
Allianz Polska uważa, że te rozbieżności 
się utrzymają. 

— Jeśli pieniądze będą płynęły do 
polskich funduszy akcji i mieszanych, 
to duża część tych pieniędzy trafi do 
małych i średnich spółek. Sektor nie 
jest duży, nie jest też jakoś szczególnie 
płynny, dlatego nawet relatywnie nie-
wielkie kwoty mogą podtrzymać hossę 
— mówi zarządzający funduszami akcji 
w towarzystwie, którego aktywa net-
to na koniec kwietnia miały wartość 
4,3 mld zł.

W kwietniu napływy do funduszy ak-
cji rodzimych TFI wyniosły 0,8 mld zł 
i było to więcej niż przyciągnęły do tej 
pory najpopularniejsze fundusze dłużne.

Ale nie tylko kwestia napływów prze-
mawia za podtrzymaniem dobrej ko-
niunktury w segmencie „misów”.

— Hossa nie jest pozbawiona podstaw 
fundamentalnych. Małe i średnie spół-
ki są tanie. Doświadczyliśmy w rok du-
żej zwyżki, tymczasem wskaźnik cena/
zysk dla spółek z mWIG40 to 13-14x. Jest 
więc potencjał do wzrostu, a co najważ-
niejsze, zarządzający nie są w sytuacji, 
w której trudno znaleźć ciekawe spół-
ki. Z drugiej strony może być też tak, że 
nie będzie komu sprzedawać — dodaje 
Adam Łukojć.

Nowi i starzy faworyci
W lipcu ubiegłego roku specjalista po-
lecał akcje spółek z branży deweloper-
skiej i telekomunikacyjnej. Od tego czasu 
WIG-Nieruchomości urósł o 40 proc., 
a WIG-Telekomunikacja o 12 proc. WIG 
zyskał 30 proc.

— Obie branże mają solidne podstawy. 
Biznes deweloperów wspierany jest ni-
skimi stopami procentowymi i poprawia-
jącą się sytuacją gospodarczą. Natomiast 

telekomy nie były szczególnie fawory-
zowaną branżą, bo inwestorzy szukali 
przede wszystkim spółek wzrostowych, 
a później także tych, które będą korzy-
stały na popandemicznym ożywieniu. 
Niemniej przy bardzo niskich stopach 
procentowych i przy stabilnym biznesie 
branża telekomunikacyjna powinna być 
wyceniana wyżej niż obecnie — mówi 
Adam Łukojć.

Tym razem zarządzający szczególnej 
uwadze poleca branże w ostatnich mie-
siącach odstawione na boczny tor przez 
inwestorów — spółki technologiczne, 
producentów gier i z sektora biotech-
nologicznego. Ten ostatni ma jego zda-
niem bardzo dobre warunki do rozwoju 
w Polsce, a w najbliższym czasie można 
się spodziewać ofert publicznych firm 
z tej branży.

Rezerwa i ryzyko
Adam Łukojć z rezerwą podchodzi nato-
miast do banków i energetyki.

— W ich przypadku dzieje się dużo 
rzeczy, których analizowanie z czysto 
ekonomicznego punktu widzenia nie 
jest łatwe. Mam na myśli czynniki o cha-
rakterze politycznym i regulacyjnym. Są 
to oczywiście spółki raczej niedowarto-
ściowane, ale zależne od pojedynczych 
wydarzeń, niekoniecznie o łatwym 
do przewidzenia rozwoju wypadków. 
Tymczasem są też branże równie atrak-
cyjnie wyceniane, ale praktycznie po-
zbawione tych rodzajów ryzyka — mówi 
Adam Łukojć.

Jako przykład podaje spółki windyka-
cyjne i banki. Kurs Kruka, windykatora 
i gwiazdy tego miesiąca wśród spółek 
o średniej kapitalizacji, urósł o 35 proc. 
dzięki dobrym wynikom i deklaracji wy-
płaty dywidendy.

— Lepsza sytuacja kredytobiorców 
pomaga bankom, ale banki są narażone 
na rozstrzygnięcia kwestii frankowych, 
a Kruk nie — dodaje Adam Łukojć.

Ekspert ma zbliżone podejście do 
branży gier — radzi inwestorom spoj-
rzeć trochę szerzej niż tylko na lidera, 
którego kłopoty rzuciły cień na notowa-
nia branży.

— Taka sytuacja stwarza okazje, jakich 
nie brakuje wśród średniej wielkości 
spółek, które już potwierdziły swoją ja-
kość — mówi ekspert TFI Allianz Polska.

IPO, inflacja i kryptowaluty
Zarządzający przyznaje, że wiele moż-
na było sobie obiecywać po rynku ofert 
pierwotnych, ale dzieje się na nim mniej, 
niż można się było spodziewać.

— Na pewno nie można powiedzieć, 
że mamy posuchę, biorąc pod uwagę np. 

udaną ofertę i debiut Pepco, ale wydaje 
się, że wiele spółek i ich akcjonariuszy 
obawia się, że giełda nie wyceni ich tak, 
jakby tego oczekiwali. Wskaźnik C/Z dla 
mWIG40 to wspomniane 13-14, a prze-
cież nowa spółka zwykle sprzedawana 
jest z dyskontem — dodaje zarządzający.

Jego zdaniem inflacja, o ile nie będzie 
zbyt wysoka, może wpływać na rynek 
akcji jako całość pozytywnie, bo może 
powodować przepływ kapitału z depo-
zytów i obligacji na rynek akcji.

— Być może powinniśmy się do kilku-
procentowej inflacji przyzwyczaić, bo 
zostanie ona na dłużej. Część wzrostu in-
flacji to skutek tego, że podrożały surow-
ce, a na to trudno zaradzić stopami pro-
centowymi. Banki centralne raczej nie 
będą się spieszyły do podnoszenia stóp, 
a nawet jeśli, to podwyżki nie będą duże 
— przewiduje ekspert TFI Allianz Polska.

W ocenie zarządzającego beneficjen-
tami podwyższonej inflacji, a także lep-
szej sytuacji gospodarczej będą spółki 
surowcowe, natomiast w przypadku 
banków nadzieje na podwyżki stóp mo-
gły już zostać zdyskontowane w cenach 
akcji.

Na rynek akcji wielkiego wpły-
wu nie będzie jego zdaniem mieć to, 

co dzieje się na kryptowalutach, ze 
względu na dość luźne związki obu 
aktywów.

— W 2007 r. spadek cen nierucho-
mości sprawił, że stracili deweloperzy, 
a w dalszej kolejności spółki budowlane 
i banku. Ucierpiało więc kilka ważnych 
sektorów. Teraz przecena kryptowalut 
dotknie co najwyżej pojedyncze firmy, 
które zdecydowały się na spekulację, 
ale raczej nie cała giełdę — mówi Adam 
Łukojć. © Ⓟ

Kamil
Zatoński

k.zatonski@pb.pl ☎ 22-333-99-70

W czołówce
 W 2020 r. fundusz Allianz Małych 

i Średnich spółek zarobił 43,5 proc., 
ponad dwa razy więcej, niż wyniosła 
średnia w grupie. Stopą zwrotu zajął 
w niej czwarte miejsce (dane: analizy.pl).
Wynik od początku tego roku to 18,9 proc., 
a aktywa sięgają 216,9 mln zł. Allianz 
Selektywny, który jest funduszem 
polskich akcji uniwersalnym, zgromadził 
471 mln zł, a wynik za 2020 r. (22,9 proc.) 
plasował go na piątym miejscu w grupie. 
Stopa zwrotu od początku tego roku to 
17,9 proc. Oboma funduszami zarządzają 
Adam Łukojć i Michał Staszak.

 ZASADY: 

Na końcu liczy się 
jakość, dlatego do 
łask powinny wrócić 
spółki z branży gier, 
które „sprawdziły 
się w bojach”, 
uważa Adam 
Łukojć, dyrektor 
departamentu 
zarządzania 
portfelami akcyjnymi 
w TFI Allianz Polska.
[FOT. WM]
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XX
pkt  Powyżej tego poziomu  
WIG20 zamknął sesję  
pierwszy raz od listopada 2019 r.  
Stopa zwrotu od początku roku 
to 11 proc.  [KZ]2200

Dla ubezpieczeniowego 
lidera najważniejszy 
jest zysk i dywidenda. 
Rok zaczyna z pompą, 
ale niekoniecznie tak 
skończy. 

897 mln zł, czyli był bez mała 
o 700 proc. więcej niż rok 
wcześniej — takim wynikiem 
kwartalnym PZU zaczęło 
2021 r. Czy spółce uda się go 
powtórzyć jeszcze w tym roku?

— Wyniki w kolejnych kwar-
tałach będą dobre, ale raczej 
nie tak jak w pierwszym. Zysk 
mocno wsparł wynik na portfe-
lu inwestycyjnym. PZU sprze-
dało część akcji InPostu, który 
zadebiutował na giełdzie, a wy-
cena pozostałych została zak-
tualizowana, co również pod-
biło wynik portfelowy. Trudno 
oczekiwać, aby ten element 
powtarzał się w kolejnych 
kwartałach. Raczej należy się 
spodziewać normalizacji wy-
niku inwestycyjnego — mówi 
Michał Konarski, analityk BM  
mBanku.

Tego samego zdania jest 
Marta Czajkowska-Bałdyga, 
analityczka Haitong Banku. 
Dodaje, że w związku z bra-
kiem istotnych celów akwizy-
cyjnych dywidenda powinna 
kształtować się w górnych gra-
nicach przedziału wyznaczone-
go w nowej strategii. Przedział 

ten to 50-100 proc. skonsolido-
wanego zysku netto.

Biznes majątkowy...
Branża ma kilka zmartwień. 
Jednym z nich jest wojna ceno-
wa na rynku polis komunika-
cyjnych. Nadzorca już pogroził 
palcem ubezpieczycielom, co 
powinno wyjść im na zdrowie.

—  Rynek zaczyna notować 
ujemny wynik techniczny [poka-
zuje, czy ubezpieczyciel zarabia, 
czy traci — red.] mimo niższej 
szkodowości w tym segmencie. 
Komisja Nadzoru Finansowego 
zwróciła uwagę ubezpieczycie-
lom, że obecna polityka cenowa 
jest nie do przyjęcia. PZU ma 
nadzieję, że ceny OC komunika-
cyjnego wzrosną, dzięki czemu 
będzie mogło zwiększyć udział 
w rynku i poprawić wyniki. 
PZU pracuje również nad stra-
tegią zmniejszenia szkodowości 
w tym segmencie, co powinno 
wspomóc rentowność — mówi 
analityczka Haitonga.

...i życiowy 
Wyniki segmentu życiowego 
są obecnie pod negatywnym 
wpływem niższej sprzeda-
ży z uwagi na fakt, że część 
klientów biznesowych wyco-
fała się z ubezpieczeniowych 
benefitów dla pracowników. 
Wzrosły też odszkodowania 
w związku z wyższą śmier-
telnością. Częściowo rekom-

pensują je niższe świadczenia 
z tytułu innych rodzajów ryzy-
ka, w tym polis zdrowotnych. 
Ubezpieczyciel ma kilka sce-
nariuszy na rozwój sytuacji 
na rynku życiowym w kolej-
nych kwartałach.

—  Naszym zdaniem najbar-
dziej prawdopodobny jest scena-
riusz mieszany. Z jednej strony 
spadnie szkodowość związana 
z kumulacją śmiertelności przy 
pandemii COVID-19. Z drugiej 
wzrośnie szkodowość związa-
na z powściągliwą profilaktyką 
zdrowotną ubezpieczonych 
przez ostatnie 18 miesięcy. 
W przypadku sprzedaży spo-
dziewamy się powrotu dużej 
części klientów korporacyjnych 
w momencie odbicia gospodar-
czego oraz wzrostu świadomości 
ubezpieczeniowej w społeczeń-
stwe wskutek pandemii — uważa 
analityczka Haitonga.

Michał Konarski dodaje, że 
spadek szkodowości nie musi 
być widoczny już w tym roku, 
bo w polisach zdrowotnych 
mamy do czynienia z odro-
czonym popytem na profilak-
tykę zdrowotną. Oznacza to, 
że osoby, które nie leczyły się 
w ubiegłym roku, mogą mieć 
teraz większe problemy zdro-
wotne, co spowoduje, że ubez-
pieczyciele będą mieć wyższe 
świadczenia. © Ⓟ

Karolina Wysota

k.wysota@pb.pl ☎ 22-333-99-35

GIEŁDA

PZU dopieszcza akcjonariuszy

TRZY PYTANIA DO... BEATY KOZŁOWSKIEJ-CHYŁY, PREZES PZU

Zysk bez nadmiernego ryzyka

1 Czy uda się powtórzyć 
wyniki w kolejnych 

kwartałach tego roku?
Powtórzenie takich wyników 
w dalszej części roku będzie za-
leżało od presji na obniżkę cen 
na rynku ubezpieczeń majątko-
wych, a w segmencie ubez-
pieczeń życiowych od rozwoju 
szkodowości, w tym szcze-
gólnie śmiertelności. Trzecim 
czynnikiem, który istotnie wpły-
nie na budowanie rentowności 
PZU, są inwestycje. W tym 
obszarze wyniki uzależnio-
ne będą od ogólnej sytuacji 
gospodarczej, zachowania 
rynków finansowych, a także 
postawy banków centralnych 
w zakresie kształtowania 
polityki fiskalnej i monetarnej. 
W perspektywie strategicznej 
do roku 2024 mamy ambicję 
osiągnięcia zysku netto na po-
ziomie 3,4 mld zł, przy wysokim 
dwucyfrowym wskaźniku ROE. 

2 Która linia biznesowa jest 
w tej chwili najbardziej 

dochodowa?
Grupa PZU ma w Polsce ponad 
22 mln klientów usług ubez-
pieczeniowych, bankowych, 
inwestycyjnych, zdrowotnych, 

a nasza działalność jest podzielo-
na na 11 segmentów bizneso-
wych. Mamy więc konglomerat 
produktów, w którym rentow-
ność w różnych liniach nie jest 
ściśle ze sobą skorelowana. 
Oczywiście, jeżeli spojrzymy na 
dane, to największe nominalne 
zyski generujemy w ubezpiecze-
niach masowych oraz grupo-
wych. Ubezpieczenia grupowe 
i indywidualnie kontynuowane 
w I kwartale 2021 r. wygenero-
wały 10,2 proc. marży operacyj-
nej już z uwzględnieniem wpły-
wu pandemii, a bez jej efektów 
— 16,5 proc. Przewidujemy, że 
w miarę poprawiania się sytuacji 
marże wzrosną. Jednakże nawet 
te segmenty wykazują fluktuację 
w zależność od warunków 
makroekonomicznych. Dla mnie 
najważniejsze jest, by na koniec 

dnia wygenerować zysk dla 
akcjonariuszy, nie doprowadza-
jąc przy tym do przyjmowania 
nadmiernych poziomów ryzyka.

3 W Europie inwestuje się  
w insurtechy, a w Polsce 

nie. Dlaczego? Czy PZU ma 
plany w tym zakresie?
Chcemy akcjonariuszom i klien-
tom zapewniać stabilność, 
nawet w obliczu zawirowań na 
rynkach. Dlatego inwestujemy 
w aktywa spełniające określone 
kryteria potencjalnego zwrotu 
i dopuszczalnego ryzyka, 
jak obligacje skarbowe, dług 
korporacyjny, nieruchomości. 
Statystycznie tylko jedna na 
dziesięć inwestycji w młode 
firmy technologiczne kończy 
się sukcesem, więc ich profil 
ryzyka wykracza poza naszą 
strategię. Mimo że PZU nie 
inwestuje w start-upy bez-
pośrednio, to z nimi współ-
działamy. Współpracujemy 
też ze start-upami poprzez 
krajowe programy akcelera-
cyjne. Przypomnę też, że nowa 
strategia Grupy PZU zakłada 
coroczne inwestycje w kwocie 
ok. 100 mln zł w szeroko rozu-
mianą transformację cyfrową.

O G Ł O S Z E N I E  4 2 0 2 6

OBWIESZCZENIE  

WOJEWODY ŁÓDZKIEGO
Na podstawie art. 12 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r. o inwestycjach 
w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego w Świnoujściu, zwanej 
dalej ustawą oraz art. 49 § 1 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania 
administracyjnego, zawiadamiam o wydaniu, na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa  
Sp. z o.o. z siedzibą w Tarnowie, ul. Bandrowskiego 16, Oddział Zakład Gazowniczy w Łodzi, 
ul. Targowa 18, 90-042 Łódź, decyzji Nr 65/21 z 20.05.2021 r. o zezwoleniu na wejście 
na teren nieruchomości położonych w województwie łódzkim, w powiatach: łowickim, 
skierniewickim, brzezińskim, łódzkim wschodnim oraz w Mieście Łódź, oznaczonych niżej 
wymienionymi numerami ewidencyjnymi działek według katastru nieruchomości, w celu 
wykonania badań geotechnicznych/geologicznych podłoża gruntowego dla określenia 
geotechnicznych warunków posadowienia obiektu w związku z realizacją inwestycji 
w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego w Świnoujściu pn.: 
„Budowa gazociągu wysokiego ciśnienia MOP 6,3 MPa DN500 relacji Łyszkowice-Łódź 
wraz z odejściami DN200 w kierunku Brzezin i Koluszek”, zadanie 2 - „Budowa gazociągu 
wysokiego ciśnienia DN500 MOP 6,3 MPa relacji Łyszkowice-Łódź”, w ramach zadania 
określonego w art. 38, pkt. 4, lit. g ustawy: „Budowa gazociągu Łyszkowice – Koluszki  
– Brzeziny - Łódź wraz z infrastrukturą niezbędną do jego obsługi na terenie województwa 
łódzkiego”: dz. ewid. nr 2, obręb 0002 Bobrowa, jedn. ewid. 100508_2 Łyszkowice, 
ozn. księgi wieczystej KW 17636; dz. ewid. nr 5, obręb 0002 Bobrowa, jedn. ewid. 
100508_2 Łyszkowice, ozn. księgi wieczystej KW 17636; dz. ewid. nr 94, obręb 0002 Bobrowa, 
jedn. ewid. 100508_2 Łyszkowice, ozn. księgi wieczystej KW 17636; dz. ewid. nr 22/1, obręb 
0002 Bobrowa, jedn. ewid. 100508_2 Łyszkowice, ozn. księgi wieczystej LD1O/00045219/1; 
dz. ewid. nr 176, obręb 0016 Trzcianka, jedn. ewid. 100508_2 Łyszkowice, ozn. księgi 
wieczystej KW 11400; dz. ewid. nr 87/4, obręb 0008 Wólka Krosnowska, jedn. ewid. 
101505_2 Lipce Reymontowskie, ozn. księgi wieczystej LD1B/00045044/0; dz. ewid.  
nr 15, obręb 0018 Strzelna, jedn. ewid. 102104_2 Jeżów, ozn. księgi wieczystej KW 13222; 
dz. ewid. nr 24, obręb 0018 Strzelna, jedn. ewid. 102104_2 Jeżów, ozn. księgi wieczystej 
KW 33994; dz. ewid. nr 46/1, obręb 0018 Strzelna, jedn. ewid. 102104_2 Jeżów, ozn. 
księgi wieczystej LD1B/00033562/0; dz. ewid. nr 82, obręb 0023 Leszczyny, jedn. ewid. 
102104_2 Jeżów, ozn. księgi wieczystej KW 21354; dz. ewid. nr 107, obręb 0023 Leszczyny, 
jedn. ewid. 102104_2 Jeżów, ozn. księgi wieczystej - brak; dz. ewid. nr 23, obręb 0009 Jeziorko, 
jedn. ewid. 100607_5 Koluszki - obszar wiejski, ozn. księgi wieczystej LD1B/00025932/6; 
dz. ewid. nr 25, obręb 0009 Jeziorko, jedn. ewid. 100607_5 Koluszki - obszar wiejski, ozn. 
księgi wieczystej LD1B/00025932/6; dz. ewid. nr 41/2, obręb 0009 Jeziorko, jedn. ewid. 
100607_5 Koluszki - obszar wiejski, ozn. księgi wieczystej LD1B/00034556/2; dz. ewid. nr 46/2, 
obręb 0005 Felicjanów, jedn. ewid. 100607_5 Koluszki - obszar wiejski, ozn. księgi wieczystej 
LD1B/00023703/8; dz. ewid. nr 48, obręb 0005 Felicjanów, jedn. ewid. 100607_5 Koluszki 
- obszar wiejski, ozn. księgi wieczystej LD1B/00028300/8; dz. ewid. nr 74/5, obręb 
0008 Gałków Parcela, jedn. ewid. 100607_5 Koluszki - obszar wiejski, ozn. księgi wieczystej 
KWB33978; dz. ewid. nr 65, obręb 0002 Bedoń-wieś, jedn. ewid. 100602_2 Andrespol, 
ozn. księgi wieczystej LD1M/00069060/3; dz. ewid. nr 108/1, obręb 0015 Wiączyń 
Dolny, jedn. ewid. 100608_2 Nowosolna, ozn. księgi wieczystej LD1M/00002039/0; dz. 
ewid. nr 96/2, obręb 0015 Wiączyń Dolny, jedn. ewid. 100608_2 Nowosolna, ozn. księgi 
wieczystej LD1M/00016002/3; dz. ewid. nr 70/1, obręb W-39, jedn. ewid. 106106_9 Łódź  
- Widzew, ozn. księgi wieczystej - brak; dz. ewid. nr 1/9, obręb W-37, jedn. ewid. 
106106_9 Łódź - Widzew, ozn. księgi wieczystej LD1M/00213437/2; dz. ewid. nr 24/144, 
obręb W-35, jedn. ewid. 106106_9 Łódź - Widzew, ozn. księgi wieczystej LD1M/00114769/4.

Decyzja podlega natychmiastowemu wykonaniu.
Od decyzji służy stronom prawo do wniesienia odwołania do Ministra Rozwoju, Pracy 

i Technologii w Warszawie, Pl. Trzech Krzyży 3/5, za pośrednictwem Wojewody Łódzkiego, 
w terminie 14 dni od dnia obwieszczenia lub doręczenia zawiadomienia o wydaniu decyzji. 
Odwołanie od przedmiotowej decyzji powinno zawierać zarzuty odnoszące się do decyzji, 
określać istotę i zakres żądania będącego przedmiotem odwołania oraz wskazywać dowody 
uzasadniające to żądanie.

Jednocześnie zawiadamiam, że publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu 28.05.2021 r.  
poprzez obwieszczenie zamieszczone w Łódzkim Urzędzie Wojewódzkim w Łodzi, 
właściwych miejscowo urzędach gmin oraz w prasie o zasięgu ogólnopolskim, ze skutkiem 
doręczenia na dzień obwieszczenia w Łódzkim Urzędzie Wojewódzkim w Łodzi.

W trakcie biegu terminu do wniesienia odwołania stronom postępowania przysługuje 
prawo do zrzeczenia się odwołania. Z dniem doręczenia Wojewodzie Łódzkiemu 
oświadczenia o zrzeczeniu się prawa do wniesienia odwołania przez ostatnią ze stron 
postępowania, niniejsza decyzja staje się ostateczna i prawomocna.

Strony postępowania mogą zapoznać się z treścią decyzji w Biuletynie Informacji 
Publicznej Łódzkiego Urzędu Wojewódzkiego w Łodzi. na stronie internetowej  
https://www.gov.pl/web/uwlodzki/spis-kart-informacyjnych-dot-decyzji.

KONFERENCJE
Wiedza klasy biznes

Sprawdź aktualne wydarzenia na:  konferencje.pb.pl

Kontakt:

tel: 22 333 97 77

e-mail: konferencje@pb.pl
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1. Novo Stabilnego Wzrostu (Novo FIO) 05-27 1.4 3.4 6.0
2. PKO Stabilnego Wzrostu (Parasolowy FIO) 05-25 0.5 2.3 3.5
3. Rockbridge Stabilnego Wzrostu  05-26 0.9 2.1 2.8
4. BNPP Stabilnego Wzrostu (BNPP FIO) 05-26 0.5 2.0 3.3
5. Aviva Investors Stabilnego Inwestowania  05-26 0.5 2.0 2.9
 MetLife Stabilnego Wzrostu (Krajowy FIO) 05-26 0.8 2.0 4.1
 Pekao Stabilnego Wzrostu (Pekao FIO) 05-25 1.0 1.8 3.4
 Millennium Stabilnego Wzrostu (Millennium FIO) 05-26 0.7 1.7 3.0
 Allianz Stabilnego Wzrostu (Allianz FIO) 05-26 0.7 1.6 2.5
 NN Stabilnego Wzrostu (NN FIO) 05-25 0.3 1.6 2.6
 PZU Stabilnego Wzrostu Mazurek 05-25 0.2 1.4 2.0
 Generali Stabilny Wzrost (Generali Fundusze FIO) 05-26 1.0 1.1 2.4
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Stopy zwrotu — krótki dystans (1T, 1M, 3M)

Stopy zwrotu — krótki dystans (1T, 1M, 3M)

AKCJI POLSKICH

OBLIGACJI

STABILNEGO WZROSTU

1. AGIO Akcji Małych i Średnich Spółek (USD)  05-26 47.8 101.9 -
2. QUERCUS Agresywny (Parasolowy SFIO) 05-26 47.5 87.9 55.2
3. AGIO Agresywny Spółek Wzrostowych (USD)  05-26 41.2 85.4 38.7
4. AGIO Akcji Małych i Średnich Spółek (EUR)  05-26 43.8 80.4 -
5. AGIO Akcji Małych i Średnich Spółek (AGIO SFIO) 05-26 44.4 78.0 -
 BNP Paribas Małych i Średnich Spółek 05-26 38.8 75.3 85.4
 Allianz Akcji Małych i Średnich Spółek (Allianz FIO) 05-26 24.1 71.5 46.3
 AGIO Agresywny Spółek Wzrostowych (EUR)  05-26 37.3 65.7 32.9
 AGIO Agresywny Spółek Wzrostowych (AGIO SFIO) 05-26 37.9 63.5 38.7
 Allianz Selektywny (Allianz FIO) 05-26 23.9 59.1 33.6
 AGIO Akcji PLUS (AGIO PLUS FIO) 05-26 40.7 58.7 32.8
 Santander Akcji Małych i Średnich Spółek 05-26 32.7 57.2 36.0
 Pekao Dynamicznych Spółek (Pekao FIO) 05-25 31.7 51.5 37.5
 Esaliens Małych i Średnich Spółek 05-26 21.9 50.9 -
 MetLife Akcji Małych Spółek (Światowy SFIO) 05-26 34.3 50.6 58.6
 BPS Akcji (BPS FIO) 05-26 31.0 50.1 11.6
 Santander Prestiż Akcji Polskich 05-26 28.4 49.8 16.7
 Credit Agricole Akcyjny (Credit Agricole FIO) 05-26 27.7 49.5 25.8
 Superfund Akcyjny (Superfund FIO Portfelowy) 05-26 25.9 49.2 22.0
 Novo Małych i Średnich Spółek (Novo FIO) 05-27 31.2 48.4 26.1
 NN Średnich i Małych Spółek (NN FIO) 05-25 24.9 47.5 31.3
 QUERCUS lev (Parasolowy SFIO) 05-26 31.0 47.0 -23.3
 PZU Akcji Małych i Średnich Spółek A1 05-25 27.2 46.9 -
 PZU Akcji Małych i Średnich Spółek  05-25 27.2 46.9 8.3
 Pekao Akcji - Aktywna Selekcja (Pekao FIO) 05-25 25.3 46.5 44.6
 Beta ETF WIG20lev Portfelowy FIZ 05-26 29.8 45.2 -
 Beta ETF mWIG40TR Portfelowy FIZ 05-26 28.7 44.8 -
 Skarbiec Małych i Średnich Spółek (Skarbiec FIO) 05-26 22.9 44.7 82.3
 Santander Akcji Polskich (Santander FIO) 05-26 23.8 43.9 10.1
 Pekao Małych i Średnich Spółek Rynku Polskiego  05-25 28.0 43.7 24.3
 MetLife Akcji (Krajowy FIO) 05-26 29.7 42.5 27.9
 Aviva Investors Spółek Dywidendowych 05-26 25.6 42.4 19.5
 Millennium Dynamicznych Spółek (Millennium FIO) 05-26 26.7 42.2 30.0
 MetLife Akcji Polskich (Światowy SFIO) 05-26 28.3 42.2 32.7
 BNPP Akcji (BNPP FIO) 05-26 25.8 41.9 20.7
 Novo Akcji (Novo FIO) 05-27 24.7 41.7 -26.7

1. Beta ETF WIG20lev Portfelowy FIZ 05-26 2.3 17.9 22.5
2. QUERCUS lev (Parasolowy SFIO) 05-26 2.2 17.5 22.7
3. AGIO Akcji Małych i Średnich Spółek (USD)  05-26 3.9 10.4 16.4
4. AGIO Agresywny Spółek Wzrostowych (USD) 05-26 4.5 9.7 11.6
5. Beta ETF mWIG40TR Portfelowy FIZ 05-26 4.2 9.4 11.5
 Ipopema m-INDEKS FIO kategoria A 05-26 4.1 9.2 10.1
 MetLife Akcji (Krajowy FIO) 05-26 1.8 9.2 16.5
 NN Indeks Odpowiedzialnego Inwestowania FIO 05-25 2.2 9.1 11.7
 Beta ETF WIG20TR Portfelowy FIZ 05-26 1.2 8.8 11.5
 AGIO Akcji PLUS (AGIO PLUS FIO) 05-26 0.6 8.6 16.3
 AGIO Akcji Małych i Średnich Spółek (EUR)  05-26 3.0 8.3 15.7
 Santander Prestiż Akcji Polskich  05-26 1.3 8.3 15.0
 PKO Akcji Rynku Polskiego A1 (Parasolowy FIO) 05-25 1.7 8.3 10.8
 PKO Akcji Rynku Polskiego A2 (Parasolowy FIO) 05-25 1.7 8.3 10.8
 PKO Akcji Rynku Polskiego A3 (Parasolowy FIO) 05-25 1.7 8.3 10.8
 PKO Akcji Rynku Polskiego (Parasolowy FIO) 05-25 1.7 8.3 10.8
 QUERCUS Agresywny (Parasolowy SFIO) 05-26 2.7 8.2 18.9
 Credit Agricole Akcyjny (Credit Agricole FIO) 05-26 2.0 8.1 14.5
 Ipopema Akcji (Ipopema SFIO) 05-26 1.4 7.9 11.0
 Skarbiec Akcja (Skarbiec FIO) 05-26 1.8 7.9 13.3
 PKO Akcji Plus A1 (Parasolowy FIO) 05-25 1.1 7.8 11.9
 PKO Akcji Plus A2 (Parasolowy FIO) 05-25 1.1 7.8 11.8
 PZU Akcji Małych i Średnich Spółek A1 05-25 2.1 7.7 12.5
 PZU Akcji Małych i Średnich Spółek 05-25 2.1 7.7 12.5
 PKO Akcji Plus A3 (Parasolowy FIO) 05-25 1.1 7.7 11.8
 PKO Akcji Plus (Parasolowy FIO) 05-25 1.1 7.7 11.8
 MetLife Akcji Polskich (Światowy SFIO) 05-26 2.1 7.6 16.3
 Pekao Akcji - Aktywna Selekcja (Pekao FIO) 05-25 2.6 7.6 10.8
 AGIO Agresywny Spółek Wzrostowych (EUR)  05-26 3.6 7.6 10.9
 Santander Akcji Polskich (Santander FIO) 05-26 1.7 7.6 12.9
 BPS Akcji (BPS FIO) 05-26 1.1 7.5 15.1
 inPZU Akcje Polskie (inPZU SFIO) 05-25 1.4 7.5 9.8
 Skarbiec Małych i Średnich Spółek (Skarbiec FIO) 05-26 2.0 7.4 13.6
 Aviva Investors Polskich Akcji (Aviva Investors FIO) 05-26 1.6 7.4 10.6
 BNPP Akcji (BNPP FIO) 05-26 1.4 7.3 12.4
 BNP Paribas Dynamicznego Inwestowania 05-26 1.5 7.3 11.2
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Stopy zwrotu — długi dystans (6M, 12M, 3Y)Stopy zwrotu — krótki dystans (1T, 1M, 3M)

Stopy zwrotu — długi dystans (6M, 12M, 3Y)

Stopy zwrotu — długi dystans (6M, 12M, 3Y)

AKCJI POLSKICH

STABILNEGO WZROSTU

OBLIGACJI

1. AGIO Kapitał (USD) (AGIO SFIO) 05-26 2.1 3.5 1.7
2. Millennium Obligacji Korporacyjnych (USD)  05-26 0.9 3.2 0.7
3. Superfund Spokojna Inwestycja Plus (USD)  05-26 0.9 2.9 0.8
4. Rockbridge Obligacji Korporacyjnych (USD)  05-26 0.9 2.8 0.2
5. Millennium Obligacji Korporacyjnych (EUR)  05-26 0.7 1.7 0.5
 AGIO Kapitał (EUR) (AGIO SFIO) 05-26 1.2 1.5 1.0
 Superfund Spokojna Inwestycja Plus (EUR)  05-26 0.8 1.4 0.7
 Fundusz Długu Korporacyjnego Rentier FIZ 05-20 0.5 0.9 1.6
 Allianz Obligacji Inflacyjnych (Allianz SFIO) 05-26 -0.1 0.6 2.3
 Allianz Obligacji Plus (Allianz FIO) 05-26 0.1 0.3 0.5
 IRFU-PDP_UN 05-26 0.0 0.3 1.0
 Średnia FI PDP_UN 05-25 0.0 0.2 0.7
 Ipopema Obligacji Korporacyjnych (Ipopema SFIO) 05-26 0.0 0.1 0.5
 QUERCUS Ochrony Kapitału (Parasolowy SFIO) 05-26 0.0 0.1 0.2
 Superfund Obligacyjny (Superfund FIO Portfelowy) 05-26 0.0 0.1 0.5
 BNP Paribas Lokata Kapitału  05-26 0.1 0.1 0.2
 AGIO Kapitał (AGIO SFIO) 05-26 0.0 0.1 0.4
 Millennium Obligacji Korporacyjnych (Millennium SFIO) 05-26 -0.0 0.0 0.0
 Generali Profit Plus (Generali Fundusze SFIO) 05-26 0.0 0.0 0.2
 PKO Obligacji Samorządowych A1 (Parasolowy FIO) 05-25 0.0 0.0 0.1
 PKO Obligacji Samorządowych A2 (Parasolowy FIO) 05-25 -0.0 0.0 0.1
 PKO Obligacji Samorządowych A3 (Parasolowy FIO) 05-25 -0.0 0.0 0.1
 PKO Obligacji Samorządowych (Parasolowy FIO) 05-25 -0.0 0.0 0.1
 AGRO Obligacji (AGRO FIO) 05-25 0.1 0.0 0.1
 Aviva Investors Dłużnych Papierów Korporacyjnych 05-26 0.1 -0.0 0.2
 Energia Konserwatywny (Energia Emerytura SFIO) 05-26 -0.2 -0.0 0.6
 ALTIUS Konserwatywny (ALTIUS FIO Parasolowy) 05-26 -0.1 -0.0 -0.4
 Aviva Investors Dochodowy (Aviva Investors FIO) 05-26 0.0 -0.0 0.2

1. Allianz Stabilnego Wzrostu (Allianz FIO) 05-26 6.9 20.8 16.4
2. Noble Fund Stabilny (Noble Funds FIO) 05-26 2.1 15.4 4.2
3. Novo Stabilnego Wzrostu (Novo FIO) 05-27 9.2 15.2 3.1
4. BNPP Stabilnego Wzrostu (BNPP FIO) 05-26 8.1 15.1 11.0
5. Pekao Stabilnego Wzrostu (Pekao FIO) 05-25 6.6 14.2 11.9
 Rockbridge Stabilnego Wzrostu 05-26 6.9 14.1 10.8
 Santander Stabilnego Wzrostu (Santander FIO) 05-26 6.0 14.0 9.8
 Credit Agricole Stabilnego Wzrostu 05-26 5.8 13.5 15.0
 PKO Stabilnego Wzrostu (Parasolowy FIO) 05-25 5.9 12.3 3.9
 Millennium Stabilnego Wzrostu (Millennium FIO) 05-26 6.4 11.9 11.3
 MetLife Stabilnego Wzrostu (Krajowy FIO) 05-26 7.1 11.8 12.3
 Generali Stabilny Wzrost (Generali Fundusze FIO) 05-26 4.1 11.8 13.7

Subfundusz/Fundusz Zmiana 
[%]

Wycena
[PLN]

Data Zmiana w br.
[%]

R E K L A M A

QUERCUS Agresywny 2021-05-26     263,55 +0,30 +33,99
QUERCUS lev 2021-05-26     53,55 -0,07 +15,51
QUERCUS Multistrategy FIZ 2021-04-30     1514,69 +2,34 +13,92
QUERCUS Stabilny 2021-05-26     128,97 +0,37 +11,23
QUERCUS Silver 2021-05-26     106,64 -1,19 +6,64
QUERCUS Global Balanced 2021-05-26     150,04 +0,29 +4,38
QUERCUS Global Growth 2021-05-26     140,69 +0,20 +2,16
QUERCUS Dłużny Krótkoterminowy 2021-05-26     76,44 +0,01 +0,67
QUERCUS Ochrony Kapitału 2021-05-26     156,14 +0,01 +0,40
QUERCUS Obligacji Skarbowych 2021-05-26     82,74 +0,02 +0,05
QUERCUS Gold 2021-05-26     65,41 -0,06 -1,74
QUERCUS Short 2021-05-26     57,24 +0,03 -9,20

1. AGIO Kapitał (USD) (AGIO SFIO) 05-26 3.3 17.4 2.3
2. Millennium Obligacji Korporacyjnych (USD)  05-26 3.0 15.9 1.1
3. Rockbridge Obligacji Korporacyjnych (USD)  05-26 4.1 15.3 8.8
4. Superfund Spokojna Inwestycja Plus (USD)  05-26 3.2 14.8 7.0
5. Santander Prestiż Obligacji Korporacyjnych  05-26 0.9 6.5 6.0
 Santander Obligacji Korporacyjnych (Santander FIO) 05-26 0.8 6.2 5.6
 Aviva Investors Dłużnych Papierów Korporacyjnych 05-26 1.3 5.9 7.1
 Ipopema Obligacji Korporacyjnych (Ipopema SFIO) 05-26 1.3 5.7 8.2
 Energia Konserwatywny (Energia Emerytura SFIO) 05-26 2.4 5.6 12.1
 Pekao Konserwatywny Plus (Pekao FIO) 05-25 0.8 5.0 5.6
 AGIO Kapitał (EUR) (AGIO SFIO) 05-26 0.5 4.9 -1.9
 Fundusz Długu Korporacyjnego Rentier FIZ 05-20 3.0 4.4 3.1
 Generali Korona Dochodowy (Generali Fundusze FIO) 05-26 0.9 4.2 8.6
 Millennium Obligacji Korporacyjnych (Millennium SFIO) 05-26 0.6 4.0 1.1
 Generali Aktywny Dochodowy (Generali Fundusze SFIO) 05-26 0.8 4.0 7.6
 Investor Bezpiecznego Wzrostu (Investor SFIO) 05-26 0.8 3.8 6.1
 Millennium Obligacji Korporacyjnych (EUR)  05-26 0.2 3.7 -3.0
 IRFU-PDP_UN 05-26 1.7 3.7 14.4
 Skarbiec Dłużny Uniwersalny (Skarbiec FIO) 05-26 -2.3 3.6 9.3
 Allianz Obligacji Plus (Allianz FIO) 05-26 1.4 3.6 4.7
 Rockbridge Obligacji Korporacyjnych 05-26 1.5 3.5 8.8
 Ipopema Obligacji (Ipopema SFIO) 05-26 -0.9 3.5 10.2
 AGIO Kapitał (AGIO SFIO) 05-26 1.0 3.5 2.3
 Investor Oszczędnościowy (Investor FIO) 05-26 0.7 3.4 6.2
 BNP Paribas Obligacji (BNP Paribas FIO) 05-26 0.1 3.3 12.3
 Noble Fund Konserwatywny (Noble Funds FIO) 05-26 -0.3 3.3 6.8
 Aviva Investors Dochodowy (Aviva Investors FIO) 05-26 0.6 3.2 5.4
 Generali Profit Plus (Generali Fundusze SFIO) 05-26 1.1 3.2 5.3
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DYREKTOR ODDZIAŁU REGIONALNEGO W WARSZAWIE 

AGENCJI MIENIA WOJSKOWEGO,

informuje o podaniu do publicznej wiadomości, wykazów nieruchomości przeznaczonych do najmu w drodze bezprzetargowej:

1/ trzech części nieruchomości położonej w Warszawie, przy ul. Radiowej 49, stanowiących działki ewidencyjne o nr: 5/159; 5/160; 

5/161, z obrębu 6-10-02, zabudowane jednostanowiskowymi boksami garażowymi o nr: OR-1672 (164); OR-1675 (167); OR-1676 

(168) wraz z udziałami w działce ewidencyjnej nr 5/175, stanowiącej teren wspólny wykorzystywany na drogi dojazdowe i place 

manewrowe;

2/ części nieruchomości położonej w Warszawie, przy ul. Radiowej 49, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 5/25, z obrębu 6-10-02, 

zabudowaną jednostanowiskowym boksem garażowym nr OR-1540 (9) wraz z udziałem w działce ewidencyjnej nr 5/175, stanowiącej 

teren wspólny wykorzystywany na drogi dojazdowe i place manewrowe;

Wykazy zostały podane do publicznej wiadomości w terminie od dnia 28 maja 2021 r. do dnia 18 czerwca 2021 r. na tablicy ogłoszeń 

w siedzibie Oddziału Regionalnego w Warszawie Agencji Mienia Wojskowego, a także na stronie internetowej www.amw.com.pl oraz 

w Biuletynie Informacji Publicznej.

Dodatkowe informacje można uzyskać pod numerem telefonu: ( 22 ) 326 10 64

Oddział Regionalny w Warszawie
04-247 Warszawa  •  ul. Chełmżyńska 9, 

tel.: +48 22 326-10-10  •  fax.: +48 22 326-10-01
e-mail: warszawa@amw.com.pl  •  www.amw.com.pl 

WYKAZ WYKAZ WYKAZ WYKAZ WYKAZ WYKAZ WYKAZ WYKAZ WYKAZ WYKAZ

R E K L A M A  
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PulsInwestora

AUSTRALIA dolar 2,5061 -5,4373
KANADA dolar 2,9800 -0,2878
SZWAJCARIA frank 4,3124 7,2390
CZECHY korona 0,1686 -1,5762
DANIA korona 0,6083 6,3276
EUGIW euro 4,5459 6,3816
W.BRYTANIA funt 4,9856 -3,0982
WĘGRY forint 1,2986 1,8430
JAPONIA jen 3,8448 7,1721
NORWEGIA korona 0,3900 -8,4292
ROSJA rubel 0,0545 -12,3794
SZWECJA korona 0,4134 2,4281
TURCJA lira 0,6541 0,1991
USA dolar 4,2400 7,1898

Kraj Waluta Kurs w zł 1 mies.
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Kraj 27.05.2021 Kurs 
celny*

CZKPLN 
średni

AUD DKK EEK CAD NOK CHF SEK EUR USD HUF GBP XDR RUBJPY

Krzyżowe notowania walut

POLSKA 1 złoty PLN - 1,0000 0,3392 6,3291 1,7419 - 0,2659 0,3418 2,1997 0,2554 2,2252 0,2342 0,2599 0,7272 0,1997 0,1866 16,7785
AUSTRALIA 1 dolar AUD 2,9272 2,9481 - 18,6589 5,1352 - 0,7840 1,0076 6,4850 0,7531 6,5601 0,6905 0,7661 2,1438 0,5888 0,5500 49,4648
CZECHY 1 korona CZK 0,1757 0,1580 0,0536 - 0,2752 - 0,0420 0,0540 0,3476 0,0404 0,3516 0,0370 0,0411 0,1149 0,0316 0,0295 2,6510
DANIA 1 korona DKK 0,6128 0,5741 0,1947 3,6335 - - 0,1527 0,1962 1,2629 0,1466 1,2775 0,1345 0,1492 0,4175 0,1147 0,1071 9,6326
JAPONIA 100 jen JPY 3,5073 3,7603 1,2755 23,7994 6,5499 - - 1,2852 8,2717 0,9605 8,3674 0,8808 0,9772 2,7344 0,7510 0,7015 63,0923
KANADA 1 dolar CAD 3,0126 2,9259 0,9925 18,5184 5,0965 - 0,7781 - 6,4362 0,7474 6,5107 0,6853 0,7603 2,1276 0,5844 0,5458 49,0923
NORWEGIA 1 korona NOK 0,4532 0,4546 0,1542 2,8772 0,7918 - 0,1209 0,1554 - 0,1161 1,0116 0,1065 0,1181 0,3306 0,0908 0,0848 7,6275
SZWAJCARIA 1 frank CHF 4,1325 3,9148 1,3279 24,7772 6,8190 - 1,0411 1,3380 8,6115 - 8,7112 0,9170 1,0173 2,8467 0,7819 0,7303 65,6846
SZWECJA 1 korona SEK 0,4484 0,4494 0,1524 2,8443 0,7828 - 0,1195 0,1536 0,9886 0,1148 - 0,1053 0,1168 0,3268 0,0898 0,0838 7,5403
EUGIW 1 euro EUR 4,5567 4,2693 1,4482 27,0209 7,4365 - 1,1354 1,4591 9,3913 1,0906 9,5000 - 1,1094 3,1045 0,8527 0,7965 71,6326
USA 1 dolar USD 3,7950 3,8482 1,3053 24,3557 6,7030 - 1,0234 1,3152 8,4650 0,9830 8,5630 0,9014 - 2,7983 0,7686 0,7179 64,5671
WĘGRY 100 forint HUF 1,2583 1,3752 0,4665 8,7038 2,3954 - 0,3657 0,4700 3,0251 0,3513 3,0601 0,3221 0,3574 - 0,2747 0,2565 23,0738
W.BRYTANIA 1 funt GBP 5,2862 5,0068 1,6983 31,6886 8,7211 - 1,3315 1,7112 11,0136 1,2789 11,1411 1,1727 1,3011 3,6408 - 0,9340 84,0067
MFW(SDR) 1   XDR 5,4257 5,3604 1,8183 33,9266 9,3370 - 1,4255 1,8321 11,7915 1,3693 11,9279 1,2556 1,3930 3,8979 1,0706 - 89,9396
ROSJA 1 rubel RUB 0,0494 0,0596 0,0202 0,3772 0,1038 - 0,0158 0,0204 0,1311 0,0152 0,1326 0,0140 0,0155 0,0433 0,0119 0,0111 -

Kursy celne obowiązują od 01.05.2021 godz. 0:00 do 31.05.2021 godz. 24:00

Ile przyjdzie płacić za euro 
na koniec 2021 r.? Specjaliści 
od rynku walutowego są 
w tej kwestii podzielni, choć 
nikt nie prognozuje, że złoty 
będzie słabszy niż obecnie. 
Tickmill widzi euro po 4,30-
-4,35 zł. Wśród instytucji za-
kładających, że kurs euro na 
koniec roku wyniesie 4,40 
zł, są Cinckciarz.pl, ING Bank 
Śląski (4,40-4,45 zł) i DM TM 
Brokers. Na 4,50 zł wskazują 
dwa największe banki — PKO 
BP i Pekao.

— 4,40 zł za euro oznaczałoby 
kontynuację trendu, który opie-
ra się na założeniu, że podwyżka 
stóp procentowych NBP nastąpi 
w tym roku. Nie wydaje się to 
realne. Naszym zdaniem do pod-
wyżki dojdzie w przyszłym roku 
— tłumaczy Piotr Bartkiewicz, 
ekonomista z Banku Pekao.

ING Bank Śląski niedawno po-
rzucił swoją prognozę o podwyż-
ce stóp procentowych w drugiej 
połowie 2022 r. Obecnie zakła-
da, ze dojdzie do niej w pierw-
szej połowie 2022 r., a może 
nawet w końcówce 2021 r. Ale 
np. Bartosz Sawicki, analityk 
Cinkciarza.pl, czy Marcin Kiepas, 
analityk firmy Tickmill, cały 
czas odrzucają tezę o podwyżce 
w tym roku.

— Jeśli pominąć 2020 r., to 
okazuje się, że kurs euro przez 
większość ostatnich lat wahał się 
w okolicach 4,30 zł. Gdy gospo-
darka zwalniała, to euro drożało, 
ale gdy rozwijała się powyżej 5 
proc. — taniało do 4,20 zł, a na-
wet bardziej. Pole do umocnienia 
złotego jest więc spore — uważa 
Marcin Kiepas.

— Dużo ważniejsze od tego, 
kiedy nastąpi pierwsza podwyż-

ka, może być to, jaka będzie 
skala podwyżek, gdy ich cykl 
już się rozpocznie. Mamy bar-
dzo dobre wyniki gospodarki, 
silną konsumpcję i rynek pracy 
oraz inflację bazową, która jak 
nie chce spadać, tak pewnie nie 
będzie chciała spadać również 
w przyszłym roku. Są to czynni-
ki, które mogą spowodować, że 
jeśli cykl podwyżek już się roz-
pocznie, to będzie dosyć mocny. 
Ale chciałbym też podkreślić, że 
w środowym przetargu NBP nie 
dostrzegam rozpoczęcia procesu 
wygaszania skupu aktywów i nie 
interpretuję tego, co się stało, 
jako zwiastuna podniesienia stóp 
procentowych za kilka miesięcy — 
mówi Bartosz Sawicki.

Aukcja obligacji bez znaczenia
W ramach przetargu na skup 
obligacji 26 maja 2021 r. NBP 
zaakceptował oferty o wartości 
2 mld zł z 6,8 mld zł postawio-
nych do sprzedaży. Na doda-
tek nie kupił żadnych obligacji 
skarbowych, a jedynie wyemi-
towane przez BGK na rzecz 
Funduszu Przeciwdziałania 
COVID-19. Skutkowało to na-
tychmiastowym wzrostem 
rentowności polskich obliga-
cji skarbowych, jak również 
wzrostem kursu euro powy-
żej 4,50 zł, poniżej którego to 

poziomu euro zeszło niedaw-
no po raz pierwszy od lutego 
2021 r.

— Lutowe dołki kursu EUR/PLN. 
czyli 4,47 zł mogą przez pewien
czas powstrzymywać umacnia-
nie złotego — zastrzega Bartosz 
Sawicki.

— Rynek przereagował środo-
wy przetarg. Jak dla mnie była to 
powtórka tego, jak zareagował na 
opublikowany na początku maja 
komunikat z posiedzenia Rady 
Polityki Pieniężnej. Usunięto 
z niego akapit o pozytywnym 
wpływie polityki monetarnej 
na stabilizację cen. Od razu po-
jawiły się sugestie, że zrobiono 
to celowo, by zasugerować, że 
polityka monetarna zmienia kie-
runek. Środowy przetarg miałby 
w podobny sposób sugerować 
początek taperingu, czyli ograni-
czania skupu aktywów określa-
nego mianem QE. Ale QE nie jest 
obecnie potrzebne do stabilizo-
wania rynku długu. Jedyny efekt, 
jaki ma, to zaniżanie rentowno-
ści, gdy Ministerstwo Finansów 
chce uplasować kolejne obliga-
cje, a tego typu oferty nie ma 
przez dwa tygodnie. Nie ma 
więc potrzeby wychodzenia na 
rynek przez NBP ze skupem ob-
ligacji — wyjaśnia Konrad Białas, 
główny ekonomista DM TMS 
Brokers.

Kredyty czynnikiem ryzyka
Już w czwartek kurs euro 
zszedł w okolice 4,48 zł. Złoty 
odzyskał więc to, co stracił 
w środę.

— Złoty stracił w środę bardziej 
za sprawą przeceny na global-
nych rynkach akcji i stłumienia 
apetytu na ryzyko niż za sprawą 
mniejszej aktywności rynkowej 
NBP — komentuje Piotr Bujak, 
główny ekonomista PKO BP.

Jego zdaniem na takie nie-
wielkie ruchy wynikające z glo-
balnych nastrojów inwestycyj-
nych należy się przygotować do 
końca 2021 r. Na złotego może też 
wpłynąć odsuwane w czasie roz-
strzygnięcie kwestii walutowych 
kredytów mieszkaniowych przez 
Sąd Najwyższy. Zdaniem główne-
go ekonomisty PKO BP nie można 
się zgodzić z tezą części innych 
ekonomistów, że rynek walutowy 
machnął już na to ręką.

— Zależy to od rozstrzygnięcia. 
Jeśli będzie zgodne z oczekiwa-
niami rynku, czyli scenariuszem 
ugód zaproponowanych przez 
KNF i kosztem rzędu 30-40 
mld zł dla sektora bankowego, 
to faktycznie nie będzie miało 
wpływu na złotego. Ale gdyby 
rozstrzygnięcie odbiegało od po-
wszechnie oczekiwanego obecnie 
scenariusza, to ten wpływ może 
się pojawić — twierdzi Piotr Bujak.

Dolarowa zagadka
Zakładany obecnie przez spe-
cjalistów brak przesłanek do 
osłabiania złotego ma również 
odzwierciedlenie w progno-
zach kursów innych walut niż 
euro. W przypadku brytyjskie-
go funta prognozy są dość moc-
no skorelowane z prognozami 
kursu euro. PKO BP i Pekao 
zakładają, że na koniec roku 
będzie po 5,20 zł, czyli tak jak 
euro, na obecnym poziomie. 
Ci, którzy prognozują, że euro 
potanieje, widzą funta poniżej 
5 zł, przy czym Cinkciarz.pl 
„wyraźnie” poniżej, a Tickmill 
po 4,80 zł.

W przypadku amerykańskie-
go dolara specjaliści mają jednak 
dość rozbieżne opinie. PKO BP 
widzi go na koniec roku po 3,70 
zł, czyli droższego niż obecnie. 
Mające taką samą estymację kur-
su euro i funta Pekao — po 3,66 
zł, czyli ciut taniej niż obecnie. 
Ci, którzy wieszczą umocnienie 
złotego do euro większe niż to 
wynika z prognoz dwóch naj-
większych banków, widzą złotego 
jeszcze mocniejszego względem 
dolara. DM TMS Brokers zakłada, 
że na koniec 2021 r. za „zielone-
go” trzeba będzie zapłacić 3,61 
zł. Cinkciarz.pl uważa, że dolar 
będzie kosztował 3,55 zł.

— To założenie jest bezpośred-
nią konsekwencją oczekiwanego 
wzrostu kursu EUR/USD i tego, 
że po jakiejś przerwie dolar po-
nownie zacznie się osłabiać. Część 
walut, która już zyskała do dolara 
w ostatnich miesiącach, nie bę-
dzie tego w stanie przełożyć na 
swoje dalsze umocnienie, ale te, 
które z różnych powodów zostały 
w tyle, mają szansę odrobić straty. 
Myślę, że taką walutą będzie złoty 
— uzasadnia Bartosz Sawicki.

Według Marcina Kiepasa to 
odrabianie strat sprowadzi dola-
ra nawet do 3,44-3,48 zł. Analityk 
Tickmill swoją prognozę również 
opiera na przeliczeniu kursu 
EUR/USD i EUR/PLN. © Ⓟ

WALUTY

Nie ma powodów 
do osłabienia złotego
W ciągu niespełna dwóch miesięcy złoty zyskał 
do głównych walut po około 20 groszy. Eksperci zakładają, 
że do końca roku tego nie odda, albo nawet jeszcze zyska

Kamil 
Kosiński

k.kosinski@pb.pl ☎ 22-333-99-24

Źródło: notowania.pb.pl
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ŻYWNOŚĆ

DIETA PRZYSZŁOŚCI  
— LARWY NA TALERZU

Pogodzinach

Hiszpańska firma biotechnologiczna Tebrio 
z Salamanki produkuje żywność przyszłości: 
larwy mącznika młynarka. To pierwsze jadalne 
owady zatwierdzone na początku roku przez 
UE. Firma ma certyfikat innowacyjności mini-
sterstwa nauki i innowacji. Jej produkcja wpisuje 
się w dokument „Hiszpania 2050”, opracowany 
przez 100 ekspertów, w którym wzywa się m.in. 
do ograniczenia konsumpcji mięsa, wskazując, że 
jego wytwarzanie jest odpowiedzialne za 80 proc. 
emisji sektora żywnościowego. Przyczynia się to 
do zmian klimatycznych, a wzrastający popyt na 
mięso i nadmierna eksploatacja dzikich zwierząt 
zwiększa prawdopodobieństwo pandemii.
Mącznik młynarek (tenebrio molitor) to chrząszcz 
z rodziny czarnuchowatych, który występuje 
zazwyczaj w produktach żywnościowych, np. 
w niehigienicznie utrzymywanych magazynach 
zboża i mąki. Dorosły owad osiąga rozmiar do 
20 mm, zaś jego larwa do 30 mm. Do tej pory 
był hodowany na potrzeby terrarystyki (żywią 
się nim m.in. jaszczurki) i jako przynęta wędkar-
ska. Europejski Urząd Bezpieczeństwa Żywności 
(EFSA) wpisał na początku roku jego larwy do 
katalogu nowej żywności, rekomendowanej dla 
ludzi jako „zrównoważone źródło pożywienia 
o niskiej emisji dwutlenku węgla”.
— Zaczęliśmy zakrojony na szeroką skalę projekt 
produkcji larw mącznika ze względu na troskę 
o ochronę środowiska i zmiany klimatyczne. 
Oceany są na granicy możliwości eksploatacyj-
nych, globalne ocieplenie zmniejsza zdolności 
reprodukcyjne ryb, a produkcja białka opartego 
na konwencjonalnych hodowlach także osiągnę-
ła granicę ze względu na potrzebną do upraw 
powierzchnię gruntów. Niektórzy wybierają 
weganizm, jednak proteiny roślinne nie pokry-
wają potrzeb energetycznych ludności, a oprócz 
tego mogą doprowadzić do deficytu ważnych dla 
naszego wszystkożernego gatunku aminokwa-
sów. To dlatego owady staną się podstawowym 
źródłem protein w przyszłości. Reprodukują się 
szybko, są łatwe i wydajne w hodowli, wymagają 
niewielu zasobów naturalnych i mają wysoką 
wartość odżywczą — powiedziała PAP Adriana 
Casillas, dyrektor generalna firmy Tebrio.
Firma dopiero rozpoczęła działalność, a popyt już 
jest taki, że chce stawiać fabryki na całym świecie. 
Według Organizacji Narodów Zjednoczonych ds. 
Wyżywienia i Rolnictwa (FAO) istnieje jednak ry-
zyko związane z konsumowaniem owadów przez 
ludzi. Produkty na bazie insektów mogą powo-
dować alergie. Patogenne mikroby występujące 
na owadach są uważane za nieszkodliwe dla 
człowieka, jednak nie można wykluczyć przeno-
szenia przez nie szkodliwych mikroorganizmów. 
Ryzykiem są także różne gatunki grzybów 
znajdujące się na zewnątrz lub wewnątrz owa-
dów. Ponadto owady hodowane na odpadach 
roślinnych mogą być zagrożone mykotoksynami, 
produktami ochronnymi upraw, toksycznymi 
metalami i dioksynami.  [DI, PAP]  © Ⓟ

20 PULS BIZNESU, 28-30 MAJA 2021

#PBDOSŁUCHANIA

TO NIE JEST BUŁKA Z MASŁEM 
Inwestowanie w kryptowaluty obarczone jest wysokim ryzykiem  
i zarezerwowane dla koneserów — twierdzi Jan Ziomek  
z Departamentu Innowacji Finansowych FinTech w Urzędzie KNF

„PB’’: Kryptowaluty są 
ryzykowne, co wielokrotnie 
komunikowaliście, a czy 
są bezpieczne?
Jan Ziomek: Jak wszyscy dobrze 
wiedzą, jesteśmy entuzjastami 
technologii DLT blockchain, która 
stoi za kryptowalutami, bo po-
zwala na nowo podejść do pew-
nych problemów. Gwarantuje też 
wyższy poziom bezpieczeństwa. 
Przy kryptowalutach możemy 
mieć jednak sytuację, gdzie tak 
naprawdę problem nie leży po 
stronie technologii, lecz ludzi.

Czy kryptowaluty są bardziej 
ryzykowne niż klasyczne 
formy inwestowania?
Każda forma inwestowania wiąże 
się z ryzykiem. Inwestowaniem 
w kryptowaluty powinny 
zajmować się osoby, które 
mają przynajmniej minimalną 
wiedzę o technologii blockchain, 
o kryptowalutach oraz o tym, 
co wpływa na zmienność ich 
wartości. Niejednokrotnie zmiana 
ich wartości potrafi być znacząca, 
i to w bardzo krótkich okresach 
czasu. Są też kryptowaluty 
powiązane z innym aktywem, np. 
z dolarem, złotym czy podobny-
mi aktywami, a wówczas ich kurs 
jest stały. Odpowiedź nie jest więc 
prosta, ale ogólnie kryptowaluty 
wiążą się z o wiele wyższym ryzy-
kiem niż w przypadku tradycyj-
nych form inwestowania.

Czy należy ten rynek uregulo-
wać i objąć nadzorem?
Musimy pamiętać o tym, że samo 
objęcie nadzorem wymaga zmia-
ny prawa. Urząd Komisji Nadzoru 
Finansowego czy jakiś inny organ 
powinien mieć mandat do tego, 
żeby taki nadzór sprawować. 
Ważniejsza jednak jest efektyw-
ność tego nadzoru, czyli narzę-
dzia do oddziaływania zarówno 
na podmioty, które emitują 
kryptowaluty, jak też zajmujące 
się chociażby pośrednictwem 
w ich obrocie. Nie do końca jasno 
możemy odpowiedzieć, czy na 
obecnym etapie mamy wystarcza-
jące narzędzia.

A za parę lat?
W UE mówi się o pakiecie cyfro-
wych finansów. Został on opu-
blikowany we wrześniu zeszłego 
roku przez Komisję Europejską. 
Jest to próba podejścia do 
problematyki ogólnie kryptoak-
tywów, czyli nawet szerzej niż 
tylko kryptowalut. Zamiarem 
komisji jest stworzenie podstaw 
prawnych, co pozwoli uniknąć 
przede wszystkim arbitrażu regu-
lacyjnego między państwami. Za 
granicą giełdy kryptowalut są już 
regulowane, aczkolwiek zakres 
tej regulacji jest tylko i wyłącznie 
krajowy. Nie oznacza to, że ofero-
wanie tych usług w Polsce spełnia 
nasze przyszłe oczekiwania, 
ponieważ one jeszcze nie zostały 
wyraźnie zdefiniowane.

Pana urząd podejmuje wiele 
inicjatyw dotyczących kryp-
towalut, jak np. kampanie 
edukacyjno-informacyjne. 
Jakie przynoszą efekty?
W 2017 r. było duże zainteresowa-
nie obszarem initial coin offering, 
czyli formą inwestowania w rosną-

ce wówczas podmioty sektora tech-
nologii DLT Blockchain. Widząc 
tę zwyżkę, urząd podejmował 
pierwsze działania. Warto wyróżnić 
przede wszystkim nasze stanowi-
sko dotyczące klasyfikacji i oceny 
konkretnych kryptoaktywów. 
W styczniu tego roku opublikowa-
liśmy też ostrzeżenie dla klientów 
zainteresowanych inwestowaniem 
w kryptoaktywa. To razem z m.in. 
kampanią „Inwestuj świadomie” 
przynosi bardzo pozytywne skutki, 
ponieważ klienci mogą dowiedzieć 
się o zidentyfikowanym przez nas 
ryzyku, które powinni brać pod 
uwagę chcąc zainwestować.

Jak często do urzędu zgłaszają 
się osoby poszkodowane i na 
co się skarżą?
Urząd Komisji Nadzoru 
Finansowego co prawda nie 
nadzoruje sektora kryptowalut 
w Polsce, aczkolwiek wpływają 
do nas skargi klientów, którzy zo-
stali poszkodowani przez pośred-
ników bądź osoby podszywające 
się pod pośredników w obrocie 
kryptowalutami. Dotyczą one 

prostych mechanizmów, gdzie 
przestępcy podszywają się pod 
chociażby pracowników urzędu, 
policji czy innych organów, aby 
zdobyć zaufanie. Zachęcają do 
zainstalowania na swoim kompu-
terze oprogramowania, które po-
zwala przestępcom przejmować 
kontrolę i dokonywać kradzieży 
kryptowalut czy pieniędzy.

Co radzicie poszkodowanym?
Takie osoby powinny zgłaszać 
się do organów ścigania. Mowa 
przede wszystkim o policji. 
Powinny także kierować się do 
Urzędu Ochrony Konkurencji 
i Konsumentów, który może ich 
wspierać w dochodzeniu ewen-
tualnych roszczeń w stosunku 
do podmiotu, który dopuścił się 
oszustwa. Ze względu jednak na 
model działalności przestępców 
i technologię, która sprzyja anoni-
mowości, często szanse dochodze-
nia roszczeń są niskie lub wręcz 
zerowe, na co przede wszystkim 
zwracaliśmy uwagę w stycznio-
wym ostrzeżeniu.  [FOT. TP]  © Ⓟ

Karolina Wysota

Podcast Puls Biznesu do słuchania co piątek od rana  
w twojej aplikacji podcastowej oraz na pb.pl/dosluchania, 
dziś: „Dzień dobry, tutaj bitcoin”
goście: Daniel Kostecki — Conotoxia, Marek Dietl — GPW,  
Jan Ziomek — KNF, Katarzyna Wabik — Binance, Rafał Zaorski — TJS

Na podcast zaprasza
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